
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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آمادگی ایران برای تبادل همه 
زندانیان با امریکا

ربیعی، سخنگوی دولت اعلام کرد

علی ربیعی، ســخنگوی دولت از آمادگی جمهوری اسلامی ایران برای تبادل همه 
زندانیان با امریکا خبرداد و گفت که اگر تاکنون این اتفاق نیفتاده به خاطر نبود آمادگی 
در دولت امریکا بوده است. ربیعی در نشست خبری هفتگی خود با خبرنگاران که به 
صورت برخط برگزار شد، با اشاره به اینکه منتظریم ببینیم دولت جدید امریکا تا چه 
میزان در تجدیدنظر در سیاست های دولت قبل جدی است، گفت: نکته تازه ای در این 
زمینه وجود ندارد، حاضریم همه زندانیان را تبادل کنیم و اگر تاکنون این اتفاق نیفتاده 

به خاطر عدم آمادگی امریکا بوده است.
او با اشاره به اینکه ایرانیان متعددی در سراسر جهان به دستور امریکا زندانی شده اند، 
اظهارکرد: البته در این زمینه تصمیمات و اقداماتی در حال اتخاذ است اما همان طور 
که آقای ظریف گفته اند معتقد هستیم می توانیم یکباره، درباره همه کسانی که زندانی 
شده اند گفت و گو کرده و مشکل را به یکباره حل کنیم. سخنگوی دولت درباره برجام 
نیز با بیان اینکه هر زمان امریکا تصمیم بگیرد با لغو تحریم ها به وظایف برجامی خود 
عمل کند، ما هم به سرعت به همه تعهدات خود عمل خواهیم کرد، تصریح کرد: از هر 
ابتکار دیپلماتیکی که بتواند این روند را تسهیل کند، استقبال می کنیم. او با اشاره به 
اینکه جامعه بین الملل منتظرند شعار بازگشت امریکا به جهان را با بازگشت این کشور 
به برجام ارزیابی کنند، افزود: برجام چیزی است که دور یک میز خواهیم نشست. سخن 
گفتن بیش از برجام، در شرایطی که ناقض تعهدات به تعهدات پیشین خود عمل نکرده 
اســت، اساساً حرف بسیار نادرستی است. سخنگوی دولت همچنین از تفاهم رؤسای 
بانک های مرکزی ایران و عراق برای آزادسازی منابع بلوکه شده ایرانی خبرداد و گفت: 
دولت جدید امریکا از فشارهای بی رحمانه دولت ترامپ در زمینه دستیابی ایران به منابع 
دارایی های خود در سایر کشورها کاسته است و تا آنجا که اطلاع داریم به برخی مقامات 
این کشورها اطلاع دادند که مانعی برای بازگرداندن منابع ارزی متعلق به ایران ندارند.

ربیعی، کاسته شدن از فشارهای ترامپی برای دستیابی به منابع مالی ایران را یک 
گام رو به جلو، اما ناکافی توصیف کرد و افزود: روند بازگرداندن پول ها در وزارت خارجه 
و بانک مرکزی در حال پیگیری است. البته اولویت ما نخست رفع تأمین منابع واردات 

۱۰ میلیون دلاری دارو و کالاهای اساسی است.
سخنگوی دولت درباره ادعای برخی که مدعی فروش دو میلیون بشکه ای نفت ایران 
در زمان تحریم بودند، اظهار کرد: پس از آغاز تحریم های نفتی ادعاهای زیادی علیه 
دولت و وزارت نفت مطرح می شد مبنی بر اینکه وزارت نفت عامدانه تحریم های نفتی 
را دور نمی زند یا توان این کار را ندارد. او با بیان اینکه فضای روانی کشور مملو از این 

اتهامات بی اساس و نگرانی آور است و هیچ  کس از این مدعیان حساب کشی نمی کند، 
ادامه داد: این ادعاهای مخالفان سیاســی دولت کار را به جایی رساند که عده ای ادعا 
کردند اگر نفت به آنان داده شود توان دورزدن تحریم و فروش نفت را دارند. به همین 
دلیــل وزارت نفت اعلام کرد مدعیان طی قــراردادی، هر میزان نفت که می خواهند 
ببرند که پس از این اعلام آمادگی وزارت نفت، مدعیان یکی پس از دیگری جا زدند.

او با تأکید بر اینکه وزارت نفت با حوصله و درایت خود اجازه نداد که حتی یک دلار 
از پول نفت ناپدید شود، اظهارکرد: برخلاف برخی مدعیان دور زدن تحریم ها که در 
زمان آنان منابع مالی ما هدر رفت، ما با قاطعیت تمام اعلام می کنیم هیچ یک از مدعیان 
دورزدن تحریم نتوانستند حتی یک بشکه نفت بفروشند و تمام عملیات فروش نفت 
در شرایط تحریمی از سوی دولت و وزارت نفت انجام شد و در این دوره افراد رانتخوار 

نفتی که اکنون جزو مسائل پیچیده قضایی هستند، بازتولید نشد.
ســخنگوی دولت درباره موضع دولت در برابر دخالت ها و اظهارنظرهای اشخاص 
حقیقی درباره دیپلماســی و برجام، با بیان اینکه برخی از این افراد از هیچ تلاشــی 
برای ناکام گذاشتن مسیر توافق دریغ نکردند و حتی همین اواخر نگران رأی نیاوردن 
ترامپ بودند، تصریح کرد: به عنوان یک ایرانی درخواســت دارم معیشت مردم را با 
انتخابــات گره نزده و بــا آن به صورت ابزاری برخورد نکنیم. تا لحظه آخر برای رفع 
تحریم هــا تلاش می کنیم، چراکه این وظیفه اخلاقی و تعهد ما به مردم اســت.او با 
تأکید بر اینکه مواضع سیاســت خارجی کشــور صرفاً بایــد از کانال وزارت خارجه 
اعلام شود، از همه شخصیت های سیاسی درخواست کرد صبر کنند تا این چند ماه 
باقیمانده هم به پایان برسد. سخنگوی دولت درباره برنامه دولت برای مدیریت بازار 
کالاهای اساسی و جلوگیری از تشکیل صف اقلام ضروری تأکید کرد: صف هایی که 
در هفته های اخیر بویژه برای روغن به وجود آمد نتیجه فضاسازی هایی بود که هنگام 
بررسی لایحه بودجه در مجلس درباره نرخ ارز کالاهای اساسی اتفاق افتاد. او با اشاره 
به اینکه ادعاها درباره رانت آور یا فســادزا بودن ارز 42۰۰ تومانی یا انتشار شایعاتی 
برای حذف این ارز موجب سوء استفاده ها و انبارکردن اجناس و کالاها شد، اظهارکرد: 
برخی اظهارات به شــایعه چندبرابر شدن قیمت خوراک دام و دانه های روغنی دامن 
زد و حاصل آن نگرانی مردم و انبار کردن این اقلام از ســوی برخی سودجویان و در 
نهایت برهم خوردن تعادل بازار شــد. البته با منتفی شدن موضوع و تأکید دولت بر 
ادامه سیاست حمایت از عرضه کالاهای اساسی با نرخ ترجیحی و سیاستگذاری های 

مطمئن هستیم که بزودی بازار به سمت تعادل خواهد رفت.

جلســه شورای عالی سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
با حضور وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی برگزار و ویژگی های 
برنامه و بودجه سال ۱4۰۰ سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
بررسی شد. سید عباس صالحی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با 
بیان اینکه در بخش بودجه سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
برای سال آینده شاهد واقع گرایی، آینده نگری و انعطاف پذیری 
هستیم، گفت: »در این برنامه ای که برای بودجه سال۱4۰۰ 
ســازمان فرهنگ و ارتباطات بیان شد شاهد این هستیم که 
واقعیات و منابع مالی از گذشــته تا کنون مدنظر قرار گرفته 
است، به طورکلی می توان گفت یک بودجه شفاف برای سال 
آینده را شاهد هستیم.« وزیر فرهنگ درباره نحوه برنامه ریزی 
این سازمان برای سال آینده گفت: »برای برنامه های فرهنگی 
این ســازمان برای سال آینده نیز باید یک تعریف درست از 
انتظارات را از این برنامه داشته باشیم،  ابتدا برنامه جدید باید 
براساس بودجه سال آینده سطح بندی شود، البته سنجه های 
برنامه و اقدام نیز باید در این میان مدنظر قرار بگیرد. در واقع 
باید ســنجه های ارزیابی و اثربخشی مورد بررسی قرار گیرد. 
موضوع دیگر این است که باید اسناد بالادستی که در برنامه 
راهبردی تأثیرگذار است خط های اتصال آن روشن تر شود، به 
طور کلی باید قالب ریزی بودجه تعریف و تبیین درستی بشود 

تا براساس آن دستورالعمل بودجه به شورا ارائه شود.«
صالحی پیشــنهادی هم برای این برنامه ریزی ارائه داد و 
گفت: »پیشــنهاد بنده این است که گزارش برنامه های کلی 
سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی برای اعضای شورا ارسال 
شود تا نظرات خود را سریعاً ارائه کنند و این مجموعه نیز بتواند 
برنامه ریزی خوب و هدفمندی را برای سال آینده داشته باشد.«

واقع گرایی، آینده نگری و 
انعطاف پذیری در بودجه 

۱۴۰۰

یکی از تفاوت های موضوعات اقتصادی با مابقی مسائل اجتماعی، سیاسی، 
فرهنگی یا جامعه شناسی این است که گاهی تصور می شود که مثلاً وقتی 
در مورد جامعه شناسی، مسائل سیاسی یا فرهنگی صحبت می شود، موضوع 
انسان است و از آنجا که انسان یک موجود زنده است باید تحلیل همه جانبه با 
محوریت انسان صورت گیرد. از این رو در خصوص مسائل اقتصادی، واژه اقتصاد 
و جامعه اقتصادی هم ما باید با این فرض به تحلیل بپردازیم که این امر یک 
موجود زنده است. اگر این موضوع را بپذیریم آن زمان تمام سیاست ها، کنش ها 
و واکنش ها اگر بموقع انجام نگیرد طبیعتاً می تواند زیان های غیرقابل جبرانی را 
تحمیل کند. اگر ما بدانیم که به عنوان مثال انسانی مشکل کلیه، فشارخون یا 
هر بیماری دیگری دارد و عمداً درمان او را به تأخیر بیندازیم و فکر کنیم که 
زمان حلال مشکلات است یا سیاست های درست و نسخه درست از پزشک 
را دریافت کنیم و عمداً فرایند درمان را شروع نکنیم حتماً ممکن است منجر 
به فاجعه و فوت بیمار شود؛ اقتصاد هم به این شکل است. اگر امروز ما نسخه 
درستی در زمینه سیاست مالیاتی، پولی، مالی، ارزی و صادرات داریم قطعاً 
اگر امروز اجرا نکنیم زمان حلال مشکلات نخواهد بود، بلکه زمان در حوزه 
اقتصاد هزینه مشکلات را افزایش می دهد. البته نکاتی که گفته شد به معنای 
آن نیست که برخی ملاحظه ها رعایت نشود. به عنوان مثال همه می دانیم 
قیمت تعیین کننده و مهم ترین ابزار برای علامت دادن به مصرف کنندگان 
برای خرید بیشــتر یا کمتر است و از ســویی این امر مهم ترین علامت به 
تولیدکنندگان است که به سمت تولید بیشتر یا کمتر بروند. اما این به معنی 
این نیست که وقتی می گوییم قیمت ها واقعی شود فکری به حال دهک های 
کم درآمد یا اقشار آسیب پذیر نشود یا در مقطعی ممکن است به خاطر برخی 
ملاحظات سیاست خارجی تصمیم های خاصی اتخاذ شود. این گونه ملاحظات 
در اقتصاد قابل پیش بینی است؛ اما اینکه اصل را فدای فرع کنیم و فرع را 
اصل بگیریم هزینه های سنگینی را به اقتصاد تحمیل می کند که قابل جبران 
نیســت. در بودجه سال ۱4۰۰ که مجلس تصویب کرد، قرار شده رقم 85 
هزار میلیارد تومان به سازمان تأمین اجتماعی برای همسان سازی یا بخشی 
از بازنشستگان کارگری کمک شود، حال نکته این است که در لایحه بودجه 
تا چه مقطع زمانی دولت و مجلس می توانند به صندوق های بازنشســتگی 
کمک کنند یا دولت و مجلس تا چه مقطع زمانی می توانند بخشی از اقتصاد 
را معاف از مالیات نگه دارند. همه می دانیم اقتصاد ایران به لحاظ ظرفیت جزو 
2۰ اقتصاد جهان است اما به لحاظ عملکرد و به جهت وجود یارانه پنهان 
منجر به این شده است که توزیع ثروت عادلانه نباشد و در ضریب جینی به 
معنای واقعی اصلاح صورت نگیرد. معمولاً در لایحه بودجه به بخشی از این 
مســائل پرداخته می شود اما سال بعد دوباره تکرار می شود؛ یا اگر برنامه 5 
ساله ای شکل می گیرد به راحتی گفته می شود که نصف آیین نامه آن برنامه 
شکل نگرفته است یا اجرا نمی شود، هزینه این روند چیست؟ قاعدتاً هزینه 
آن باعث می شود که در 4 دهه نرخ تورم دو رقمی را شاهد باشیم. از سویی 
این امر منجر به این می شود که سالانه صدها هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی 
پرداخت می شود اما بخشی از بنگاه های اقتصادی غیر فعال یا نیمه فعال باشند.

یک لباس مخصوص ساخته مهندسان دانشگاه »کالیفرنیا 
سن دیگو« می تواند با بهره گیری از عرق و حرکت بدن، انرژی 

یک ساعت هوشمند و دستگاه های دیگر را تأمین کند. 
 بــه نقــل از نیو اطلــس، وقتی صحبــت از انرژی های 
تجدیدپذیر می شود، می بینیم که بسیاری از شهرها از منابع 
مختلفــی مانند صفحات خورشــیدی و توربین های بادی 
استفاده می کنند. دانشمندان اکنون با یک لباس هوشمند 
که از طریق عرق و حرکت بدن، برق تولید می کند، رویکرد 

مشابهی را اتخاذ کرده اند.
این لباس هوشمند که توسط تیمی در دانشگاه »کالیفرنیا 
سن دیگو« ایجاد شده است، از سلول های سوخت زیستی بهره 
می برد که از عرق بدن برای تولید انرژی استفاده می کنند و 
همچنین مجهز به ژنراتورهای الکتریکی برای تولید انرژی از 
حرکت بدن و ابرخازن ها برای ذخیره برق تولید شده است.

تمام این قطعات روی پارچه چاپ می شوند، از جمله مدار 
و سیم کشــی از جنس نقره است که ویژگی ضد آب دارد 
و این قطعات را به هم متصل می کند. نکته مهم این اســت 
که همه چیز در این لباس هوشمند انعطاف پذیر، کشسان، 
تاشو و قابل شستشو است، اما در شکل فعلی نمی توان برای 

شستشوی آن از شوینده استفاده کرد.
سلول های سوخت زیستی که درون این لباس هوشمند 
تعبیه شده اند، در قســمت قفسه سینه قرار دارند و حاوی 
آنزیم هایی هستند که باعث جابجایی الکترون بین لاکتات 
و مولکول های اکسیژن موجود در عرق بدن انسان می شوند. 
این فرآیند، یک جریان الکتریکی مداوم با ولتاژ پایین تولید 

می کند که برای ذخیره در خازن تغذیه می شود.
در همین حال، ژنراتورهــای تریبوالکتریک هر کدام از 
دو قسمت تشکیل شده اند: یک قطعه دارای بار منفی روی 
بــازو و یک قطعه دارای بار مثبت در کنار بدن. هنگامی که 
دستان کاربر در حال راه رفتن یا دویدن حرکت می کند، این 
قسمت ها به یکدیگر ساییده می شوند. با این کار، پالس هایی 

از برق ولتاژ بالا تولید می شود که آن هم به خازن می رود.
در آزمایشاتی که تاکنون انجام شده است، یک داوطلب 
این لباس هوشــمند را هنگام دویدن و استفاده از دوچرخه 
ورزشــی به مدت ۱۰ دقیقه پوشید و پس از آن 2۰ دقیقه 
استراحت کرد. طی این جلسه 3۰ دقیقه ای، لباس هوشمند 
توانست نیروی مورد نیاز نمایشگر ال سی دی یک ساعت مچی 

کوچک را تأمین کند.
این لباس هوشمند با توسعه بیشترخواهد توانست توسط 
ورزشکاران برای تأمین انرژی دستگاه هایی مانند حسگرهای 

کنترل عملکرد مورد استفاده قرار گیرد.

لباسی که از عرق و حرکت 
بدن انرژی تولید می کند
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 تشــدید هشــدار رســانه ای در افــکار عمومــی بــرای مقابلــه بــا 
تلفــات کرونــا در نــوروز

معاون امور مطبوعاتی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی گفت: در طول هفته های 
گذشته و به موازات گسترش شیوع کرونا در استان خوزستان، افزایش تولید محتوی و 
نشر رسانه ای برای ایجاد مشارکت در مقابله با موج جدید کرونا در این استان به عنوان 
مسأله ای ملی که همه باید در حل آن کمک کنند، در دستور کار همه رسانه ها قرار 
گرفت. محمد خدادی در نشستی که به منظور بررسی سیاست های رسانه ای مقابله با 
کرونا در استان خوزستان و با حضور اعضای شورای اطلاع رسانی این استان برگزار 
شد، گفت: تلاش مضاعف با تولیدات هشداری در تقویت و افزایش آگاهی عمومی 
برای مقابله با شــیوع و کاهش تلفات ناشی از کرونا در سطح ملی و استانی بویژه 
استان خوزستان ضروری است. دبیر کمیته اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی ستاد 
ملی مقابله با کرونا با اشاره به مأموریت ویژه ای که بر اساس مصوبه قرارگاه برعهده 
دبیر کمیته اطلاع رسانی و مدیریت جو روانی کرونا گذاشته شده است، خاطرنشان 
کرد: استان خوزستان در مقاطعی یکی از موفق ترین استان ها در مقابله و پیشگیری 
از کرونا بود؛در مقابله با کرونا عموماً با شرایط غیرقابل پیش بینی در ابتلا و درمان 
مواجه می شــوید که نیاز به هماهنگی و ایجاد قرائت واحد دارد تا ایجاد اجماع و 
مشارکت حداکثری مردم را برای مقابله موجب شود لذا رسانه باید اطلاعات صحیح 
از متولیان را به مردم منتقل کند و مانع ایجاد شبهه و شایعه و سوء استفاده از یک 

سو و ازسوی دیگر تلاش حداکثری برای کاهش تلفات صورت گیرد.
خدادی، استفاده حداکثری از ماسک، عدم تجمع و ضرورت فاصله گذاری فیزیکی 
و شست وشوی دست ها را سه نکته مهم مقابله با کرونا عنوان و اظهار کرد: هرجا که 
توانسته ایم یک قرائت واحدی از موضوع ایجاد کنیم و اولویت ها را بخوبی به مردم 
منتقل کنیم، به اجماع عمومی رسیده ایم و در مقابله با کرونا و کاهش تلفات موفق  
بوده ایم و وظیفه رسانه است که توجه به مقابله با کرونا تا پایان را اولویت تولید و 
نشر رسانه ای بداند. وی هم افزایی رسانه ای برای ایجاد قرائت واحد را که منجر به 
اجماع در افکار عمومی می شود ضروری دانست و گفت: وظیفه رسانه تبیین، تشریح 
و تبلیغ مصوبات ستاد ملی و استانی مقابله با کرونا است و همزمان باید تلاش کند 
که با اســتفاده از متخصصان وزارت بهداشت و دانشگاه های علوم پزشکی، پاسخ 

شبهات، ابهامات، شایعات و القائات را منتشر کند.

81فوتی جدید کرونا در کشور
سخنگوی وزارت بهداشت از شناسایی 8554 بیمار جدید کووید۱۹ در کشور 
خبر داد. به گزارش ایسنا، دکتر سیماسادات لاری گفت: از ظهر روز ۱8 اسفند  تا 
ظهر ۱۹ اسفند ۱3۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 8554 بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که ۷۹۷ نفر از آنها بستری شدند. وی 
افزود: مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به یک میلیون و ۷۰۶ هزار و 55۹ نفر 
رسید. لاری افزود: متاسفانه در طول این بازه زمانی، 8۱ بیمار کووید۱۹ جان خود 
را از دست دادند و مجموع جانباختگان این بیماری به ۶۰ هزار و 8۶۷ نفر رسید.

 افتتاح بزرگترین بیمارســتان سیار کشور با ۹۹ تخت و تجهیزات 
مدرن پزشکی

در مراسمی با حضور رئیس ستاد اجرایی فرمان امام، معاونان وزارت بهداشت، 
مدیران عامل بنیادهای احسان و برکت و گروه اقتصادی تدبیر در مجموعه مصلای 
تهران، بزرگترین و مجهزترین بیمارســتان متحرک کشــور با ۹۹ تخت با امکان 
استقرار و جمع شوندگی طی 3 روز رونمایی و افتتاح شد. محمد مخبر رئیس ستاد 
اجرایی فرمان امام دراین مراسم گفت: با توجه به حادثه خیز بودن کشور و احتمال 
وقوع ســیل و زلزله می طلبید که امکانات به روز سیاری را دراختیار داشته باشیم 
تا بتوانیم بسرعت به مردم خدمت رسانی پزشکی و درمانی کنیم. وی درخصوص 
امکانات این بیمارستان سیار گفت: این بیمارستان دارای ۹۹ تخت بستری، دو اتاق 
عمل و جراحی، اتاق زایمان، دستگاه سونوگرافی، ماموگرافی، اورژانس، داروخانه و 
همه تجهیزات یک بیمارستان تخصصی است. او با بیان اینکه این بیمارستان در 
مواقع بروز حوادث غیرمترقبه و بلایای طبیعی بسرعت در محل وقوع حاضر شده و 
خدمات می دهد، افزود: این بیمارستان مجهز به امکان تله مدیسین و دوراپزشکی 
است و می تواند از طریق اتصال به دیتا سنتر سامانه 4۰3۰ خدمات فوق تخصصی را 
از بیمارستان های مادر دریافت کند. در حاشیه این مراسم اهدای یک میلیون بسته 
معیشتی در مناطق محروم با اولویت آسیب دیدگان کرونا، 3۰هزار قطعه پوشاک در 
مناطق زلزله زده و توزیع مکمل غذایی برای ۱۰ هزار مادر باردار در نقاط کم برخوردار 

کشور توسط بنیاد احسان وابسته به ستاد اجرایی آغاز شد.

 مجموع کمک های مردمی به زلزله زدگان سی ســخت به ۹ میلیارد 
تومان رسید

رئیس سازمان داوطلبان هلال احمر گفت: تاکنون مجموع مشارکت های مردمی به 
هموطنان زلزله زده سی سخت، به رقم ۹ میلیارد تومان رسیده است.

محمد نصیری رئیس سازمان داوطلبان هلال احمر درباره آخرین میزان کمک های 
مردمی جمع آوری شده برای کمک به زلزله زدگان سی سخت گفت: تاکنون مجموع 
مشارکت های مردمی به هموطنان آسیب دیده از این زلزله به رقم ۹ میلیارد تومان 
رســیده است. وی توضیح داد: از این رقم 2.5 میلیارد مربوط به کمک های نقدی و 
۶.5 میلیارد تومان مربوط به کمک های غیرنقدی مردم به آسیب دیدگان زلزله سی 
سخت است. رئیس سازمان داوطلبان هلال احمر در خصوص نحوه استفاده از این 
مبالغ عنوان کرد: بخش زیادی از کمک های مردمی صرف توزیع بسته های غذایی 
شــده و علاوه بر این نیز برای تأمین و توزیع اقلام غذایی و مورد نیاز در ایام نوروز، 
از محل کمک های مردمی برنامه ریزی شده است. نصیری در خصوص محل هزینه 
کرد کمک های نقدی نیز تصریح کرد: قرار است این ارقام با اولویت بندی و به صورت 
ویژه برای مرحله بازسازی منازل آسیب دیدگان هزینه شود. وی با بیان اینکه فراخوان 
سازمان داوطلبان برای جمع آوری این کمک ها به صورت ملی نبوده است، اظهار کرد: 
این فراخوان تنها در سطح استان ها و به منظور هدایت کمک های خیرین انجام شد. 
با این وجود جمع آوری این رقم آن هم با یک فراخوان استانی کار بزرگی است و از 
تمامی مردم ایران سپاســگزاریم. نصیری در خصوص برنامه سازمان داوطلبان برای 
ایام نوروز نیز ابراز داشت: بنا بر اعلام رئیس جمعیت هلال احمر، یکی از مهمترین 
مأموریت های این جمعیت در نوروز امسال حضور در بخش های مرزی کشور و ارائه 
خدمات سلامت برای مقابله با ویروس کرونا است. در این زمینه نیز سازمان داوطلبان 

مأموریت تأمین نیروی انسانی و حضور داوطلبان در مناطق مرزی را بر عهده دارد.

 حریق خودروی حامل سوخت در آجودانیه/ حادثه مصدومی نداشت
سخنگوی سازمان آتش نشــانی تهران از حریق یک دستگاه خودروی حامل 
ســوخت در خیابان آجودانیه خبر داد. جلال ملکی اظهار داشــت: ساعت ۱2:2۰ 
ظهر پنجشنبه یک مورد آتش سوزی خودرو واقع در خیابان آجودانیه نبش کوچه 
چهارم به سازمان آتش نشانی تهران اعلام شد.ملکی تأکید کرد: آتش نشانان سریعاً 
از دو ایستگاه به محل اعزام شدند و اولین گروه آتش نشانان 4 دقیقه بعد از اعلام به 
محل حادثه رسیدند. وی افزود: آتش نشانان مشاهده کردند یک دستگاه خاور که 
متعلق به شرکت های پیمانکار خصوصی حمل بنزین بود، دچار حریق شده است.

سخنگوی سازمان آتش نشانی گفت: بنا بر اعلام راننده، تانکر خودرو پر نبوده و 
بعد از اینکه راننده متوجه نشتی می شود، خودرو را به حاشیه خیابان منتقل می کند.

ملکی تصریح کرد: کمی از بنزین به جوی کنار خیابان سرایت کرده و به غیر 
از خودروی حامل سوخت، جوی و چند اصله درخت هم دچار حریق می شوند.

سخنگوی سازمان آتش نشانی یادآور شد: آتش سریعاً خاموش شد. چند اصله از 
درختان دچار خسارت شدند اما خوشبختانه هیچ خودرو و فردی به غیر از خودروی 

حامل سوخت دچار حریق نشد.

سعیده محمد  -  سردبیر |»امیدوارم 
بستر مناسبی برای احیای دوباره قدیمی ترین 
دانشــگاه جهان، جندی شــاپور کــه نیای 
دانشــگاه های امروز جهان است، فراهم آید 
چرا که این میراث، متعلق به همه بشــریت 
است و پاسداری از آن بر عهده همه ماست.« 
این بخشــی از پیــام رئیس جمهوری برای 
سومین کنگره بود. کنگره ای که دیروز برای 
بزرگداشت اولین و قدیمی ترین دانشگاه جهان 
برگزار شــد. دانشگاهی که هزار و ۷5۰ سال 
پیش به دســتور شاپور اول ساسانی در شهر 
دزفول بنا شد. این شهر که یکی از بزرگترین 
مراکز علمی و فرهنگی زمان خود به شــمار 
رفته و بواسطه دانشکده پزشکی و بیمارستان 
معروفش، آوازه اش در جهان پیچیده بود، حالا 
با گذشــت ۱8 قرن از تأسیس این دانشگاه 
تنهــا بقایایی از آن در اطراف شــهر دزفول 
برجای مانده اســت، برای همین مسئولان 
آموزشی کشور در نظر دارند که این دانشگاه 
را دوباره احیا کنند، موضوعی که مورد توجه 

رئیس جمهوری هم است. 
حسن روحانی در این باره گفت: »کشور 
ایران از عهد باستان تا به امروز، همواره منادی 
علم و دانش گســتری و دوستی بوده است. 
گواه آن، همین اقدام سازمان جهانی یونسکو 
در اعلام گرامیداشت رویداد جهانی دانشگاه 
جندی شاپور به عنوان قدیمی ترین دانشگاه 
جهان با قدمتی قریب به ۱8 قرن اســت که 
کاری بس ارجمند و درخور تحسین است.«

او در این پیام تأکید کرد: »اینکه ایرانیان 
در عهــد باســتان و در اوج افراطی گری و 
خشــونت های متعصبانه به تأســیس شهر 
دانشگاهی جندی شــاپور اقدام کرده اند که 
بر ســردر ورودی آن چنین نگاشــته شده 
اســت »دانش و فضیلت بر بازو و شمشــیر 
برتر است«، بیانگر نگرش ژرف و متمدن این 
ملت و سرزمین در ترویج دانایی و خردمندی 
اســت تا در پرتو آن، ملت ها در کنار یکدیگر 
فضیلت های انسانی را ترویج و برجسته تر کنند 
و از رذیلت های بشری دوری گزینند. امروز نیز 
ما ایرانیان بر اساس همان آموزه های نیاکان 
خردمند خود، دو روز مهم را در تقویم رسمی 
کشــورمان به نام تعامل و گفت و گو با جهان، 
روزی که پس از سال ها مذاکره با قدرت های 
بزرگ جهانی به توافق رســیدیم و همچنین 
روز جهانی عاری از خشــونت و افراطی گری 
را گنجانده ایم که در سال ۱3۹2 در مجمع 
عمومی سازمان ملل به پیشنهاد اینجانب به 

اتفاق آرا به تصویب رسید.«

 احیای دانشگاه جندی شاپور نوین
منصــور غلامی وزیر علــوم، تحقیقات و 
فناوری هم در این مراسم به احیای دانشگاه 
جندی شاپور نوین اشاره کرد و اظهار داشت: 
»جمهوری اسلامی ایران، در راستای احیای 
دوباره جایگاه جهانی جندی شاپور؛ آمادگی 
خود را برای میزبانی از رؤسای دانشگاه های 
با قدمت باســتانی جهان در این دانشــگاه 
اعلام می دارد تا از ایــن رهگذر راهکارهای 
عملیاتی داد و ستدهای آموزشی و علمی و 
فرهنگی همچون عهد باستان دوباره بر صدر 

همکاری های دانشگاهی باشد.«
او به ویژگی های بارز شــهر دانشــگاهی 
جندی شــاپور اشــاره کرد و گفت: »در این 
دانشگاه مفهوم توسعه پایدار دانش و ترویج 
آن محور فعالیت های علمی و آموزشی بوده 
اســت. فارغ التحصیلان این دانشگاه پس از 
فراغت از تحصیل به ســرزمین و دیار خود 
بازگشته و امر ترویج وتوسعه علوم را بر عهده 
می گرفتند. تولیدات علمی این دانشگاه نقش 
کم نظیری در توســعه تمدن جهانی داشته 
است؛ مبارزه با بیماری های واگیردار و کشف 
و معرفی انواع گیاهان دارویی، برتر قرار دادن 
فضیلت علم و خرد در برابر ستیز و شمشیر؛ 
ساختن آزمایشگاه ها و لابراتوارهای علمی و 
پژوهشــی؛ نهضت ترجمه ستودنی دانشگاه 
جندی شــاپور که آثار مشرق زمین را بسان 
پل ارتباطی بــه مغرب زمین انتقال می داد؛ 

بسیار درخشان است.تأســیس و راه اندازی 
بزرگترین کتابخانه عهد باستان با 4۰۰ هزار 
عنوان کتاب از دیگر شگفتی های شکوهمند 

این دانشگاه باستانی است.«

 ایران یکی از شرکای اصلی یونسکو 
در دانش و علم است

 ادری آزولای مدیرکل یونســکو نیز در 
پیامی اعــلام کرد: »از زمان تأســیس این 
دانشگاه، پایتخت فکری امپراطوری ساسانی، 
مرکز اصلی تولیــد دانش و مجمعی جهانی 
برای تولید علم بوده است. این آرمانی است 
که ما امروزه آن را جشن می گیریم. در واقع، 
این دانشگاه نقشی اساسی در برتری تاریخی 
ایران در علم داشته است. در دوران باستان، 
ایران مرکز دستاوردهای علمی و محل انتقال 
دانش از چین و هند در شرق به یونان و روم 
در غرب امروز بوده اســت، بــا توجه به این 
میراث، ایران یکی از شــرکای اصلی یونسکو 
در دانش و علم است. یونسکو آماده است تا از 
جمهوری اسلامی ایران در تلاش برای ارتقای 
علم و فناوری، ایجاد دانش و به اشتراک گذاری 
آن حمایت کند. به این ترتیب، ما نه تنها از 
پیشرفت علمی، بلکه از پیشرفت همه بشریت 

پشتیبانی خواهیم کرد.«

 مجمع دانشگاه های کهن را تشکیل 
می دهیم

حجت الله ایوبی، دبیر کل کمیسیون ملی 
یونسکو در ایران هم در این مراسم اعلام کرد: 

»امروز جهان نیازمند این است که جمهوری 
جهانی دانش را فراتر از همه مرزها دوباره احیا 
کند. ما در کمیسیون ملی یونسکو در تلاشیم 
با حمایت های وزیر علوم که رئیس کمیسیون 
است و با همکاری استادان و دانشگاه جندی 
شــاپور مجمع دانشگاه های کهن را تشکیل 
بدهیم. دانشگاه هایی که باستانی و چندصد 
ساله هســتند می توانند در این مجمع عضو 
باشند. چرا که جهان نیازمند شنیدن سخنان 

و خرد کهن آنها است.«
او تأکید کرد: »جندی شاپور محله علم و 
دانش بود. امروز یکی از شــعارهای یونسکو 
این اســت که عدالت در دسترسی به منابع 
در این شهر کهن و در این مجمع دانشگاهی 
بزرگ کتابخانه ای با 4۰۰ هزار عنوان کتاب 
آراســته شــده بود و همه اهالی علم امکان 
دسترســی به آن داشتند و از نقاط مختلف 
جهان آثار اندیشــمندان جمع می شد و به 
اینجا می آمد. در واقع در ۱۷5۰ ســال پیش 
که جهان غرب در ظلمت بود و قهرمانان آنها 
شعبده باز ها بودند. کسانی که زور در بازو و 
زر در ترازو داشــتند قهرمانان ما دانشمندان 

و عالمان بودند.«
محمدرضا عصاری دبیر ســومین کنگره 
بین المللی جندی شــاپور نیز در این مراسم 
گفت: »پاسداشــت این رویداد مهم جهانی 
صرفاً نه در پیوند با نام ایران زمین است بلکه 
همچون باور نیاکان دانشمند جندی شاپور 
جشــن نامه همه حوزه های مختلف تمدنی 
جهان اســت. دانشــمندان برجسته یونانی، 

رومی، هندی؛ ایرانی با روحیه مهر و دوستی 
و رویکرد بالنده علمی و فرهنگی اولین جهان 
شــهر دانشگاهی را در ۱۷5۰ سال پیش در 
سرزمین ایران بنیاد نهادند. اگر ما امروز پس 
از ۱8 قــرن دوباره با رویکــرد علم و دانایی 
گرد هم جمع شده ایم در واقع مقصودمان به 
یادکردی مسئولان به نقش و جایگاه برجسته 
ســنت علمی دیرپای دانشــگاهی است که 
سنگ بنای استوار آن را نیاکان دانشمند ما 

در جندی شاپور پی ریزی کردند.

 پیشرفت های علمی ریشه دارد
منصــور کبگانیان عضو شــورای انقلاب 
فرهنگی و دبیر ستاد نقشه جامع علمی کشور 
هم به رشد علمی کشور اشاره کرد و گفت: در 
دو، سه دهه گذشته جهانیان از رشد علمی و 
پژوهشی ما تعجب کرده اند. ما در این دهه ها 
در حوزه زیست فناوری، سلول های بنیادین، 
نانو تکنولوژی، پهپاد ها و علوم شناختی رشد 

بسیار خوبی داشتیم.
 اینجا باید تأکید کنم پیشرفت های علمی 
ما قرن ها ریشه دارد و ما کاری نکردیم فقط 
جلوی توقف را گرفته ایم. ما موضوعی به نام 
اسناد توســعه دانش بنیان استان ها داریم. 
این سند را در چند استان هم شروع کردیم. 
خوزستان هم می تواند محوریت توسعه دانش 

بنیان باشد.
در سوی دیگر سیدرضا عاملی دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی هم به احیای دانشگاه 
جندی شاپور اشاره کرد و اظهار داشت: »باید 
روی میراث تاریخی دانشگاه کار کنیم و این 
دانشــگاه را احیا کنیم چرا که دانشگاه دوم 
جهان احیا شده اســت. اما دانشگاه جندی 
شــاپور به خاطر جنگ هــای تاریخی از بین 

رفته است.«
رئیس دانشگاه علامه طباطبایی هم اظهار 
داشت: »مدل تاریخی دانشگاه جندی شاپور 
می تواند منبع الهام بازســازی و بازاندیشی 
مسیر آینده دانشــگاه ها باشد. در حالی که 
برخی امروزه دانشــگاه مدرن را نوعی از تک 
فرهنگ گرایی و اروپا محوری در عرصه دانش، 
فرهنگ و اندیشه می دانند. دانشگاهی که به 
نوعی محل گردآوری اندیشــه های یونانی، 
هندی، پهلوی و گونه های دیگری از فرهنگ 
حتــی از تمدن های چین باســتان اســت، 
می تواند مرکز تعاملات فرهنگی و تمدنی قرار 
گیرد که آثار جاودانه ای مثل کلیله و دمنه را 

می توان ارائه داد.«

پیام رئیس جمهوری به سومین کنگره بین المللی جندی شاپور 

ایران همواره منادی علم و دوستی بوده است

معاون امور بین الملل و دبیر ســتاد حقوق بشر گفت: 
این ستاد برای رفع موانع خارجی حضور بین المللی بانوان 

ورزشکار از ظرفیت ها استفاده خواهد کرد.
علی باقری کنی در »نشست تخصصی معاونان توسعه 
ورزش بانوان با نواب رئیس بانوان فدراسیون های ورزشی«، 
ضمن ادای احترام به مسئولیت شناســی و تلاش مدیران 
عرصه ورزش بانوان، اظهار داشــت: بانوان ورزشــکار که 
در عرصه بین المللی فعالیت می کنند، نقش اساســی در 
برافراشــتگی پرچم جمهوری اســلامی ایران در میادین 

جهانی دارند.
وی با بیان اینکه در طول بیش از 4۰ سال دشمنان ما 
با اعمال تحریم ها خواستار ممانعت از پیشرفت ملت ما در 
عرصه های مختلف بوده اند، افزود: بانوان ورزشکار ایرانی با 
درخشش بر سکوهای قهرمانی جهانی قدرت ملت ایران را 

به رخ دشمنان ایران کشیدند.
دبیر ســتاد حقوق بشر با اشاره به راهبرد جدایی میان 
آرمان هــا، اهداف فردی و ملی به عنوان یکی از مهمترین 
ترفندهای دشمن علیه ملت ایران، تصریح کرد: نباید اجازه 
داد تا دشمن بتواند میان هویت فردی و هویت ملت ایران 

شکاف ایجاد کند.
باقری کنی با اشاره به اینکه هویت ملت ایران دربرگیرنده 
سه هویت اسلامی، انقلابی و ملی است، گفت: مسئولان از 
جمله کارگزاران عرصه مدیریت و مربیگری ورزش علاوه بر 
فراهم آوردن امکانات سخت افزاری برای ورزشکاران، باید برای 
ارتقا توان روحی و معنوی ورزشکاران و تحکیم نهال امید 
در آنها تلاش کنند و به همین جهت همسویی و هم افزایی 
هویت فردی و هویت ملت ایران در میان ورزشکاران باید 

به عنوان مهمترین راهبرد نرم افزاری در دستورکار باشد.
وی با تاکید بر اینکه رسالت شما زنان ورزشکار و مدیران 
ورزشی صرفاً ورزشی نیست، خاطرنشان کرد: رسالت اصلی 
شما که توانسته اید این معجزات را در عرصه ورزش به منصه 
ظهور برسانید، انتقال این نگاه راهبردی و این همت متعالی 
به نسل جوان اســت تا در عرصه های بین المللی ورزشی 

توطئه های دشمنان را از بین ببرند.
دبیر ستاد حقوق بشر ادامه داد: ما به عنوان بخش حقوق 
بشر برای رفع موانع حقوقی و حتی غیرحقوقی که در عرصه 
بین الملل وجود دارد و برای قهرمانی دختران ما مانع ایجاد 

می کند، تلاش خواهیم کرد. باقری کنی خواهان مشارکت 
بیشــتر مدال آوران حاضر در نشست در مسیر همگرایی، 
تعامل و انسجام ملی و حل و فصل مسائل جامعه شد و تأکید 
کرد: زنان زندانی هموطنان ما هستند و برای باز اجتماعی 
شدن و بازگشت به جامعه نیازمند کمک هستند، بنابراین 
انتظــار می رود بیش از پیش ظرفیت ورزش در این عرصه 

به میدان عمل بیاید.
در این مراســم تعدادی از بانوان ورزشکار، مدال آواران 
و مربیان رشته های مختلف و نیز برخی نواب رئیس بانوان 
فدراسیون های ورزشی سخنانی در شرح فعالیت های ورزشی 
خود بیان کردند و پنج تن از ورزشکاران افتخار آفرین ایرانی 

از سوی دبیر ستاد حقوق بشر مورد تقدیر قرار گرفتند.

 درخشش بانوان ورزشکار ایرانی در کرسی های 
بین المللی

»فرشید طهماســبی« مدیرکل امور بین الملل وزارت 
ورزش و جوانــان با مطلوب خواندن عملکرد ورزش بانوان 
اظهار داشــت: بانوان ما توانمندی کسب کرسی های بین 
المللی را دارند. وی با اشــاره به توانمنــدی و اثر گذاری 
بانوان ایرانی در میادین مهم و بین المللی ورزشــی گفت: 
خوشبختانه زنان ایرانی توانسته اند در رشته های مختلف 

ورزشی به دستاوردهای بسیار خوب و چشمگیری دست 
پیدا کنند.

 بانوان اگر توانایی خود را باور کنند، می توانند 
به موفقیت های بزرگ دست یابند

 در ادامه این نشســت، »زهرا نعمتی«، پرچم دار ایران 
در بازی های المپیک 2۰۱۶ ریو، گفت: خوشحالم از اینکه 
موفقیت های من نه تنها در حوزه ورزشی بلکه خارج از حوزه 
ورزش نیز رصد و به زیبایی دیده شد. این افتخار تنها متعلق 
به من نیست و متعلق به زنان کشورمان است که همگی در 

این موفقیت سهیم هستند.
ملی پوش المپیکی کشورمان با بیان اینکه زهرا نعمتی 
فقط یک ورزشکار نیست، افزود: زهرا نعمتی فعالیت های 
دیگری نیز دارد، از جمله اینکه سفیر اهداف توسعه پایدار 
هستم و در انجمن های حمایت از مصدومان ضایعات نخاعی 

و بیماران مبتلا به سرطان فعالیت می کنم.
نعمتی گفت: زنان و دختران ما اگر توانایی های خود را 
باور کنند، می توانند به موفقیت های بزرگی دست یابند. ما 
باید برای زنان مختلف جامعه الگوسازی کنیم تا به واسطه ی 
آنها با مهارت آموزی، زمینه توانمندسازی را مهیا کنیم تا در 
مسیر جامعه ای که به حقوق برابر باور دارد، حرکت کنیم.

»اشرف امینی« سرپرست نایب رئیس فدراسیون کاراته 
بانوان گفت: بانوان ورزشــکار ما با حجاب توانستند کسب 
مدال کنند و این امر به راحتی به دســت نیامده، چرا که 
با حجاب بانوان ایرانی به شــدت مخالف شده و از این رو، 
کســب کرسی های ورزشــی بانوان اهمیت بسزایی برای 

کشورمان دارد.

 امنیت بانــوان در این مرز و بوم مدیون خون 
رزمندگان است

»زهره هراتیان«، عضو کمیته پزشــکی کنفدراسیون 
فوتبال آسیا، یکی دیگر سخنرانان حاضر در جلسه، گفت: 
برای اینکه بانوان کشورمان به این مرحله برسند و بتوانند در 
عرصه های مختلف جهانی بدرخشند جوانان این مرز و بوم 
ذره ذره وجودشان را نثار کردند و برای امنیت هر وجب از 
وطنمان خون ها داده ایم. شهلا بهروزی راد، عضو فدراسیون 
قایقرانی ایران و قهرمان ملی پارالمپیک در ادامه این جلسه، 
بــا بیان اینکه با حمایت های صــورت گرفته بانوان ایرانی 
توانسته اند در عرصه های مختلف ورزشی خوش بدرخشند، 
اظهار داشت: به احتزاز درآمدن پرچم کشورمان غروری ملی 

برای همگی ما است.

 حجاب مانعی برای ورزش بانوان ندارد
منصوره گرجی، نایب رئیــس کوهنوردی، با تاکید بر 
دستاوردهای بی شمار ورزش بانوان برای کشورمان، گفت: 
به دنیا نشان دادیم ورزش با حجاب نه تنها دست و پا گیر 
نیست؛ بلکه پیشرفت زنان در عرصه های مختلف را نیز فراهم 
کرده است. »حمیده عباسعلی« نخستین قهرمان و مدال 
آور بانوی المپیکی کاراته ایران در ادامه این نشست گفت: 
به عنوان یک بانو تمام تلاشم را برای ارتقا جایگاه زنان در 
عرصه ورزشی به کار می گیرم تا بتوانم برای کشورم و ملت 
ایران افتخارات بزرگی به ارمغان بیاورم. بانوان ایرانی شایسته 

بهترین ها هستند.
در این مراســم تعداد بســیاری از نواب و سرپرستان و 
قهرمانان و مدال آوران فدراســیون های مختلف از جمله 
تیراندازی، فوتبال، شــنا، قایقرانی، شمشیربازی، تنیس، 
ووشو، بسکتبال و نایب رئیس نابینایان و بانوان معلول نیز 

نقطه نظرات و مطالبات خود را ارائه کردند.

تلاش برای رفع موانع خارجی حضور بین المللی بانوان ورزشکار

یکی از ساده ترین و کم هزینه ترین راه ها برای ایجاد حس 
تعادل و احساس سلامتی بیشتر در بدن، نوشیدن آب است. 
 درباره مزایا و ضرورت نوشیدن آب در طول روز مطالب 
زیادی گفته شده اما این بار متخصصان سلامت از تاثیرات 
بســیار مثبت نوشیدن آب ولرم هنگام صبح و به صورت 
ناشتا می گویند.  برخی از مهمترین دلایل این توصیه به 

شرح زیر است:

 تقویت سیستم ایمنی بدن
نوشیدن آب در صبح باعث تقویت سیستم ایمنی بدن 
و ایجاد تعادل در آن است. نوشیدن آب به تخلیه سریع تر 
سموم از بدن کمک می کند و همچنین کمکی برای تقویت 

کار غدد لنفاوی است. 

 کمک به دفع سریع تر سموم از بدن
در طول شب بدن در حال استراحت به بازسازی خود 
مشــغول است و سعی می کند سموم را دفع کند. اگر در 
هنگام صبح با معده خالی آب نوشیده شود کمک بزرگی 
به بدن برای دفع این ســموم زیان آور است. علاوه بر این 
نوشــیدن صبحگاهی آب برای بدن در تولید سلول های 

ماهیچه ای و سلول های خونی مفید است.

 تسکین سوزش و درد معده
هضم غذا با تولید زیاد اســید در معده توام است. اگر 

این اسید به سوی مری بالا بیاید احساس سوزش در معده 
خواهید کرد. نوشیدن آب پیش از صبحانه باعث رقیق شدن 
این اسید و بازگرداندن آن به معده می شود. پس از نوشیدن 

آب ولرم، بدن آماده پذیرش دوباره غذا است. 

 بهبود سوخت و ساز بدن
با نوشیدن آب به صورت ناشتا تا 24 درصد بر قدرت 
ســوخت و ساز بدن افزوده می شود. بهبود سوخت و ساز 
بدن به معنی کمک به کار بهتر سیستم گوارش است. به 
همین دلیل برای افرادی که در پی کاهش وزن هســتند 
نوشیدن آب ناشتا کمک شایانی است. با این عمل روده ی 
بزرگ امکان جذب مواد غذایی مغذی را می یابد و هضم 

غذا سریع تر و روان تر می شود. به گزارش دویچه وله، علاوه 
بر این موارد کم آبی در بدن باعث شکل گیری زودهنگام 
چین و چروک پوســت و افزایش آن می شود. نتایج یک 
تحقیق نشان می دهد که نوشیدن آب ولرم در صبح و ناشتا 
باعث افزایش جریان خون و درخشندگی و شفافیت پوست 
می شود. همچنین نوشیدن کم آب بر رشد مو تاثیر زیادی 
می گذارد. یک چهارم وزن تار مو از آب تشکیل شده است. 
نوشیدن فراوان آب باعث تقویت درونی و تغذیه بهتر مو 
می شود. اگر آب کمتری به مو برسد مو نازک و شکننده 
می شود. نوشیدن آب در طول روز نیز دارای اهمیت زیادی 
است ولی نوشیدن آب ولرم در ناشتا به بهترین صورت به 

سلامت و تقویت کیفی مو کمک می کند.

اثرات نوشیدن آب ولرم بر سلامتی
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 قطار ملی در ریل متروی تهران، نقش جهاددانشــگاهی در 
میلیاردی ساخت قطارها صرفه جویی 

مدیرعامل متروی تهران در مورد آخرین وضعیت قطار ملی مترو و ورود 
جهاددانشــگاهی و سهم آن در تولید آن توضیحاتی ارائه کرد. 

علــی امام در مورد آخرین وضعیت تولیــد قطار ملی مترو با بیان اینکه 
بر اســاس ماده54 قانون برنامه 5 ساله ششــم توسعه، دولت موظف است 
که تا سال ۱4۰۰ عمق داخلی سازی قطارهای مترو را افزایش دهد گفت: 
برهمین اســاس باید سهم داخلی سازی از 3۰ درصد به 85 درصد برسد.

وی با بیان اینکه بر همین اســاس و باتوجه به برنامه ریزی های صورت 
گرفته، در تیرماه ســال گذشــته توافقی فی مابین معاونت علمی ریاســت 
جمهوری، شهرداری تهران و صندوق امید منعقد شد  افزود: در این راستا 
مقرر شــد طی ۱8 ماه عمق داخلی ســازی قطارهای مترو افزایش یابد و 
از آنجایــی کــه این اتفاق برای اولین بار در ایران رخ می داد، لازم بود که 
همه بخش ها و شــرکت هایی که می توانند ما را در ســاخت یک قطار ملی 

برای مترو کمک کنند، شناسایی شوند.
به گفته وی، برهمین اســاس ســاخت قسمت های مختلف قطار مترو را 
به بخش های توانمندی همچون مپنا، شــرکت واگن ســازی تهران، جهاد 
دانشــگاهی و ... دادیم که خوشــبختانه با وجود تحریم ها علیه کشــور و 
شــیوع کرونا در جهان، کار ساخت واگن ملی با قوت و قدرت ادامه یافت.

امام افزود: تمام مجموعه های ســاخت و تولید قطار ملی به زمان بندی 
۱8 ماهــه پایبند هســتند و طی روزهای آتی شــاهد رونمایی از یک رام 
قطار با ســه واگــن خواهیم بود و بعد از آن نیز یــک رام قطار با ۷ واگن 

رونمایی می شود.
وی با بیان اینکه حالا که به تکنولوژی ســاخت قطارهای مترو دســت 
یافتیم، قرار اســت قطارهایی با واگن های مختلف ســاخته شود تا به نیاز 
همه خطوط مترو در همه کلانشهرها پاسخ داده شود، ادامه داد: در تهران 
عمدتا از قطارهای ۷ واگنه اســتفاده می شود اما در برخی خطوط منشعب 
)فرودگاه مهرآباد( نیز از قطار ســه واگنه استفاده می شود و این در حالی 
اســت که در برخی کلانشــهرها در خطوط مترویشان از قطارهای 5 واگنه 
اســتفاده می شــود، اما حالا که به تکنولوژی ساخت دســت یافتیم و می 
توانیم در همه بخش های واگن بســازیم، البته فعلا از دو قطار ســه و هفت 

رونمایی می شود. واگنه 
مدیرعامل متــروی تهران با تاکید بر اینکه براســاس برنامه ریزی های 
صورت گرفته در دهه فجر شاهد رونمایی از اولین قطار ملی خواهیم بود و 
بعد از انجام تست های لازم این یک رام قطار ملی با عمق داخلی سازی85 
درصد وارد خطوط مترو می شــود، افزود: خوشــبختانه با توجه به ظرفیت 
های مهندســی و تجارب کسب شده، شاهد تداوم ساخت قطارهای مترو با 
عمق داخلی سازی 85 درصد خواهیم بود و باید اعلام کنم هم در طراحی 
و هم در ســاخت توانســتیم از ظرفیت نهادی مختلف علمی از جمله جهاد 

بهره مند شویم. دانشگاهی 
وی به نقش جهاددانشــگاهی در ســاخت قطار ملی اشاره کرد و با بیان 
اینکه این نهاد در زمینه ساخت تکنولوژی رانش قطارهای مترو وارد میدان 
شــد و توانست با موفقیت به این دستاورد برسد، اظهار کرد: از آنجایی که 
قطارهای مترو، فاقد لوکوموتیو هستند و از هفت واگن، 5 واگن خودکشش 
هســتند، باید سیســتم رانش آنها به خوبی فعال باشد و کنترل لازم را نیز 
انجام دهد که خوشــبختانه این سیستم مهم توسط جهاددانشگاهی تعبیه 
شــده و با داخلی سازی این قســمت، میلیاردها تومان در ساخت قطارها 

صرفه جویی ارزی شده است.

 هشدار پلیس درباره عکس های خصوصی شبکه های اجتماعی
رییــس مرکز تشــخیص  و پیشــگیری از جرایم ســایبری پلیس فتای 
ناجا نســبت به انتشــار تصاویر خصوصی خانوادگی افراد در فضای مجازی 

هشدار داد. 
سرهنگ علی محمد رجبی با اشاره به عضویت شمار زیادی از شهروندان 
در شــبکه های اجتماعی اظهارکرد: یکی از مهم ترین مواردی که در مورد 
شــبکه های اجتماعی باید مورد توجه قرار بگیرد، مســاله انتشــار تصاویر 
خصوصی و خانوادگی اســت. در این خصوص حتما باید شــهروندان نکاتی 

را رعایت کرده و تا جای ممکن از انتشــار این تصاویر خودداری کنند.
وی با بیان اینکه مجرمان ســایبری در فضای مجازی به دنبال فرصتی 
هســتند تــا بتوانند اقدامــات مجرمانه خود را عملی کننــد، گفت: گاهی 
کاربران با اشــتباهات خود این فرصت را بــرای مجرمان فراهم می کنند و 
در این میان یکی از جرایمی که در فضای مجازی نسبتا زیاد رخ می دهد، 

سوءاســتفاده از اطلاعات شخصی و خانوادگی افراد است.
رجبــی ادامــه داد: برخی از کاربــران بدون توجه بــه تنظیمات حریم 
خصوصی صفحات خود یا بدون شــناخت از دوستان و دنبال کنندگانشان 
در فضای مجازی اقدام به انتشــار تصاویــر خصوصی و خانوادگی خود در 
این فضا کرده و همین اقدام بهترین بهانه را در اختیار مجرمان ســایبری 
قرار می دهد تا از این اطلاعات برای ایجاد مزاحمت، اخاذی، تهدید ، هتک 

حیثیت، ســاخت پروفایل های جعلی و ... سوءاستفاده کنند.
رییس مرکز تشخیص  و پیشگیری از جرایم سایبری پلیس فتای ناجا با 
بیان اینکه موارد متعددی از پرونده های این چنینی در پلیس فتا رسیدگی 
و مجرمان آن دســتگیر شده است، گفت: اما بهترین کار پیشگیری است و 
برای جلوگیری از این گونه جرایم کاربران باید هنگام انتشــار اطلاعاتشان 
در فضای مجازی نهایت دقت را داشته باشند و قبل از انتشار اطلاعات در 

بیاندیشند. این فضا به تبعات آن 

 کشف مزرعه غیرمجاز بیت کوین در چیتگر
رییس پلیس پیشــگیری تهران بزرگ از کشف 42 دستگاه ماینر از یک 

کارگاه تولیــدی روتختی در محدوده چیتگر خبر داد. 
ســرهنگ جلیل موقوفه ای دراین باره گفت: مامــوران کلانتری چیتگر 
مدتی قبل از طریق منابع خبری  و اطلاعاتی از فعالیت فردی که اقدام به 
تولید و اســتخراج غیرمجاز ارز دیجیتال کرده بود، با خبر شده و رسیدگی 

به موضوع را در دســتور کار خود قرار دادند.
وی با بیان اینکه بررســی های اولیه حاکی از صحت گزارش واصله بود، 
افزود: در همین راســتا نیز ماموران اقدام بــه اخذ مجوز قضایی کرده و با 
حضور در محل 42 دســتگاه ماینر را که در حال استخراج ارز دیجیتال در 

این کارگاه بود، توقیف کردند.
 رییــس پلیس پیشــگیری تهران بزرگ ضمن بیــان اینکه یک نفر نیز 
در این زمینه دســتگیر شــد، اظهارکرد: برای فرد دستگیر شده، پرونده ای 
تشکیل شد و این فرد برای ادامه روند رسیدگی به جرم روانه دادسرا شد.

 موقوفه ای با اشاره به ممنوعیت استخراج غیرمجاز ارز دیجیتال تصریح 
کرد: برابر مقررات افراد نمی توانند سرخود و بدون مجوز اقدام به استخراج 

کنند. بیت کوین 

سیدمحمد قیصری  -   ایده روز |معاون 
راهبردی قوه قضائیه گفت: شرکت های دانش 
بنیان می توانند با شناخت خدمات پزشکی 
قانونی و طراحی بیزینس مدل های خاص در 

کنار این سازمان باشند.
سید محمد صاحبکار در برنامه ای که در 
محل پردیس فناوری قوه قضائیه برگزار شد، 
افزود: یکی از مجموعه هایی که در طول سال 
چندین میلیــون مورد خدمت به مراجعین 
ارائه می کند، سازمان پزشکی قانونی کشور 
اســت کــه در بســیاری از اظهارنظرهای 
قضائی به کارشناســی پزشکان این سازمان 

نیاز داریم.
وی تصریح کرد: پزشکی قانونی سازمانی 
بزرگ و گسترده با شعب بسیار در شهرهای 
مختلف کشور است که با ارائه خدمات مهم 
و قابــل توجه در تعامل نزدیک با مردم قرار 
دارد. صاحبکار اظهار داشــت: بدون شــک 
و با توجه به گســتردگی خدمات پزشــکی 
قانونی، شــرکت های دانش بنیان می توانند 
با شناخت نیازها و نیز خدماتی که پزشکی 
قانونــی ارائه می کند در کنار این ســازمان 
قرار گیرند و پزشــکی قانونی نیز به عنوان 

کارفرما عمل کند.
بــه گفته وی شــرکت های دانش بنیان 
می توانند با طراحی بیزینس مدل های خاص 
در کنار پزشکی قانونی قرار گیرند به نحوی 
کــه این اقدام به نفع مردم، ســازمان و نیز 

شرکت های دانش بنیان باشد.
صاحبــکار همچنیــن تصریــح کــرد: 
شــرکت های دانش بنیان باید به این نکته 

نیز توجه داشته باشند که طراحی مدل های 
آنان به ویژه در بدو کار هزینه برای دولت به 
همراه نداشته باشد چرا که در شرایط فعلی 
کشور با مشــکلات مالی و اقتصادی مواجه 
است و باید به نحوی عمل کرد که بار مالی 
برای دولت ایجاد نکنیم. معاون قوه قضائیه 
در ادامــه تاکید کرد: قوه قضائیه دســتگاه 
خدمت رسان و در تعامل با انبوهی از مردم 
است که در مراحل رسیدگی و پیگیری امور، 
می توان انبوهــی از نوآوری ها را به منظور 
تسهیل رسیدگی به درخواست ها و همچنین 

افزایش تعامل با مردم ارائه نمود..
توســط  اولویت ها  تعیین  وی همچنین 

حکمرانان و ســردمداران یک کشــور را از 
ضروریات دانســت و گفت: در حال حاضر 
شرکت های دانش بنیان به عنوان یک اولویت 
در کشور مطرح هستند و به عنوان یک ارزش 
قلمداد می شوند؛ ضمن آنکه مدیران ارشد از 
جمله رؤسای قوای سه گانه به این شرکت ها 

توجه ویژه دارند.
وی با اشاره به جلسات رئیس قوه قضائیه 
با شــرکت های دانش بنیان، این موضوع را 
نشــانه اهمیت کار این شرکت ها دانست و 
گفت: هم اکنون شــرکت های دانش بنیان 
از اولویت چندم بــه اولویت اول و گفتمان 
ملی تبدیل شده اند و در بسیاری از عرصه ها 

می توان از حضور آن ها بهره مند شد.در ادامه 
این جلســه، دکتر ملکی فر معاون توســعه 
صندوق نوآوری و شکوفایی ریاست جمهوری 
با اشــاره به تلاش شرکت های دانش بنیان 
برای ارائه خدمت به دســتگاه های مختلف، 
گفت: شرکت های دانش بنیان در پی کمک 
و خدمت به دســتگاه های مختلف از جمله 
ســازمان پزشکی قانونی کشور هستند و در 
تلاش هســتند که برای رفــع نیازهای این 

سازمان ها اقدامی انجام دهند.
وی تصریح کرد: از سازمان پزشکی قانونی 
کشور می خواهیم که نیازهای خود را مطرح 
کند تا شرکت ها با آگاهی از این نیازها و البته 

با حمایت های صندوق، برای رفع آن ها تلاش 
کنند ضمن آنکه این ســازمان در جلساتی 
بخشی از نیازهای خود را اعلام کرده است 
که در حال مذاکره و مشاوره با شرکت های 

مربوط هستیم.
در این جلســه خیاطیــان رئیس مرکز 
شرکت ها و مؤسسات دانش بنیان نیز با اشاره 
به جلسات رئیس قوه قضائیه و شرکت های 
دانش بنیــان اظهار داشــت: برگزاری این 
جلسات نشانگر اهمیت فعالیت شرکت های 
دانش بنیان است که بر اساس این جلسات 
دو رویکرد اساســی در ارتباط قوه قضائیه و 
دانش بنیان ها بایــد مورد توجه قرار گیرد: 
نخست آنکه شرکت ها در فرایند نوآوری های 
قوه قضائیه حضور داشــته باشند و نیازهای 
قوه را بشناســند و دوم اینکه این شرکت ها 
مورد حمایت و توجه قوه قضائیه در رشــد 
نوآوری هــا قرار گیرند. وحدت رئیس هیأت 
عامل صندوق نوآوری و شــکوفایی ریاست 
جمهوری دیگر سخنران این جلسه بود که در 
سخنانی با بیان اینکه در چند سال گذشته 
میزان تعامل قوه قضائیه و شرکت های دانش 
بنیان قابل تصور نیز نبود، گفت: رشــد این 
زیســت بوم امروز به جایی رسیده است که 
طی دو ســال گذشته رئیس قوه قضائیه دو 
جلســه با دانش بنیان هــا برگزار و پردیس 

نوآوری قوه قضائیه را افتتاح کرده اند.
وی ایــن موضــوع را نشــانگر اهمیت 
شرکت های دانش بنیان دانست و خواستار 
کمک و حمایت قوه از شرکت ها در مسائل 

حقوقی و قضائی شد.

معاون راهبردی قوه قضائیه : 

دانش بنیان ها باطراحی مدل های تجاری خاص درکنار پزشکی قانونی باشند

روشی برای یافتن گروه دوستی مجازی و سالم برای فرزندان
یک روانشــناس با اشاره به اهمیت ایجاد ارتباط و تعامل نوجوانان با گروه 
هم سالان به ویژه در دوران پاندمی کووید ۱۹، گفت: در دوران پاندمی کووید 
۱۹ برای نوجوانان داشتن گروهی در فضای مجازی به جهت معاشرت با سایر 
نوجوانان لازم اســت.  شبنم طلوعی درباره نگرانی والدین نسبت به عضویت 
نوجوانشان در گروه های مختلف اظهار کرد: اگر نوجوان در هیچ گروهی عضو 
نباشــد طبیعی نیست و جای تامل دارد. والد وظیفه دارد نوجوان خود را در 
بستری برای عضویت در گروه های سالم قرار دهد و این بستر می تواند با ثبت 
نام در کلاسهای آموزشی، ورزشی و... فراهم شود. این روانشناس افزود: نوجوانان 
شرکت کننده در این کلاسها قطعا هدفی دارند  و والدین می توانند از این طریق 
غیر مستقیما به نوجوان خود کمک کنند تا در گروهی که آنها نسبت به آن 

شناخت دارند عضو شود و اوقات فراغت خود را پر کند.
وی با بیان اینکه سنین نوجوانی در ایران از انتهای ۱۱ سالگی تا ۱8 سالگی 
و در دنیا تا 22 سالگی تعریف می شود، ادامه داد: دوران نوجوانی سنین بحرانی و 
دوران جدایی از خانواده و پیوستن به گروه هم سالان محسوب می شود، از این رو 
اگر دوستان و افرادی که نوجوان در بیرون از خانه با آنها دوستی می کند افرادی 
پرخاشگر و زورگو باشند احتمال پرخاشگر شدن نوجوان نیز افزایش می یابد.

به گفته طلوعی، نوجوان مجبور است برای پذیرفته شدن در گروع دوستان، 
ارزشــها و قوانین آنها را بپذیرد و مشــابه آنها رفتار کند. نوجوان تحت تاثیر 
دوستانش در گروه است و والدین باید بپذیرند که فرزندشان با گذر از کودکی 

به نوجوانی تمایل پیوستن به گروه را دارد و این مساله ای طبیعی است.
این روانشناس با بیان اینکه نوجوانان به شدت نیازمند امنیت روانی هستند، 
گفت: نوجوانان نیازمندند تا از محبت و عشق والدین نسبت به خود مطمئن 
شوند. آنها به این محبت بی قید و شرط احتیاج دارند تا اعتماد به نفس خود 
را پــرورش دهند. نوجوانی که امنیت خاطر دارد، می داند در هنگام گرفتاری 
کسانی هستند که بتواند به آغوش آنها پناه ببرد و نیازی نمی بیند برای فرار از 

مشکلات به امنیت زودگذری نظیر اعتیاد پناه ببرد.
وی معتقد اســت که والدین باید بدانند صرف دوست داشتن فرزند کافی 
نیســت و آنها باید محبت خود به نوجوان ابراز کنند تا نوجوان این محبت را 
احســاس کند، از این رو والدین باید نوجــوان خود را در آغوش بگیرند، او را 

ببوسند، به او محبت کنند و با او همدل و همراه باشند.
طلوعی همچنین ایــن را هم گفت که احترام والدین به نوجوان به اندازه 
دوست داشتن او اهمیت دارد و اگر والدین می خواهند سخن آنها بر نوجوان 

تاثیر بگذارد باید به او احترام بگذارند و برایش ارزش و حریم قائل شوند. 
این روانشناس با بیان اینکه هر خطایی می تواند فرصتی برای ایجاد انگیزه در 
نوجوان باشد، تاکید کرد: والدین باید روحیه امید و نشاط را به نوجوان ببخشند 
تا حس گناه ناشــی از اشتباهاتش مانع کارکرد وی برای جبران و رسیدن به 
هدف زندگی نشود. این باور باید در نوجوان شکل گیرد که وجود او بد نیست 
بلکه رفتار و کار اشتباه او خطا بوده است و می تواند رفتار خود را بهبود ببخشد.

اینگونه مسئولیت پذیری نوجوان نیز افزایش می یاید. به گفته این روانشناس 
والدین باید زمینه جبران اشتباهات را برای نوجوان فراهم کنند و به او فرصت 
تجربه کردن بدهند به گونه ای که او احساس کند فرصت جبران اشتباهات خود 
را دارد. طلوعی تصریح کرد: بهترین نحوه برخورد والدین با نوجوان این است 
که در امور مربوط به خودش به او مسئولیت بدهند و نظارت غیر مستقیم بر 
انجام امور و رفت وآمد او داشته باشند. از جملات دستوری و آمرانه بپرهیزند و 
اموری که می خواهند به نوجوان محول کنند را به صورت پیشنهادی همراه 
با دلیل مطرح کنند. اینگونه نوجوان قانع می شود و از این مرحله حساس با 
هویت یابی مطلوب برای پذیرش نقش های آینده آماده می شــود و اعتماد به 

نفس خود را حفظ می کند.

نسخه الکترونیک در ۸۰ درصد مطب ها در حال اجرا است
مدیرعامل سازمان بیمه سلامت از اجرای طرح نسخه 
الکترونیــک در بیش از 8۰ درصــد مطب ها، 83 درصد 
داروخانه هــا، ۹۰ درصد آزمایشــگاه ها، ۹2 درصد مراکز 
تصویربرداری و ۹۷ درصد مراکز پزشکی هسته ای خبر داد. 
محمد مهــدی ناصحی بیان کرد: بر اســاس آخرین 
گزارش ها، برنامه نســخه الکترونیک در 3۱ استان، 4۰۹ 
شهرستان و 24 هزار و ۶88 مرکز شامل مطب، داروخانه و 

مراکز پاراکلینیک مستقل مستقر شده است.
وی ادامه داد: از مجموع حدود 28 هزار مرکز مستقل 
سرپایی، بیش از 8۰ درصد مطب  ها، 83 درصد داورخانه  ها 
با تعداد 8 هزار و 3۰۶ مورد، ۹۰ درصد آزمایشگاه  ها با تعداد 
هزار و 8۹۶ مورد، ۹2 درصد مراکز تصویربرداری با تعداد 
هزار و 5۰۹ مورد و ۹۷ درصد مراکز پزشــکی هسته  ای با 
تعــداد ۹2 مورد و به طور کلــی و میانگین حدود ۹۰ در 
صد مراکز سرپایی خصوصی در برنامه نسخه الکترونیک 

فعال شده اند.

 عوامل موثر در ســرعت رشد استقرار برنامه 
نسخه الکترونیک

مدیرعامل سازمان بیمه سلامت گفت: از عوامل موثر در 
سرعت رشد استقرار برنامه نسخه الکترونیک، اجرای طرح 
استحقاق  سنجی الکترونیک از اردیبهشت ماه و پیشرفت 
اتصــال نرم افزار داروخانه  هــا و مراکز پاراکلینیک به وب 
 سرویس  های سامانه نسخه الکترونیک است. استقرار طرح 
در استان های فارس و مازندران به علت عدم استقرار قوانین 

ارجاع با پیشرفت کمتری همراه بوده است.
ناصحی اظهار کرد: استقرار نسخه الکترونیک در بخش 
دولتی و حذف دفترچه های کاغذی در دســتور کار قرار 
دارد. همچنین اســتقرار کامل نسخه الکترونیک و حذف 
دفترچه های کاغذی تا شهریور ۱4۰۰ پیش بینی شده است.

 گسترش نسخه الکترونیک در مراکز سرپایی
وی بیان کرد: ســایر مراکز ســرپایی اعم از درمانگاه، 
فیزیوتراپی، دندان پزشکان در برخی استان ها طرح نسخه 

الکترونیک را پیاده سازی کرده و در حال گسترش هستند. با 
توجه به اینکه معماری نسخه الکترونیک مبتنی بر سرویس 
اســت، سرویس های رسیدگی آنلاین و نسخه الکترونیک 

قابلیت پیاده سازی در نرم افزار مطب ها و مراکز را دارد.

 کسب گواهی نرم افزارهای نسخه الکترونیک 
از بیمه سلامت

ناصحــی درباره کســب گواهی نرم افزارهای نســخه 
الکترونیک از سازمان بیمه سلامت نیز گفت: تا کنون بیش 
از 3۰ شرکت نرم افزاری گواهینامه آزمایشگاه سازمان بیمه 
سلامت را کســب کرده و از طریق نرم افزار خود اقدام به 
ارسال نسخ الکترونیک می کنند. با این وجود پنل سازمان 
بیمه سلامت برای موسساتی که فاقد نرم افزار هستند نیز 
در حال خدمت رسانی است. در صورت عدم دسترسی به 
رایانه، مراکز می توانند از اپلیکیشن نسخه الکترونیک استفاده 
کنند. با این وجود تسهیلاتی جهت تهیه سخت افزارهای 

لازم در نظر گرفته شده است.

 تسری برنامه در بیمارستان های کشور
رییس هیات مدیره سازمان بیمه سلامت بیان کرد: این 
طرح در برخی بیمارســتان ها  نیز اجرایی شده و در حال 

تسری به سایر بیمارستان  های کشور است. استقرار برنامه 
در بیمارستان  ها مستلزم برآورده کردن پیش  نیازهای آن 
از جمله هماهنگی بین بخشی و لینک سامانه  های نسخه 

الکترونیک به سپاس است که در حال اجراست.

 هماهنگی سازمان های بیمه گر
ناصحی گفت: شورای هماهنگی سازمان های بیمه گر و 
سازمان نظام پزشکی در سطح ستاد تشکیل شده است. این 
شورا در سطح استان نیز با هدف رفع چالش های استقرار 
نسخه الکترونیک، یکسان سازی کدینگ و قواعد تشکیل 
خواهد شد. ایجاد درگاه واحد جهت ارائه خدمات الکترونیک 
بین سازمان ها در دستور کار قرار دارد و اقدامات اصلی این 

کار نیز انجام شده است.

 نشان دار کردن بیماران و تسهیل ارائه خدمت
وی اظهار کرد: طرح مدیریت نشان که امکان نشان  دار 
کردن بیماران، مدیریت و تسهیل دریافت خدمات را برای 
بیمه  شدگان فراهم می  کند در مورد بیماران خاص با نشان 
بیماران خاص، داروی زولدرونیک اسید با نشان سرطان، 
داروهای آلبومین، انسولین و نازایی با نشان افزایش سقف، 
داروهای بیولوژیک با ۱3 نشان مختلف طبق راهنماهای 

بالینی مربوطه اجرایی شده است. مدیرعامل سازمان بیمه 
ســلامت افزود: نشــان دار کردن بیماران مبتلا به دیابت، 
هپاتیت، بیماران روانی، برخی بیماری های ژنتیکی از جمله 
تالاسمی مینور و نیز پیاده سازی راهنماهای بالینی ابلاغی از 
جمله پوکی استخوان، داروی آهن زدا در دستور کار قرار دارد.

 اجرای ارجاع الکترونیک
ناصحی گفت: ارجاع الکترونیک در صندوق سایر اقشار 
و نظام ارجاع یک در اســتان  کردستان به صورت پایلوت 
مستقر شده است. همچنین هماهنگی لازم جهت پایلوت 
ارجاع الکترونیک در صندوق بیمه همگانی در چهار استان 
در حال انجام اســت. وی افــزود: پایش برنامه، پیگیری و 
انجام اصلاحات مورد نیاز به صورت مستمر در حال انجام 
است. این اقدامات شامل بهبود کاربری برنامه، بازنگری در 
قوانین رسیدگی آنلاین، پیگیری موضوع مربوط به بیمه های 

تکمیلی، پیگیری دسترسی سرویس های مربوطه است.

 پرداخت مطالبات نسخه الکترونیک تا قبل از 
دهم هر ماه

ناصحی گفت: اکنون مطالبات نسخ الکترونیک تولید 
شده، تا قبل از دهم هر ماه پرداخت می شود. همچنین ارائه 
مشوق های دیگر مبتنی بر تعداد نسخ الکترونیک ثبت شده 
به مراجع بالادستی اعلام شده و به زودی اعمال می شود.

وی اظهار کرد: در مجموع پیشــرفت برنامه در بخش 
خصوصی منطقی بوده، اما در بخش دولتی نیاز به هماهنگی 
بیشتر است. البته شــیوع ویروس کرونا و تعطیلی برخی 
مطب ها ســرعت پیشــرفت را کند کرد. توسعه خدمات 
الکترونیک سلامت یکی از اهداف مورد تاکید دولت بوده 
است.  حجت الاســلام والمسلمین حسن روحانی رییس 
جمهوری ۱5 دی ماه گفت: اقدامات لازم برای ارائه خدمات 
الکترونیکی در حوزه سلامت باید تا 2۰ اسفند ماه تکمیل 
شود تا مردم در رفاه بیشتری قرار بگیرند. وی  همچنین از 
ارائه کمک های مالی دولت در زمینه کرونا به 35 میلیون 

نفر در ماههای پایانی سال خبر داد.

تامین بسته های دارویی استاندارد برای تیم های درمان اضطراری هلال احمر
دبیرکل جمعیت هلال احمر از تامین بسته های دارویی استاندارد تیم های 
درمان اضطراری هلال احمر در بیمارستان های مرجع، بیمارستان های سریع 
استقرار و واحدهای خدمات بهداشتی و درمانی پایه اعزامی به سوانح و بحران ها 
خبر داد.  محمدحســن قوسیان مقدم در پاسخ به این سوال که برنامه هلال 
احمر برای بازنگری بسته دارویی امدادگر در شرایط اضطراری عمومی و پیچیده 
چیســت، اظهار داشت: تنها بسته داروی مجاز در پایگاه ها و مراکز عملیاتی 
جمعیت هلال احمر بسته داروهای بدون نسخه )OTC( است که این بسته در 
صورت تغییر از طریق وزارت بهداشت و اورژانس برای همه حوزه های تخصصی 

مربوطه از جمعیت هلال احمر اطلاع رسانی می شود.
وی توضیح داد: با توجه به حضور نیروهای درمان اضطراری جمعیت هلال 
احمر در ســوانح و بحران ها در قالب تیم های بیمارستان مرجع، بیمارستان 
های سریع استقرار و واحدهای خدمات بهداشتی و درمانی پایه به عنوان تیم 
های بین المللی و باز پیشتیبان وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی، بسته 

های دارویی استاندارد این تیم ها نیز صرفا توسط جمعیت هلال احمر تامین و 
طبق دستورالعمل های مربوطه مورد استفاده قرار خواهد گرفت.

دبیرکل جمعیت هلال احمر در پاسخ به این سوال که چه برنامه های برای 
تامین نیازها و ظرفیت های جمعیت هلال احمر در ارائه خدمات بهداشتی پایه 
دارید، نیز اظهار داشت: بر اساس احکام برنامه پنجساله جمعیت هلال احمر، 
طرح آمایش سرزمینی واحدهای بهداشت و درمان اضطراری این جمعیت به 
تفکیک واحدهای پاســخ تدوین شده و در صورت تامین منابع مورد نیاز هر 
ساله 2۰ درصد به ظرفیت خدمات بهداشتی و درمانی پایه اضافه خواهد شد.

قوسیان مقدم اضافه کرد: همچنین هلال احمر بر اساس وظایف تعیین شده 
و در راســتای تحقق اهداف بشردوستانه مندرج در اساسنامه به عنوان ارگان 
محوری پاســخگویی به حوادث و سوانح کشور نسبت به طراحی سامانه ها و 
سازماندهی گروه های عملیاتی به منظور ارائه خدمات بهداشتی و درمانی در 
شرایط اضطراری عمومی و پیچیده در حوادث و سوانح احتمالی اقدام می کند.

وی گفت: اکنون معاونت بهداشت، درمان و توانبخشی این جمعیت دارای 
ســامانه های مختلف درمان اضطراری در ســطوح بیمارستان های مرجع، 
بیمارستان های سریع استقرار و همچنین واحد مراقبت های پایه بهداشتی 
اســت و گروه هــای عملیاتی جمعیت هلال احمر، بــه منظور انجام وظیفه 
محوری این جمعیت که ارائه خدمات امداد و نجات است،  برای لحظات اولیه 
حوادث و سوانح طراحی شده و بر همین مبنا باید از ساختار پرسنلی سبک و 
نیز تجهیزات قابل حمل به صورت انفرادی و گروهی برخوردار باشد. جمعیت 
هلال احمر جمهوری اسلامی ایران وظایف عمده ای را در سطح ملی و بین 
المللی برعهده دارد و می کوشد تا به اهدافی که در اساسنامه این جمعیت آمده 
است، جامه عمل بپوشاند. این اهداف عبارت از تلاش برای تسکین آلام بشری، 
تامین احترام انسان ها و کوشش در راستای برقراری دوستی و تفاهم و صلح 
پایدار میان ملت ها و حمایت از زندگی و سلامت انسان ها بدون درنظرگرفتن 

هرگونه تبعیض میان آنها است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/12/23

شماره : 1046

 ایران میزبان تنها نمایشگاه بین المللی دارویی خاورمیانه                          
ســتاد اجرایی نمایشــگاه فارمکس 2۰2۱ در بیانیه ای اعلام کرد فارمکس 

خاورمیانه تنها رویداد دارویی نمایشگاه های بین المللی ایران است.
با توجه به اســتقبال بسیار زیاد شــرکت های فعال در حوزه صنایع دارویی 
کشور از سومین نمایشگاه بین المللی فارمکس خاورمیانه و درخواست های بیش 
از ظرفیت مرکز نمایشگاهی برج میلاد، با رایزنی صورت گرفته و دعوت شرکت 
ســهامی نمایشگاه های بین المللی جمهوری اسلامی ایران، این رویداد در محل 

نمایشگاه بین المللی تهران برگزار خواهد شد.
در همین راســتا، این رویداد بین المللی تنها رویداد پذیرفته شده دارویی در 
فهرست رسمی نمایشگاه های کشور، در نمایشگاه بین المللی تهران خواهد بود.

با توجه به اهمیت حفظ سلامت مخاطبین و غرفه داران این نمایشگاه، رایزنی 
با مقامات حوزه سلامت کشور و با عنایت به شروع واکسیناسیون عمومی کشور 
از خردادماه، در تاریخ 2۷ الی 2۹ مهر ۱4۰۰ در محل دائمی نمایشگاه های بین 

المللی تهران برگزار خواهد شد.
به همین منظور با توجه به زمان مناسب برگزاری و پیش بینی واکسیناسیون 
عمومی، شــرکت ها می توانند از ظرفیت به وجود آمــده نهایت بهره برداری در 

راستای توسعه فعالیت  های اقتصادی خود را داشته باشند.
با عنایت به برگزاری بیش از 5۰ کارگاه و Show Case تخصصی، برنامه ریزی 
دقیــق رویدادهای B2B و در نظر گرفتن اتاق های قــرارداد و همچنین برپایی 
مراسم جایزه بزرگ فارمکس، این رویداد، تخصصی ترین و تأثیرگذارترین اتفاق 

دارویی سال آتی خواهد بود.

 نقش کارشناسان تغذیه بیمارستان ها در کنترل بیماری کرونا
مسئول تغذیه بیمارستان بهارلو، بر اهمیت نقش کارشناسان تغذیه در دوران 

پاندمی کرونا تاکید کرد.
سمانه محسن آبادی مسئول تغذیه بیمارستان بهارلو گفت: در دوران پاندمی 
کرونا وظیفه کارشناســان تغذیه در حیطه های کنترل و پیشــگیری از شــیوع 
بیماری کرونا با رعایت تمامی موارد بهداشــتی و ارائه خدمات غذایی به بهترین 

شکل انجام شد.
کارشناس ارشد تغذیه افزود: با توجه به پاندمی کرونا، وظیفه ما کارشناسان 
تغذیه در حیطه های کنترل و پیشــگیری از شیوع بیماری با رعایت تمام موارد 
بهداشتی و کسب تجربیات و به روز رسانی اطلاعات در زمینه مشاوره تغذیه بیماران 
و همچنین ارائه خدمات غذایی به بهترین شکل در این دوران سنگین تر از قبل شد.

وی گفت: با توجه به تجربیات فعلی و فشــار کاری جسمی و روانی همکاران 
بنده و اهمیت خدمات و امور تغذیه در بیمارســتان ها، مهم ترین موضوع جذب 

نیروی تغذیه و بعد از آن نیز ایجاد انگیزه و نشاط کاری برای همکاران است.
مسئول تغذیه بیمارستان بهارلو افزود: همچنین، آنچه می بایست بیش از پیش 

مورد توجه قرار گیرد، بازسازی و تجهیز فضای آشپزخانه بیمارستان ها است.

 پاســخگویی به 8۰ درصد نیازهای خونی مراکز درمانی/باورهای 
غلط کرونایی

مدیرعامل ســازمان انتقال خون ایران، گفت: در سال جاری به طور میانگین 
توانسته ایم به 8۰ درصد نیازهای مراکز درمانی پاسخ بدهیم. 

پیمان عشــقی، صبح چهارشنبه بیستم اسفند ۹۹، در نشست خبری که به 
صورت مجازی برگزار شــد، به تشــریح اقدامات و همچنین برنامه های سازمان 

انتقال خون در سال جاری و سال ۱4۰۰ پرداخت. 
وی با اشاره به شرایط کرونایی کشور که باعث شده روند اهدای خون تا حدودی 
کاهش یابد، گفت: با تمامی محدودیت هایی که داشتیم اما توانسته ایم به طور 

میانگین به 8۰ درصد نیازهای مراکز درمانی کشور پاسخ دهیم.
مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران گفت؛ در روزهای ابتدایی شیوع کرونا که 
جهان بعضا تا ۷5 درصد کاهش ذخایر پیدا کرد با اعتماد مردم به ما و فرهنگ 
اهدای خون در اوج آسیب کرونا، هیچ وقت به زیر 3۰ درصد نرسیدیم و پس از 

آن نیز حدود 8 تا ۱۰ درصد کاهش پیدا کرد.
وی ادامه داد: نکته ای که باید مورد توجه قرار گیرد،  این بود که هیچ وقت 
اســتانداردهای اهدای خون را کم نکردیم و معافیت های خود را تغییر ندادیم 
ضمنا توانستیم از پیشگامان تولید پلاسمای بهبود یافتگان باشیم که اگر به جا 

مصرف شود یکی از جایگزین های درمانی است. 
عشقی افزود: البته در برخی فرآورده های خونی این پاسخگویی تا صد درصد 

نیازهای مراکز درمانی هم داده شد.
مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران، از هموطنان درخواست کرد اهدای خون 
در ایــام نوروز را فرامــوش نکنند و با توجه به اینکه هیچ نگرانی بابت حضور در 
مراکز انتقال خون کشــور وجود ندارد، تاکید کرد: هموطنان ما با خیال آسوده 
در مراکز انتقال خون حاضر شوند، تمامی استانداردهای لازم در اهدای خون به 

طور دقیق رعایت می شود.
وی با گلایه از طــرح باورهای غلط پیرامون انتقال ویروس در هنگام اهدای 
خون، گفت: کرونا، زلزله و حادثه آنی نیست که قرار باشد یک بار در مراکز انتقال 
خون حاضر شویم. بلکه باید با برنامه ریزی لازم و به طور تدریجی، شرایط اهدای 

خون در این دوران فراهم شود. 
مدیرعامل ســازمان انتقال خون ایران ادامه داد: نکته ای که هموطنان باید 
متوجه باشند، در ارتباط با تامین پلاکت برای بیماران مبتلا به سرطان و...، است. 
زیرا، ذخیره خون برای مدت 3۰ روز امکان پذیر اســت، اما پلاکت را نمی توان 
بیشــتر از ســه تا پنج روز نگهداری کرد. بنابراین، لازم است که هموطنان برای 

تامین پلاکت مورد نیاز بیماران، همواره آماده اهدای خون باشند. 
وی از آمادگی مراکز انتقال خون برای پذیرش مراجعان در اولین روز ســال 
نو خبر داد و گفت: تصمیم گرفته ایم به پنج نفر از هموطنانی که در اولین روز 

سال نو خون اهدا می کنند، هدایایی به رسم یادبود اهدا کنیم. 

 نیازمند بیمارستان های سیار هستیم
معاون درمان وزارت بهداشــت، گفت:از لحظه آغاز شــیوع کرونا در کشور، با 
همراهی جهادی مخبر و مجموعه ستاد اجرایی فرمان امام، هیچ وقت در وزارت 

بهداشت احساس تنهایی نکردیم.
 قاســم جان بابایی، در مراسم افتتاح بزرگترین بیمارستان سیار کشور اظهار 
داشت: در هر زمینه ای کشور به مشکل خورد، ستاد بلافاصله ورود کرد و کمبودها 
را چه در زمینه ماســک و کیت تشــخیص و تجهیزات پزشکی و تله مدیسین و 

چه در زمینه واکسن کرونا برطرف کرد و همیشه در همه زمینه ها پیشتاز بود.
وی افزود: از لحظه آغاز شــیوع کرونا در کشــور، با همراهی جهادی مخبر و 
مجموعه ستاد اجرایی فرمان امام، هیچوقت در وزارت بهداشت احساس تنهایی 

نکردیم.
معاون وزیر بهداشــت خاطرنشان کرد: کشور ما با توجه به بحران ها و بلایای 
طبیعی متعدد به امکانات ســیاری مانند این بیمارســتان بزرگ، به شدت نیاز 
داشــت، ما در وزارت بهداشت دنبال وارد کردن مشابه این بیمارستان بودیم اما 
ستاد اجرایی این خدمت بزرگ را هم به جامعه پزشکی انجام داد که حقاً باید از 

این خدمت افتخارآمیز قدردانی کنم.

زهرا جعفری  -   ایده روز  | ۱2 سال پیش 
که بخشی از درختان ارزشمند ذخیره گاه های 
جنگلی فریدونشــهراصفهان، قربانی ساخت 
جاده ای برای دسترســی اهالی روستای ۱۰ 
خانواری »وزوه« از منطقه پشتکوه شدند شاید 
همه فکر می کردند مشــکل اهالی این روستا 
برای همیشه حل شده است. غافل از اینکه در 
فاصله چند سال دوباره متراکم ترین جنگل های 
زاگرسی قرار است قربانی زیاده خواهی انسان 
شــوند. صحبت از ساخت دومین جاده برای 
روستایی است که تنها ۱۰ خانوار دارد. آنطور 
که کارشناسان می گویند ساخت جاده جدید 
روســتای »وزوه« باعث کوتاه تر شدن مسیر 
دسترسی روستاییان می شود اما بهای این کار  
قطع 4 هزار درخت کهنسال و نابودی زیست 

بوم منطقه خواهد بود.
هر چند کارشناسان اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیزداری استان اصفهان و اداره کل حفاظت 
محیط  زیست معتقدند ساخت جاده دوم برای 
این منطقه هیچ توجیهی ندارد و تنها بخشی 
از ارزشمندترین رویشگاه جنگلی زاگرس که 
هیچ کجای جهان نمونه ای ندارد برای همیشه 
از بین می رود اما بنا به گفته نایب رئیس انجمن 
دوســتداران طبیعت فریدونشهر »قرار است 
جاده دوم روســتای وزوه سال آینده احداث 
شود.«  همه اینها در حالی است که همان جاده 
اول هنوز در بخش هایی خاکی است و می توان 
با راه اندازی تونل گردنه کلوسه هم دست یاری 
به سوی مردم روستا دراز کرد و هم دست از سر 

جنگل های بی پناه زاگرس برداشت.
ساخت جاده دوم وزوه هیچ توجیهی ندارد

»مرتضی برزو زاده«، رئیس اداره کل منابع 
طبیعی اصفهان   با تأکید بر اینکه هیچ الزامی 
برای ســاخت جاده دوم برای یک روســتا به 
قیمت قطع 4 هزار درخت کهنسال وجود ندارد، 
می گوید: جاده ای که قرار است از »کوگان« به 
»وزوه« کشیده شود و از آنجا به »کاهگانک« 
برود در اصل یک جاده میانبر اســت. درست 
اســت که با ساخت این جاده راه 2روستا کم 
می شــود اما این طرح تبعات زیست محیطی 

جبران ناپذیری بر جای خواهد گذاشت.
وی با ابراز تأسف از اینکه برای ساخت این 
جاده حدود 2 هزار درخت بلوط با حداقل عمر 
5۰۰ سال و درختچه جنگلی باید قطع شود، 
ادامــه می دهد: علاوه بر این درختان با انجام 
کارهای راه سازی در این منطقه حدود 2 هزار 
درخت هم زیر تراشــه ها مدفون می شود. از 
سوی دیگر با ساخت این جاده، حیات وحش 
رودخانه گوکان کاملاً نابود می شود. بارها اعلام 
کرده ایم این طرح هیچ توجیهی ندارد و اجرای 
آن ضربه مهلکی به گونه های گیاهی و جانوری 
منطقه خواهد زد. در این خصوص مخالفتمان را 
به سازمان راهداری اعلام کرده ایم اما با وجود 
مخالفت ها برخی همچنان پیگیر احداث این 
جاده هستند. به گفته رئیس اداره کل منابع 
طبیعی اصفهان جنگل های این منطقه تنها 
باقی مانده  جنگلی زاگرس است. می دانید که 
4۶ درصد گیاهانی که در ایران مرکزی داریم 
اندمیک)انحصــاری( هســتند و هیچ کجای 
جهان این گیاهان را نمی شود پیدا کرد اما اگر 
این جاده احداث شود بسیاری از این گیاهان 

کمیاب نابود می شــوند. باتوجه به تبعاتی که 
ســاخت جاده دوم برای روستای وزوه خواهد 
داشت انجمن دوستداران طبیعت فریدونشهر 
هم در این زمینه بیانیه ای صادر و اعلام کرده 
ســاخت این جاده هیچ توجیه فنی و زیست 

محیطی ندارد.
»نصــرت الله تواضع«، نایب رئیس انجمن 
دوســتداران طبیعت فریدونشهر هم در این 
زمینه می گوید: از آنجایی که در ســال های 
گذشــته روســتای وزوه جاده ای نداشت با 
درخواســت اهالــی حدود ۱2 ســال قبل با 
وجود تخریب هایی که انجام شد جاده ای ۱۶ 
کیلومتری از روستای »کاهگانک« به »وزوه« 
ساخته شــد. در آن زمان تخریب بخشی از 
پوشش جنگلی منطقه پذیرفته شد اما اخیراً 
دوباره عده ای پیگیــر احداث جاده دوم برای 

همین مسیر هستند که اصلًا ضرورتی ندارد.
وی می افزاید: شیب منطقه بسیار زیاد است 
و فضای لازم برای عملیات جاده سازی وجود 
ندارد به همین خاطر نیاز به ســنگبری های 
زیادی اســت. در واقع انفجارها باعث نابودی 

کامل دره جنگلی در حاشیه رودخانه گوکان 
شده و هزاران اصله درخت بلوط که برخی از 
آن ها تا 5۰۰ سال قدمت دارند از بین خواهند 
رفت. از سوی دیگر این انفجارها در شیب تند 
منطقه باعث حرکت لایه های سست و ناپایدار 
شــن، ماسه به سمت بستر رودخانه شده و با 
انسداد جریان آب، اکوسیستم رودخانه نابود 
می شــود.  تواضع یکی دیگر از خسارات مهم 
ساخت این جاده را آسان تر شدن دسترسی و 
عبور و مرور قاچاقچیان چوب و از بین رفتن 
معیشت ساکنان منطقه می داند و می افزاید: 
ســاخت جــاده دوم روســتای وزوه، ضریب 
حفاظتی جنگل های ایــن منطقه را کاهش 
می دهد و افزایــش بوته کنی گیاهان درحال 
انقراض منطقــه مانند کرفس کوهی،افزایش 
آتش ســوزی در اثر رفت و آمد بیشتر، ورود 
بیشتر دام به جنگل و از بین رفتن گیاهان زیر 
اشــکوب )گیاهچه های جنگلی(  را به دنبال 
خواهد داشــت. وی ادامه می دهد: بلوط های 
کهنســال این منطقه ثروت ملی به حساب 
می آید، چراکه سال ها طول می کشد تا درخت 

بلوط رشــد کند. انجمن دوستداران طبیعت 
شهرستان فریدونشهر حدود ۹ سال است که 
در این منطقه بذر بلوط کاشــته اما با وجود 
مراقبت، تنها ۷ سانتیمتر رشد کرده است. در 
چنین شرایطی نابودی چنین بافت باارزشی 

قابل قبول نیست.
تواضع، با یادآوری احداث جاده غیرضروری 
فریدونشهر به روستای مصر از طریق تنگه دره 
میلگان با صرفه هزینه میلیاردی می گوید: در 
آن طرح هزاران تن خاک مرتفع را برای تسطیح 
مسیر سنگلاخی تراشیدند، اما چند ماه بعد، 
آب های سیلابی بهاری همه خاک و سنگ را 
همراه خود در دره خدنگستان و رودخانه یلان 
تخلیه کرد. در واقع نه تنها جاده ای ساخته نشد، 
بلکه جاده مال رو تنگه هم حتی برای عبور دام 
عشایر بسته شد. قرار است جاده دوم روستای 
وزوه ســال آینده احداث شود که دوستداران 
محیط زیست نســبت به اجرای این پروژه و 
تکرار اتفاقی مشــابه در یک دهه قبل هشدار 
می دهند. ما باید از گذشته درس بگیریم و طرح 
ویرانگر دومین جاده غیرضروری روستای وزوه 

را متوقف کنیم.
»سعید خدابخشی«، سرپرست اداره نظارت 
بر ســاخت راه های فرعی و روستایی استان 
اصفهان هم می گوید: با توجه به مشــکلات 
موجود بســیج سازندگی می خواهد جاده ای 
برای ســهولت عبور و مرور روستاییان بسازد 
امــا اداره کل منابع طبیعی و ســازمان های 
مردم نهاد محیط زیستی تاکنون با این طرح 
مخالف بوده اند. البته باید بگویم مسیر در نظر 
گرفته شده پوشش جنگلی بکری دارد که برای 

ساخت جاده کل این محور آسیب می بیند.
وی با تأکید بر اینکه اداره راهداری و حمل 
و نقل جاده ای اســتان برای حل این معضل 
تلاش دارد ســاخت تونل »گردنه کلوســه« 
را در اولویــت قرار دهد، می گوید: این گردنه 
ارتفاع زیــادی دارد و بازنگه داشــتن آن در 
فصل زمستان مشکل است، به همین خاطر با 
پیگیری مسئولان محلی احداث تونل در این 

منطقه تصویب شده است.

هم محیط زیست و هم منابع طبیعی اصفهان می گویند طرح ساخت جاده میانبر منطقه پشتکوه هیچ توجیهی ندارد

جاده ای به مقصد نابودی جنگل های بلوط 5۰۰ ساله

تقویت ناوگان اتوبوسرانی تهران در خطوط منتهی به مراکز خرید 
مدیرعامل شــرکت واحد اتوبوسرانی تهران با اعلام 
آمادگی ناوگان اتوبوسرانی پایتخت برای استقبال از نوروز 
۱4۰۰ گفت: در روزهای پایانی ســال، تعداد سفرهای 
روزانه از جمله استفاده از اتوبوس به میزان قابل توجهی 
افزایش می یابد و مجموعه اتوبوسرانی همزمان با رعایت 
پروتکل های بهداشتی، اقدامات لازم به منظور استفاده 
حداکثری از توان ناوگان متناسب با افزایش حجم تقاضای 

سفر را به کار گرفته است. 
مهنــدس محمود ترفع با تأکید بــر اینکه مجموعه  
اتوبوسرانی برای پاسخگویی به نیاز شهروندان با تمام توان 
به میدان آمده اســت، افزود: با وجود فرسودگی ناوگان، 
تلاش کردیم تا از ظرفیت های موجود اســتفاده کنیم و 
ظرفیت جدید شامل 2۱۰ دستگاه اتوبوس و مینی بوس 

که اخیراً وارد ناوگان شده اند را نیز به کار گیریم.
 ترفع با بیان اینکه نسبت به انجام تعمیرات جزیی و 
کلی اتوبوس های فرسوده و نیازمند تعمیر اقدام کرده ایم، 
تصریح کرد: در هفته پایانی سال، علاوه بر تقویت کلی 
ناوگان، خطــوط منتهی به بازارها و مراکز خرید نیز به 

صورت ویژه تقویت می شوند.
  وی با اشاره به اینکه 4۰ دستگاه اتوبوس و مینی بوس 
دیگر نیز تا قبل از پایان ســال تحویل گرفته می شود، 
اظهار کرد: با توجه به اینکه به دلیل موج جدید شــیوع 
بیماری کرونا، پیش بینی می شود بسیاری از شهروندان 
از انجام ســفر در ایام نوروز صرف نظر کرده و از تهران 
خارج نشــوند، برای خدمت رسانی به شهروندان در این 
ایام نیز آمادگی داریم و ناوگان اتوبوسرانی تهران بدون 

یک روز و حتی یک ساعت تعطیلی، مشغول خدمت  به 
شهروندان خواهد بود.

 وی با اشــاره به اینکه علاوه بر فعالیت 24 ساعته و 
شبانه روزی خطوط تندرو، در مسیرهای دارای تقاضای 
سفر نسبت به افزایش ساعات کار خطوط اقدام می شود، 
اظهار کرد: به منظور امکان پاسخگویی به تقاضای سفر 
شــهروندان از طریق نظارت تصویری، نســبت به اعزام 
اتوبــوس کمکی در نقاط پرتقاضا اقدام می کنیم، ضمن 
اینکه هماهنگی های لازم با پلیس راهور به منظور رفع 
مشکلات و گره های ترافیکی برای تسهیل و تسریع در 

تردد اتوبوس ها به عمل آمده است. 
 ترفــع با بیــان اینکه کماکان ضد عفونی مســتمر 
اتوبوس هــا انجام می شــود و نظافت بهینــه و کامل از 

جمله روشویی، توشویی و زیرشویی اتوبوس ها را نیز در 
دســتور کار قرار داده ایم، تصریح کرد: همچنین، نسبت 
به استقرار واحدهای امدادی سبک و سنگین برای رفع 
مشــکلات فنی اتوبوس ها و جلوگیری از انسداد شبکه 

معابر اقدام کرده ایم.
 به گزارش روابط عمومی شــرکت واحد اتوبوسرانی 
تهران؛ مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تهران با تأکید 
بر اینکه رانندگان خدوم ناوگان اتوبوســرانی پایتخت و 
نیروهای شریف پشــتیبان آنها در بخش فنی، ستاد و 
سامانه ها به صورت شبانه روزی و تمام وقت مشغول به کار 
هستند، خاطرنشان کرد: رانندگان و سایر خدمت گزاران 
شرکت واحد حتی در لحظه تحویل سال جدید هم در 

خدمت شهروندان خواهند بود.

»به تازگی مجلس شورای اسلامی دولت را مکلف کرد 
که نرخ تعرفه اینترنت را برای استفاده از پیام رسان های 
داخلی 2۰ درصد )یک پنجم( نرخ تعرفه پیام رسان های 
خارجی تعیین و وصول کند.« اما فعالان پیام رسان های 
داخلی مخالف چنین تصمیم هایی هستند و معتقدند این 
دسته از مصوبات غیرکارشناسی است و بهتر است قبل 
از آن با اهل فن مشــورت شود تا مصوبات به  نفع مردم 
بوده و عملکرد مجلس هم خروجی خوبی داشته باشد.

اصلی به  نام مشاوره با اهل فن
مهدی انجیدنی مدیرعامل پیام رسان داخلی »گپ« 
معتقد است ، نه تنها مصوبه اخیر مجلس درباره تعرفه 
پهنای باند 2۰ درصدی برای پیام رســان های داخلی، 
بلکه بیشــتر مصوبات اخیر که از ســوی مجلس برای 
پیام رسان های داخلی مطرح شده غیرکارشناسی است.

انجیدنی گفت: مجلس از بازیگران اصلی این صنعت 
که کارشناســان این حوزه هســتند، هیچ مشــورتی 
نمی گیرد و طرح ها را با مشــاوره افرادی که آشــنایی 
بسیار حداقلی با این موضوع ها و دغدغه ها دارند مطرح 

کرده و سپس می نویسد.
وی افزود: بارها گفته شــده کــه تعیین تعرفه های 
ترجیحــی، کاهش تعرفه به یک ســوم و یک پنجم و... 
برای پیام رســان ها اقدامی اشتباه است و پیام رسان ها 
موافق این اقدام ها نیستند، چرا که موضوع هایی مانند 
کاهش قیمت فروش اینترنت و از این دسته از مصوبات 
منفعتی برای پیام رسان های داخلی ندارد و تنها منفعت 

بسیار ناچیزی را عاید مصرف کننده ها می کند.
این فعال حوزه پیام رســان ها در ادامه گفت: در این 
میان معضــل بزرگتری وجود دارد کــه نادیده گرفته 
می شــود و آن هم برای اپراتورها و پیام رسان ها است. 
وقتی اپراتور احســاس می کند رشد اکوسیستم در پیام 
رســان های داخلی به زیانش اســت و ســودش کمتر 
می شــود، دغدغه ای برای رشد پیام رسان ها هم ندارد. 
این موضوع را بارها در جلسات اعلام کردند که این نوع 
تصمیم ها به نفعشــان نیســت و حالا که تعرفه به یک 

پنجم رسیده، بیشتر به ضرر آنهاست.
انجیدنــی اعتقاد دارد اپراتور، بنگاه اقتصادی بوده و 
دنبال ســودش است و با ســودی که به  دست می آورد 
خدمات خود را ارتقا می دهد، پس وقتی اپراتور می بیند 
با اختصاص تعرفه با قیمت پایین تر به پیام رســان های 
داخلی سودی نمی برد با تضادی که برایش پیش می آید 
دیگر علاقه ای برای گسترش پیام رسان های داخلی ندارد 
و در جایی که با کمبود پهنای باند بین داخلی و خارجی 
روبه رو می شود پهنای باند را به  سمت اینترنت بین الملل 

می برد که سود بیشــتری برایش داشته باشد، بنابراین 
با این رویه پیام رسان های داخلی اصلًا رشد نمی کنند.

وی معتقــد اســت اگر مجلس به  دنبال رشــد پیام 
رســان ها و پلتفرم های ایرانی اســت باید از اهالی این 
صنعت به  صورت مســتقیم مشکلات را بشنود و برای 
آن کاســتی ها به صورت کارشناسی قانون تصویب کند، 
چرا که این حوزه با نقص و نبود قوانین روبه رو اســت و 
بعضاً از قوانین موجود هم برداشت های شخصی می شود 
کــه نمونه آن را می توان در بحث مســئولیت در برابر 
محتواها دید که بالاخره مشــخص نیست مسئولیت با 

مالک پلتفرم است یا کاربر.
این کارشناس گفت: جهان به  سمت استفاده از اقتصاد 
پلتفرمی می رود و جهش های خوبی در این زمینه ایجاد 
کرده اند، چرا کــه راه اندازی چنین پلتفرم هایی نه تنها 
هزینه راه اندازی آن کم اســت، بلکــه اقتصاد پویا را به 
همراه دارد، این در حالی اســت که ما در کشور قانونی 
دربــاره اقتصاد پلتفرمی نداریــم و به علت نبود قانون و 
شــفافیت در این حوزه ســرمایه گذار داخلی و خارجی 
ورود نمی کند، بنابراین نمایندگان مجلس به جای اینکه 
یکجانبه تصمیمات غیرکارشناسی بگیرند، بهتر است با 
اهل صنعت مشــورت کنند تا قانــون و مصوبه آنها هم 
خروجی خوبی داشــته باشد که این کار به  نفع مجلس 
و مردم اســت، نه اینکه به  دلیل دعواهای حزبی مصوبه 

غیرکارشناسی را تصویب کرده و ارائه دهند.

مصوبه ای با روش های ناکارآمد
ســهیل تقوی کارشناس شــبکه های اجتماعی نیز 
اعتقــاد دارد چنین مصوبه هایی طبق تحلیل های انجام 
شــده روش های ناکارآمدی اســت ،چون پیش از این 

هم ســازمان رگولاتوری از سوی مراکز بالادستی مانند 
مرکز ملی فضای مجازی، اپراتورها را مکلف کرده بود تا 
تعرفه های داخلی را کاهش دهند، ولی معمولاً اپراتورها 
به دلیل کاهش درآمدشان و به دلیل اینکه تفکیک و تغییر 
آی پی ها و محاسبه های پیچیده ای که باید صورت بگیرد 
به  شــکل های مختلف از این کار، شانه خالی می کنند. 
تقــوی گفت: پیش از این مرکز ملی فضای مجازی یک 
سوم قیمت پهنای باند را برای پیام رسان های منتخب 
مصوب کرده بود حال این رقم یک پنجم شــده است، 
به هر حال این اقدام تنها برای تعدادی از کاربران که از 
ویدیو ها و وی او دی هــا، تماس های صوتی و تصویری 

استفاده می کنند مقرون به صرفه می شود.
وی افزود: البته بعد از تصویب چنین مصوباتی شاهد 
بودیم که کاربران هم شــاکی بودند که مطابق مصوبه 
ترافیک آنها نیم بها و... محاسبه نشده و طبق گزارش ها 
سازمان رگولاتوری هم به اپراتورها فشار آورد که محاسبه 
تعرفه هــا را اصلاح کنند و اینکه آیا این تعرفه ها اعمال 

می شود یا نمی شود همیشه چالش برانگیز بوده است.
وی با بیان اینکه اپراتور به  هر روشی به  دنبال سود و 
منفعت خودش است، افزود: به  نظرم بهتر است به  جای 
اجرای این سیاســت و مانور روی سرویس های داخلی 
برای اســتفاده از سرویس های خارجی افزایش قیمت و 
مالیــات و حتی عوارض در نظر بگیرند، چون این روش 
برای مردم قابل قبول تر اســت ؛از ســوی دیگر تفکیک 
سرویس داخلی از خارجی بسیار ساده تر از تفکیک تعرفه 

برای سرویس های داخلی مختلف است.

راهی برای جذب کاربر
اما مرتضی برجی دیگر کارشناس شبکه های اجتماعی 

معتقد اســت که این مصوبه تا حد زیادی به  نفع پیام 
رســان های داخلی اســت و به  نوعی مشوق این پیام 
رســان ها برای جذب کاربر می شــود و در صورتی که 
پیام رسان ها این فرصت را غنیمت بشمارند، می تواند 

به رشد پیام رسان های داخلی کمک کند.
برجــی گفت: پیــش از این نیز مرکــز ملی فضای 
مجازی مصوبه ای مبنی بر محاســبه تعرفه با نرخ یک 
ســوم ترافیک بین الملل داشت و هم اکنون مجلس آن 
را به یک پنجم کاهش داده اســت و در واقع کارکرد 
این مصوبه بــا مصوبه قبلی از نظر اجرایی و فنی فرق 
ندارد؛ در مصوبه قبلی نرخ محاســبه شــده برای پیام 
رســان های داخلی معادل یک سوم ترافیک بین الملل 
بــود و ضمن اینکه بعضی از پیام رســان ها با توافق با 
اپراتورها این مقدار را به صفر رسانده بودند، مثلًا شبکه 
»شــاد«، کلًا ترافیکش صفر محاسبه می شود و حالا با 
این مصوبه امکان دارد خانواده ها و کاربران شبکه شاد 
متضرر شــوند و اپراتورها تن بــه رایگان کردن کامل 
این پیام رسان ندهند و نرخ جدید یک پنجم ترافیک 
بین الملل را محاســبه کنند. وی اعتقاد دارد که به هر 
حال روی کاغذ و با انجام محاســبه ساده ریاضی این 
تغییر نرخ به نفع کاربران پیام رسان های داخلی است 
و از نظر محاســباتی نســبت به رقم قبلی برای کاربر 
هزینه کمتری خواهد داشــت و مشوقی برای کاربران 
پیام رســان های بومی خواهد بود تا با نرخ کمتری از 

خدمات آنها بهره مند شوند.
برجی در ادامه گفت: با تبلیغات می توان کاربران را 
به  سمت پیام رسان های داخلی ترغیب و تشویق کرد، 
چرا که اگــر کاربر بخواهد یک فیلم 5۰۰ مگابایتی را 
از طریق نرم افزار های بومی ارسال و آپلود کند، صرفاً 
۱۰۰ مگابایت از دیتای این کاربر صرف می شود و کاربر 
مقابــل نیز برای دانلود این محتوا صرفاً ۱۰۰ مگابایت 

از ترافیک خودش را از دست می دهد.
وی افــزود: همه این مصوبات وقتی اثرگذار خواهد 
بود که پیام رســان بومی مربوطه واقعاً توانایی انتقال 
محتوای ســنگین را داشته باشــد در غیر این صورت 
ارزان کــردن می توانــد باعث ضربه خــوردن به پیام 

رسان داخلی شود. 
وقتــی کاربر بــا آگاهی از یک پنجــم بودن تعرفه 
اینترنت اقــدام به آپلود یک فایل بزرگ کند ولی این 
فایل از سوی پیام رسان داخلی هندل نشود، کاربر دچار 
یک تجربه بد می شود، بنابراین باید زیرساخت های پیام 
رسان داخلی نیز با این قابلیت و مصوبه توسعه  و ارتقا 
یابد با داشتن تجربه بد کاربر پیام رسان را ترک می کند 
و به این شــیوه پیام رسان داخلی هم آسیب می بیند.

مصوبه مجلس درباره پیام رسان های داخلی غیرکارشناسی است
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 ارکستر ملی ایران با 14۰۰ همراه شد
ارکستر ملی ایران در ســال ۱4۰۰ با اجراهای متفاوت میزبان مخاطبان خود 
خواهد بود. خبر بنیاد رودکی از این نظر حائزاهمیت اســت که این ارکســتر سال 
گذشــته چندان پرکار نبود و این خبر نوید روزهای خوب برای این ارکستر است. 
در کنار اجراهای این ارکستر، اجراهایی مستقل برای گروه سازهای ایرانی ارکستر 
نیز لحاظ شده است که می تواند چشم اندازی از کوشش ارکستر ملی برای رسیدن 
به ســالی پرتنوع و پویا در عرصه  فرهنگ و هنر کشــور باشد. نخستین اجرا امروز 
چهارشنبه 2۰ اسفند ماه است و قرار است ارکستر ملی ایران ساعت ۱8 با رهبری 
نصیر حیدریان قطعات »رنگین کمان و چهارشنبه سوری« ثمین باغچه بان را روی 
صحنه ببرد و گروه آوازی تهران )وکاپلا( به رهبری میلاد عمرانلو ارکستر ملی ایران 

را همراهی  می کند.
اما نخستین اجرای ارکستر ملی در سال ۱4۰۰، 2۶ خرداد ماه با  شب موسیقی 
فیلم خواهد بود که اختصاص دارد به اجرای موسیقی »دلشدگان« حسین علیزاده 
و»مادر« ارسلان کامکار به رهبری سهراب کاشف. دومین اجرا هم ۱۷ تیر ماه است 
با عنوان »دود عود« اثری از پرویز مشکاتیان با تنظیم کامبیز روشن روان و»یادگار 
دوست« کامبیز روشن روان به رهبری بردیا کیارس، اجرای دیگر ۱4 مردادماه است 
با قطعات »تابلوهای ایرانی« اثر حشمت سنجری و »بهار جاویدان و سبزه بهار« اثر 
هوشنگ استوار به رهبری نصیر حیدریان، مجلس شهادت حرابن یزید ریاحی - زمینه 
میر عزا با همراهی گروه سازهای ایرانی دیگر برنامه بنیاد است که ۱۷ شهریورماه اجرا 
می شود. اجرای پاییز هم اختصاص دارد به قطعه »زیر تیغ« حسین علیزاده و اجرای 
گروه سازهای ایرانی که 8 مهر برگزار می شود. 2۷ آبان نیز »سلسـله موی دوست و 
موسم گل« اثر محمدرضا درویشی به رهبری کاوه میرحسینی روی صحنه می رود. 
اما ۱8 آذر »از فلورانس تا اصفهان«، شـــب آهنگسـازان ایـران و ایتالیا به رهبری 
نیما کشـاورزی برگزار می شود و ۹ دی ماه نیز شـب حسـین دهلوی  به رهبری 
سهراب کاشف روی صحنه می رود. شـب غلامحسین بیگجه خانی و اجرای گروه 
سـازهای ایرانی از دیگر برنامه های بنیاد است که 23 دی ماه اجرا می شود و در آخر 
2۰ اسفند ماه شـب بـرادران محجوبـی، پیانوی ایرانی و ارکسـتر، سولیسـت بهرام 

دهقانیار به رهبری بردیا کیارس پایانی بر برنامه های ارکستر خواهد بود.

 بازار داغ شایعات و خبر گرانی بلیت سینما در انتظار تأیید
کمتر از ۱۰ روز تا آغاز ســال نو باقی مانده اما سرنوشت فیلم های اکران نوروز 
همچنان در هاله ای از ابهام است. در حالی که قرار بود روز دوشنبه ترکیب نهایی 
فیلم های اکران نوروز ۱4۰۰ مشخص شود اما مرتضی شایسته دبیر شورای صنفی 
نمایش با اعلام تعویق یک هفته ای، از اعلام اســامی فیلم ها در روز یکشــنبه 24 
اســفندماه خبر داد. »درخت گردو« محمدحســین مهدویان، »خورشید« مجید 
مجیدی و »خون شد« مســعود کیمیایی از محتمل ترین گزینه های اکران نوروز 
در گمانه زنی های رسانه ای است اما دلیل تأخیر در تصمیم گیری ها، طبق شنیده ها 
تلاش شورای صنفی نمایش برای جلب رضایت صاحبان یک فیلم کمدی برای قرار 
گرفتن در این لیست است؛ در شرایطی که هنوز تکلیف اکران نوروز مشخص نشده 
زمزمه های افزایش قیمت بلیت سینماها به نگرانی ها نسبت به وضعیت اقبال مخاطبان 
از سینما دامن زده است؛ همزمان با اعلام خبر بررسی آیین  نامه شورای اکران سال 
۱4۰۰ برخی رسانه ها از توافق اصناف سینمایی برای افزایش قیمت بلیت سینماها 
و طرح افزایش حداقل 5۰ درصدی بهای بلیت )3۰ هزارتومان( خبر داده اند. دبیر 
شورای صنفی نمایش، به تازگی بدون اشاره به این میزان افزایش عنوان کرده که 
این درخواست در نامه ای به حسین انتظامی اعلام شده و گران شدن بلیت ها منتظر 
تأیید رئیس سازمان سینمایی است. اطلاع رسانی پرابهام درباره افزایش قیمت بلیت 
سینما باعث شد بازار شایعات داغ شود و روز گذشته در خبرهای غیررسمی احتمال 
افزایش 5۰ تا ۱۰۰ درصدی و قیمت 4۰ هزارتومان برای هر بلیت هم مطرح شود. 
این در حالی است که پیش از این مرتضی شایسته در گفت وگویی با »موج «اعلام 
کرده گرانی بلیت برای هر ســینما درجه بندی خاصی دارد و این افزایش حدود 5 
هزارتومان اســت؛ هر سال قیمت بلیت ها با آغاز اکران نوروز افزایش پیدا می کند، 
اما با توجه به شرایط کنونی سینما ها که دیگر رونق سابق را ندارند انتظار می رفت 
مسئولان امر به این زودی ها به فکر گران کردن بلیت سینما ها نباشند، اگر چه سال 
۹8 قیمت بلیت ســینماها بدون تغییر ماند،اما تیرماه امسال همزمان با بازگشایی 
سالن های سینما به بهانه مالیات ارزش افزوده و کارمزد خرید آنلاین، درصد کمی 
به قیمت بلیت ها اضافه شد؛ با تعطیلی سالن های سینما به دلیل شیوع کرونا، عدم 
اســتقبال مخاطبان در ایام بازگشایی سینماها، بی اعتمادی صاحبان آثار به اکران 
فیلم شــان در چنین وضعیتی، فشــار اقتصادی زیادی به صنعت سینما وارد شده 
اســت و به نظر می رسد تهیه کنندگان تنها راه حل این بحران و ضمانت بازگشت 
سرمایه را افزایش بهای بلیت می دانند، اما کارشناسان معتقدند افزایش قیمت بلیت  
در شرایط اقتصادی امروز مانعی تازه  در مسیر بازگشت مخاطب به سینما است؛ در 
شرایطی که سالن های سینما با بحران مخاطب رو به رو است، رونق گرفتن سینماها 
به گزینه های تشویقی از جمله چینش جذاب از اکران فیلم های پرفروش و قیمت 

مناسب بلیت و حال خوب نیاز دارد  نه بالعکس. 

 چهارمین مدیر فرهنگستان هنر مشخص شد
 پس از 3 ســال ســرانجام تکلیف مدیریت فرهنگستان هنر مشخص شد. 
درجلسه روز گذشته شورای عالی انقلاب فرهنگی اعلام شد که بهمن نامورمطلق 
با رأی اعضا علاوه بر عضویت در فرهنگستان هنر، برای مدت 4 سال به ریاست 

این فرهنگستان منصوب شد.
از تاریخ تأسیس فرهنگستان هنرجمهوری اسلامی ایران  22 سال می گذرد 
و این مجموعه بر اساس مصوبه جلسه 43۹ مورخ ۱3۷۷/۱2/25 شورای عالی 
انقلاب فرهنگی به اســتناد بند 24 قانون اهداف و وظایف شورای عالی انقلاب 
فرهنگی تشکیل شد و با هدف پاسداری از میراث فرهنگی، هنر اسلامی   و ملی 
و پیشنهاد سیاست ها، راهبردها و دستیابی به آخرین یافته ها و نوآوری ها و نیز 

ارتقای فرهنگ اسلامی   برای مقابله با تهدیدهای فرهنگ مهاجم.
بهمن نامور مطلق چهارمین رئیس فرهنگســتان هنر اســت. اولین رئیس و 
مؤسس این فرهنگستان میر حسین موسوی بود که از  ۱3۷8 که عملًا فعالیت 
این فرهنگســتان آغاز شــد   تا دی ماه ۱388  به مدت ۱۰ سال بر این مسند 
نشست  و پس از آن با حکم رئیس جمهوری احمدی نژاد  )سال88(  علی معلم 
دامغانی سکان این فرهنگستان را بر عهده گرفت. مدیریت علی معلم دامغانی در 
مرداد ۱3۹۶ به پایان رسید. دورانی که به گفته برخی ها فرهنگستان هنر دراین 
مدت  با افول جدی برنامه ها و رویدادها روبه رو شده بود و پس از آن ۱۹ شهریور 

ماه سال ۹۷ علیرضا اسماعیلی  سرپرستی این فرهنگستان را برعهده گرفت.
بهمن نامور مطلق متولد ۱34۱ ،نشانه شناس ایرانی و استادیار گروه فرانسه 
دانشــگاه شهید بهشتی است. او پس از سپری شدن کارشناسی مترجمی زبان 
فرانسه برای ادامه تحصیل به فرانسه عزیمت کرد. کارشناسی ارشد خود را در 
رشته زبانشناسی و رایانه از دانشگاه بلزپاسکال در کلرمون-فران گرفت. سپس 
دکترای خود را در رشــته ادبیات تطبیقی و در همان دانشــگاه ادامه داد. او از 
ســال ۱38۱ تا ســال ۱388 دبیر و معاون پژوهشی فرهنگستان هنر بود و در 
دانشــگاه هایی چون شهید بهشتی،دانشگاه هنر اســلامی تبریز، دانشکده هنر 
دانشگاه الزهرا،  پردیس هنر دانشگاه تهران ،دانشگاه هنر اصفهان ،دانشگاه هنر 
تهران  و ... تدریس داشــته است. او رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد هنر های 
اسلامی و ایرانی استاد فرشچیان نیز هست.  فعالیت پژوهشی، فرهنگی علمی ، 
انتشار کتاب و مقاله علمی وجوایز از جمله سوابق این مدرس دانشگاه و پژوهشگر 
اســت. حال با حضور بهمن نامور مطلق که از سال ۱38۱ تا سال ۱388 دبیر 
و معاون پژوهشــی فرهنگستان هنر بود قطعاً  نویدی از روزهای درخشان این 

فرهنگستان خواهد بود.

  محمود رضایی -   ایده روز  | دقیقاً یک 
سال از شیوع ویروس کرونا می گذرد و حالا 
که در روزهای واپسین سال ۹۹ ایستاده ایم 
به نظر می رســد که وضع سالن های نمایش 
کمی بهتر از قبل شده است. در واقع سری 
اگــر به ســایت های فروش بلیــت بزنیم و 
میزان مخاطبان تماشای تئاتر در سالن ها و 
تماشاخانه ها را بسنجیم، امیدوارتر از گذشته 
به روزهای آینده و سال ۱4۰۰ که پیش رو 
است نگاه خواهیم کرد. نکته قابل توجه در 
این مداقه نشان از آن دارد که جوان ترها، این  
روزها بیش از چهره های مطرح و شــناخته 
شــده دل به اجرا در شرایط سخت داده  و 
بــه محدودیت، به عنــوان یک فرصت نگاه 
کرده اند. با هم نگاهی می کنیم به برخی از 
آثاری که تا پیش از ورود به ســال جدید و 
در روزهای منتهی به پایان سال روی صحنه 
هســتند و منتظر تماشاگران و اهالی تئاتر؛ 
گفتنی  اســت که تماشاخانه ها و سالن های 
تئاتر با رعایت دقیق پروتکل های بهداشتی 
کار خود را پیش می برند و ناگفته پیداست 
که چشــم انتظار دیدار مخاطبان هستند و 

حمایت آنها.

 اجراهای آخر سال تئاتر شهر
در روزهــای پایانی ســال تئاتر شــهر 
میزبان مخاطبان تئاتر خواهد بود و در تالار 
اصلی نمایش »گرگاس هــا« به کارگردانی 
حمیدرضا نعیمی با بازی بهنام شرفی، بهناز 
نازی، رامین ناصرنصیر، کتانه افشاری نژاد، 
امیرکربلایی زاده، کامبیز امینی، دنیا فتحی، 
رضا جهانی و صالح لواسانی ساعت ۱8 روی 
صحنه می رود و در تالار چهارسو مجموعه 
نیز نمایش »ایوب خان« به کارگردانی امیر 
دژاکام و بازی الهام خضرایی منش، نســیم 
داداشی، طاها عابدی، ماهان عابدی، حسام 
شهیدی، الناز ملک پور، غزل جمشید آبادی، 
نیوشــا امینی، مهدی حوریه، ندا حسینی، 
زینــب تحقیقــی، آرمین خزائلی، شــایان 

انجمنیــان، ســاعت ۱8:3۰ میزبان علاقه 
مندان است. نمایش »یاماها« به کارگردانی 
کهبد تاراج و بازی مازیار ســیدی، مرجان 
قمری و لبخند بدیعی ســاعت ۱8:45 در 

تالار قشقایی اجرا می شود.

 تماشاخانه های سمندریان، استاد 
مشایخی و شهرزاد

»اتــول ســورون« نمایشــی اســت به 
نویسندگی باقر سروش و کارگردانی شهروز 
دل افــکار کــه تا 2۷ اســفند در مجموعه 
ایرانشهر، تماشاخانه سمندریان روی صحنه 
است. بازیگران این تئاتر آناهیتا اشترنخعی، 
محمد امین پهلوان، کامیاب حاجی نوروزی، 
پیام حق نژاد، محمدحسین رحیمی، مبینا 
زارعی، حسین ســپهری، حورا پاکیزه دل، 
فربد سهرابی، ارســلان شهبازبیگی، آرمینا 
ضیاء نور هســتند و تهیــه کنندگی آن هم 
به عهده مصطفی کوشــکی اســت. نمایش 

»مرگ« به کارگردانی علیرضا احمدی خیری 
و بازی امیررضا کوشانی، سیدمسلم حجتی، 
امیرمحمد عزیزی، نســیم نصیری، پارمیدا 
شایان و... هم تا 2۷ اسفندماه در تماشاخانه 
اســتاد مشــایخی روی صحنه خواهد بود. 
در ســالن صنوبر پردیس تئاتر شهرزاد هم 
نمایش »همه چیز می گذرد تو نمی گذری« 
به کارگردانی و بازیگری محمدرضا حیدری 

تا 2۷ اسفند روی صحنه خواهد بود.

 دیوار چهارم
امــا در ســالن خصوصی دیــوار چهارم 
می توانیــد نمایش »برگشــتن افتخارآمیز 
مــردان جنگی« به نویســندگی شــهرام 
احمدزاده و کارگردانی حســین شهبازی را 
تا 23 اسفندماه به تماشا بنشینید. بازیگران 
این نمایش شقایق زال پور، مهسا میرکاظمی، 
کیمیا مرادی رفیق، محمدســعید آهنگر، 
هلیا عطایی، علی انیســی، علیرضا دهنوی، 

بامداد تهمتن و... هســتند. »کابوس ها« به 
کارگردانی شادی اسدپور و بازی هلیا عطایی، 
علی انیسی، علیرضا دهنوی، بامداد تهمتن، 
پرستو بازیار، مهسا اسدپور و... دیگر نمایشی  
است که در دیوار چهارم تا 28 اسفند روی 

صحنه خواهد بود.

 تماشاخانه مهرگان و نوفل  لوشاتو
دو تماشــاخانه خصوصــی مهــرگان و 
نوفل لوشــاتو هم روزهای آخر سال، پرکار 
هســتند. نمایش »ببخشید« نمایشی است 
به کارگردانی عرفان رضوی و بازی علیرضا 
هاشــمی، علی غفاری، عرفان رضوی، سارا 
اشتری  عارفی کیا، سارا  حسینی، حســین 
که تا 23 اسفند  در سالن شماره یک خانه 
نمایش مهرگان روی صحنه است. »قصاص 
هنگام جنایت« به نویسندگی و کارگردانی 
جــواد رحیمی و بازی محســن مرتضوی، 
مریم زمانی، الهام ســلطانی، شــیما خوش 

اقبال دیگر نمایشــی است که تا 2۷ اسفند 
در همین سالن روی صحنه خواهد بود. در 
سالن شــماره دو خانه نمایش مهرگان هم 
»پــدر« به کارگردانی یوســف محمدی، با 
بازی علی ایزدی، امیرحسین سیداسماعیل، 
مریم جمالی، امین ظریف نگر، پریسا غیاثوند 
و نازنین امیری تا 2۷ اســفند روی صحنه 
اســت و »بلوغ« به کارگردانی میثم کرمی 
و بازی میثم کرمی، پروانه عیسوند، عرفان 
مهدیزاده هم در خانه هنرمندان، سالن استاد 
انتظامی تا 22 اســفند روی صحنه خواهد 
بود. در تماشاخانه نوفل  لوشاتو هم نمایش 
»هولودومور« به کارگردانی رها حاجی زینل 
و بازی ســارینا آزاد میلانی، فرشاد ایوبی، 
محمد پســندیده، تیما تقی زاده و... تا 22 

اسفند روی صحنه خواهد بود.

 تالار مولوی
سالن دانشجویی مولوی هم در روزهای 
پایانی نمایشــی روی صحنه دارد. »زندگی 
در لانگ شات یا مرگ در کلوزآپ« نمایشی 
اســت به نویسندگی، کارگردانی و بازیگری 
محمدرضا مالکی که تا 2۰ اسفند در سالن 
کوچک تالار مولوی روی صحنه است. »غرب 
حقیقی« به کارگردانی امید سعیدپور و بازی 
محمدرضا چرختاب، امید سعیدپور، شادی 
امیری نام دیگر نمایشی است که این روزها 
میزبان علاقه مندان تئاتر در سالن اصلی تالار 
مولوی خواهد بود. »قصاص هنگام جنایت« 
به نویسندگی و کارگردانی جواد رحیمی و 
بازی محســن مرتضوی، مریم زمانی، الهام 
سلطانی، شــیما خوش اقبال دیگر نمایشی 
است که تا 2۷ اسفند در همین سالن روی 
صحنه خواهد بود. در سالن شماره دو خانه 
نمایش مهرگان هم »پــدر« به کارگردانی 
یوســف محمدی، بــا بازی علــی ایزدی، 
جمالی،  مریم  سیداســماعیل،  امیرحسین 
امیــن ظریف نگر، پریســا غیاثوند و نازنین 

امیری تا 2۷ اسفند روی صحنه است.

مروری بر اجراهایی که در روزهای پایانی سال صحنه را تجربه می کنند

بازگشت  آهسته رونق به تئاتر

حتما پیگیری حقوقی می کنم
بابک بهداد، مستندسازی که از دوستان نزدیک زنده یاد 
هوشنگ میرزایی است، تاکید کرد که ماجرای درگذشت او 
را به لحاظ حقوقی پیگیری می کند.  او  با توضیح این نکته 
که هوشنگ میرزایی به دلیل برگزاری کارگاه آموزشی در 5 
شهر مختلف، به کرونا مبتلا شده و از دنیا رفته است، اضافه 
کرد: این مساله را به لحاظ حقوقی پیگیری می کنم که 
چرا نهاد برگزارکننده این کارگاه، هوشنگ میرزایی را در 
چنین شرایط پرخطری قرار داده است.  بهداد، هوشنگ 
میرزایی را یکی از مستندسازان خوب کشور دانست که 
فیلم هایی درخور توجه ساخت و جوایز داخلی و خارجی 
معتبری دریافت کرد. او با اشاره به شرایط دشوار ساخت 
فیلم مســتند در دوران کرونایی ادامه داد: در این مقطع، 

مستندسازان در معرض خطرات جدی هستند. از سوی 
دیگر نداشتن بیمه بیکاری سبب می شود بسیاری از آنان 
برای کسب درآمد، به خطرات مختلف تن بدهند و همه 

اینها شرایط سختی را پیش روی ما قرار داده است.
این مستندســاز افزود: یکی از مهم ترین کارهایی که 
انجمن مستندسازان در دستور کار خود قرار داده، پیگیری 
حقوق ایام بیکاری و مسائل معیشتی است که امیدواریم 
زودتر به نتیجه برسد. بهداد با تاکید بر ضرورت حمایت از 
مستندسازان اضافه کرد: از وزارت فرهنگ و ارشاد و دیگر 
نهادهای مرتبط توقع می رود در مقاطع دشوار، حمایت های 
بیشتری از مستندسازان داشته باشند. مدت هاست خواستار 
راه اندازی صندوق حمایت از مستندسازان هستیم ولی 

هنوز این اتفاق رخ نداده اســت درحالیکه در یک ســال 
گذشته که جهان درگیر کرونا شد، بسیاری از کشورها از 

هنرمندان خود حمایت کردند.
او با ابراز تاسف فراوان از درگذشت هوشنگ میرزایی 
یادآوری کرد: اولین روزهایی که در بیمارســتان بستری 
شده بود، هنوز می توانست صحبت تلفنی داشته باشد و 
در یکی از مکالمه هایمان گفت که به خاطر پول، کارگاه 
آموزشی برگزار کرده که بعد از آن دچار کرونا شده است.

بهداد اضافه کرد:  او ناچار شــد این کارگاه آموزشی را 
در 5 شــهر و آن هم به صورت حضوری برگزار کند. این 
موضوع بسیار جای سوال دارد که چرا نهاد برگزار کننده 
این کارگاه، هوشنگ میرزایی را در چنین شرایطی قرار داده 

و من شخصا حتما این مساله را به لحاظ حقوقی پیگیری 
می کنم. او ادادمه داد: نکته تاسف انگیز دیگر این است که 
بعد از ابتلای آقای میرزایی به کرونا، نهاد برگزار کننده آن 
کارگاه هیچ گونه پیگیری درباره وضعیت ایشان انجام نداد. 
درست است بسیاری از مستندسازان شرایط مالی خوبی 
ندارند ولی ارایه پیشنهاد برگزاری کارگاه به صورت حضوری 

و آن هم در چند شهر مختلف، بسیار غیرمنطقی است.
این مستندساز با اشاره به تفاوت شرایط مستندسازی 
با برگزاری کارگاه آموزشی اضافه کرد: می توان یک فیلم 
مستند را با گروهی کم جمعیت و حتی در حد دو سه نفر 
ساخت ولی در کارگاه آموزشی، شرکت کنندگان بیشتری 

حضور دارند و شرایط خطرناک تر است.

نمایشگاه هایی که با سال ۹۹ تمام می شوند
حالا دیگر بیش از یک ســال از شیوع ویروس کرونا در 
کشور می گذرد و در نهایت بعد از کش و قوس های فراوان، 
بسیاری از برنامه های هنری به روال سابق خود بازگشته اند. 
گالری ها نیز در این مدت به شــکل جدی تری با برگزاری 
نمایشگاه های هنری، به فعالیتشان ادامه دادند؛ البته باز هم 
برخی از گالری ها ترجیح دادند که در شرایط فعلی همچنان 

تعطیل بمانند یا نمایشگاه های آنلاین برگزار کنند. 
در این راستا، این گزارش ایسنا، مروری دارد بر برخی از 
نمایشگاه هایی که به صورت مجازی و حضوری در آخرین 

روزهای سال ۹۹ برپا هستند.

 »روایت های کاغذی« در پروژه های آران
نمایشگاه گروهی »روایت های کاغذی« تا ۱3 فرودین 

۱4۰۰ در گالری پروژه  آران برگزار است.
در این نمایشگاه آثار هنرمندانی همچون فرهاد احرارنیا، 
فاطمه بهمن سیاهمرد، فرید جعفری سمرقندی، فرشید 
داوودی، مانی رامهرزی، نوید ســلاجقه، آرزو شــهدادی، 
شــهرزاد عراقی نژاد، صفورا فدایی، مریم فرشــاد، مهدی 
فرهادیان، فاطمه فضائل اردکانی، شیرین ملت گهر، کوشا 

موسوی و المیرا میرمیران ارائه شده است.
امکان بازدید از این نمایشــگاه هر روز از ســاعت ۱3 
تا ۱8 فراهم شــده است. گالری روزهای شنبه  و یکشنبه 

تعطیل است.

 نمایشگاه هنری در گالری شیرین
نمایشگاه گروهی مجسمه هنرجویان محمد مردی با 
عنوان »تضاد« و نمایشــگاه گروهی مجسمه و نقاشی با 
عنوان »رویکردها و گرایش ها 3« تا 22 فرودین ماه ۱4۰۰ 

در گالری شیرین ادامه دارند. 
ساعات بازدید از این نمایشگاه جمعه ها ساعت ۱۶ تا 2۰ 
و شنبه تا پنجشنبه ۱۱ تا ۱8 فقط با تعیین وقت قبلی اعلام 

شده است. گالری دوشنبه ها تعطیل است.
آثار شهریار احمدی، حمیدرضا اندرز، بهروز دارش، رضا 
درخشانی، کوروش شیشه گران، کامبیز صبری، رعنا فرنود، 
شهرام کریمی، احمد مرشدلو، امین نورانی، سپیده نوری 
و منوچهر نیازی در این نمایشــگاه ارائه شده است. گالری 
شیرین در خیابان کریمخان، خیابان سنایی، کوچه سیزدهم، 

شماره 5 واقع شده است.

 »ماخولیا« در گالری اعتماد 1
نمایشگاه انفرادی »ماخولیا« با آثاری از فرزانه عبدلی تا 

2۶ اسفند ماه در گالری اعتماد ۱ برقرار است. 
در توضیح نمایشگاه »ماخولیا« آمده است: »دیدن سایه 
ی ماخولیا خود سرآغاز التیام و پذیرش فضایی از هم گسسته 
و اندوه زا بود. تصویر کردن زمین های سوخته رویارویی و 

تصدیق ناکامی و حسرت و فقدان است. پس از ایستادگی 
مقابل ماخولیا در واکنش به ویرانگی و زوالی که از سر می 
گذرد. رو به سوی زندگی، معجزه وار از ذغال و مرده گی، 
هاله و جوانه بیرون کشیده ام. اسطوره آفرینش در تخیل من 
حتی با سرانگشتان مثله شده باز هم به جنبش درآمده و 
در پی خلق است رشته های مس، حضور اراده و تمایل من 
اســت علیه ماتم و ماتم شرط حضور مجسمه هایی است 
که در تمنای چیزی هستند. معنا انسجاما یا شاید عشق!؟«

گالری اعتماد ۱ در میدان هفت تیر، مفتح جنوبی، بن 
بست شیرودی پلاک 25 واقع شده است. 

امکان بازدید از این نمایشگاه هر روز به غیر از دوشنبه ها 
از ساعت ۱2 تا 2۰ فراهم شده است. افتتاحیه نیز از ساعت 

۱5 تا 2۰ است. 

 نمایشگاه گروهی نقاشــی و نقاشی خط در 
سیحون

نمایشگاه گروهی نقاشی، نقاشی خط از روز جمعه )۱5 
اسفند ماه( در گالری سیحون افتتاح می شود و تا 25 اسفند 

نیز ادامه دارد. 
در این نمایشگاه آثار هنرمندانی همچون نسرین تقوی، 
آزاده توحیدی، سعید شافعی، منا عروجی، شادی علیمی 
و النا قاسمی به نمایش گذاشته می شود.  گالری سیحون 
در خیابان وزرا، کوچه چهارم، شماره ۱۱ واقع شده است.

امکان بازدید از این نمایشــگاه هر روز از ساعت ۱۱ تا 
۱۹ فراهم شده است. مراسم افتتاحیه نیز از ساعت ۱۶ تا 
2۰ است. گالری روزهای یکشنبه، سه شنبه و  پنجشنبه 

تعطیل است. 

 نمایش آثار منتخب 3 نسل زنان نقاش ایران
»ســه نســل زنان نقاش ایران« عنوان نمایشگاه آثار 
منتخب زنان نقاش به کیوریتوری فرناز محمدی اســت 

که روز پنجشنبه )2۱ اسفندماه( در جزیره کیش و گالری 
بین المللی هنرهای معاصر کیش افتتاح می شود.

در این نمایشگاه آثاری از فریده لاشایی، پروانه اعتمادی، 
گیزلاوارگا سینایی، پری یوش گنجی، فرخ ابوالقاسمی، فلورا 
فیض بخش، ســمیرا علیخانزاده، مهناز پسیخانی، میترا 
کاویان، مهتا معینی، مهسا کریمی زاده، ماتیسا کازرونی، 
الهام فاطمی، یســری مجتهوی، مانلی منوچهری، شیما 
فریدنی، مریم نیکخواه ابیانه، سارا سهیلی فر، کتایون مقدم، 

پانته آ ماهرو و زهرا امیر یگانه به نمایش درمی  آید.
نمایشگاه آثار منتخب ســه نسل زنان نقاش ایران که 
توســط ســازمان منطقه آزاد کیش برگزار می شود، روز 
پنجشنبه )2۱ اسفندماه( ساعت ۱8 در گالری بین المللی 
هنرهای معاصر کیش به نشانی میدان آبشار، خیابان هنر 
افتتاح می شود و تا 5 اردیبهشت ماه ۱4۰۰ نیز ادامه دارد.

 نمایشگاه گروهی »مکاشفه2« 
نمایشگاه گروهی »مکاشفه 2« در حوزه نقاشی، مجسمه 
سازی و زیور آلات با هدف بالا بردن سطح فرهنگی جامعه 
و رونق کســب و کار تا 22 اســفندماه در مهاراد عظیمیه 

کرج برپا است.
در این نمایشــگاه 52 هنرمند ایرانی که ۹5 % آنان را، 
بانوان ایرانی تشکیل داده اند، در رشته های مختلف از جمله 
زیورآلات هنری، نقاشی و مجسمه سازی به کوشش میثم 

احمدی آثار خود را به نمایش گذاشته اند.
ارمغان کشــاورز، از هنرمندان بخش زیورآلات هنری 
درباره این نمایشگاه توضیح داد: این نمایشگاه بستری است 
تا آثاری که بانوان هنرمند در دوران سخت کرونا ساخته اند 
به معرض نمایش و ظهور برسند. هنر مفهومی را می توان 
بستری برای ابراز دغدغه ها و افکار درونی هنرمند دانست. 
احوالاتی که از عمیق ترین لایه های احساسی سرچشمه می 
گیرد و در غالب یک اثر نمایان می شود. ما امیدواریم برپایی 

و تقویت این نمایشگاه ها بیش از پیش باعث بالا رفتن سطح 
فرهنگی جامعه ورونق کاروکسب هنرمندان شود.

 »ارمغان« و »عکاســی مفهومــی« در موزه 
هنرهای معاصر

»ارمغان« و »عکاسی مفهومی« عنوان دو نمایشگاهی 
هستند که از زمان بازگشایی موزه هنرهای معاصر تهران، 

در حال برگزاری هستند.
در نمایشــگاه »ارمغان«، ۱35 اثر از 42 هنرمند از آثار 
اهدایی مجموعه منیژه میرعمادی به موزه هنرهای معاصر 
تهران و 2۶ اثر از ۱5 هنرمند از آثار گنجینه موزه نیز که 
متناسب با نمایشگاه آثار اهدایی مجموعه میرعمادی است، 

به نمایش گذاشته شده اند.
در نمایشگاه »ارمغان« آثاری از ابوالقاسم سعیدی، احمد 
اســفندیاری، بهجت صدر، پروانه اعتمادی، پرویز تناولی، 
پرویز کلانتری، جعفر روحبخش، حجت الله شکیبا، حسین 
زنده رودی، حسین کاظمی، حسین محجوبی، رضا بانگیز، 
رضا مافی، ژازه تباتبایی، ســهراب سپهری، شکوه ریاضی، 
صادق تبریزی، عباس کیارستمی، علی اکبر صادقی، علیرضا 
گلستانه، علیرضا اسپهبد، غلامحسین نامی، فرامرز پیلارام، 
فرح اصولی، فریده لاشایی، فریدون آو، قاسم حاجی زاده، 
کامران کاتوزیان، کورش شیشه گران، گیزلا وارگا سینایی، 
مارکو گریگوریان، محمــد احصایی، محمود جوادی پور، 
مسعود عربشاهی، منوچهر شیبانی، منوچهر یکتایی، منیژه 
میرعمادی، مهدی سحابی، مهدی ویشکایی، ناصر اویسی، 
نصرت الله مسلمیان و رعنا فرنود از مجموعه اهدایی زنده 
یاد میرعمادی روی دیوار موزه هنرهای معاصر تهران می رود.

همچنین نمایشگاه عکس مفهومی گزیده ای از گنجینه 
عکس موزه هنرهای معاصر تهران است که در آن ۱8 اثر از 
۱3 هنرمند از جمله دنیس اپنهایم، برند و هیلا بکر، گروان 
الک، گوردون ماتا کلارک، ادوارد روشــا، جرج و گیلبرت، 

جان گروور و ... به نمایش گذاشته می شود.

 نمایشگاه هنرهای »موج رنگ« 
نمایشگاه هنرهای تجسمی »موج رنگ« تا 2۶ اسفندماه 
در نگارخانه رسول مهر برگزار است. این نمایشگاه به معرفی 
آثاری از ســید ابوالحسن ریاضی، حسن نوروزنیا، فرهنگ 
عاطفی، سعیده آرین، آنیتا کیوان و بهداد نجفی اسداللهی 
در زمینه هایی مانند نقاشــی و نقاشــیخط در سبک های 
آبستره، امپرسیونیسم، اکسپرسیونیســم و .... می پردازد. 
نمایشگاه گردانِ این رویداد بهداد نجفی و مدیراجرایی آن 

پگاه اسلامی هستند.
نمایشــگاه هنرهای تجسمی از ســاعت ۱۰ تا ۱8 در 
نگارخانه رسول مهر در ساختمان اداره کل فرهنگ و ارشاد 

اسلامی استان تهران، برقرار است.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
شنبه  1399/12/23

شماره : 1046

 تورم آمریکا به بالاترین سطح یک سال اخیر رسید                         
به نقل از اسوشیتدپرس، متوسط نرخ تورم بزرگ ترین اقتصاد جهان در ۱2 ماه 
منتهی به فوریه با ۰.3 درصد افزایش نسبت به دوره مشابه منتهی به ماه قبل به 

سطح ۱.۷ درصد رسید.
این نرخ تورم که ۰.۱ درصد بیشــتر از نرخ مورد انتظار قبلی و بالاترین سطح 
تورمی ثبت شده در آمریکا در ۱2 ماهه اخیر بوده، بیش از همه تحت تاثیر افزایش 
قیمت بخش انرژی قرار گرفته؛ به گونه ای که تورم این بخش به 3.۷ درصد رسیده 

است. پس از آن نیز مواد غذایی با تورم 3.۶ درصد قرار گرفته است.  
از ســوی دیگر اما بیشترین عامل کاهشی نرخ تورم آمریکا در ماه فوق مربوط 
به گروه آب و برق بوده است که تورم ۰.5 درصدی برای آن به ثبت رسیده است. 
پس از آن نیز بخش حمل و نقل با ۱.2 درصد قرار دارد.  همچنین هسته تورمی 
که تغییرات گروه اقلام انرژی و مواد غذایی را به دلیل نوسانات بالای آن ها در نظر 
نمی گیرد تا پایان ماه فوریه به ۱.3 درصد رســید که نســبت به ماه قبل خود ۰.۱ 

درصد کمتر است.
بر مبنای ماهانه نیز نرخ تورم آمریکا در این ماه با ۰.۱ درصد کاهش نســبت 
به ماه قبل به ۰.4 درصد رســید. متوسط نرخ تورم در بازه زمانی ۱۹۱4 تا 2۰2۰ 
معادل 3.2۱ درصد بوده اســت که بالاترین تورم ثبت شده مربوط به تورم 23.۷ 
درصدی ژوئن ۱۹2۰ و کمترین تورم ثبت شــده نیز مربوط به تورم منفی ۱5.8 

درصدی ژوئن ۱۹2۱ بوده است.
در مدل جدید سیاست گذاری فدرال رزرو، اجازه داده خواهد شد تا برای تقویت 
رشد اقتصادی و تزریق نقدینگی لازم به بازارها، نرخ تورم از سطح دو درصدی هدف 
گذاری شده قبلی عبور کند اگر چه طبق گفته جروم پاول- رئیس بانک مرکزی 
آمریکا، اجازه فاصله گرفتن بیش از حد تورم از سطح دو درصدی داده نخواهد شد.

پس از ۱2 سال رشد مثبت متوالی، رشد اقتصادی آمریکا تحت تاثیر شیوع کرونا 
و تعطیلی کسب و کارها در سال 2۰2۰ منفی شد. 

 راه اندازی نسخه لایت اینستاگرام در 1۷۰ کشور
فیس بوک نســخه لایت اینســتاگرام را در ۱۷۰ کشور عرضه می کند تا برای 
کاربرانی که اینترنت ضعیفی دارند، امکان دسترسی به این سرویس شبکه اجتماعی 
اشتراک گذاری عکس و ویدیو را فراهم کند.  نسخه Lite اینستاگرام برای گوشیهای 
اندرویدی موجود خواهد بود و به پهنای باند کمتری نسبت به نسخه استاندارد این 
اپلیکیشن نیاز دارد. این نسخه به سرعت 2 مگابایت در مقایسه با 3۰ مگابایت برای 
اینستاگرام نیاز دارد و حتی در شبکه های کندتر نسل دوم کار می کند و به کاربران 
در نقاطی از هند، آفریقا، آسیا و آمریکای لاتین که زیرساخت اینترنتی قدیمی تری 

دارند، اجازه می دهد به این سرویس دسترسی پیدا کنند.
یکی از مدیران فیس بوک گفت: عرضه نسخه لایت اینستاگرام برای ۱۷۰ کشور، 
گامی در مسیر عرضه جهانی کامل این اپلیکیشن است. نسخه لایت اینستاگرام بجز 
تلویزیون و Reels، همه قابلیتهای کلیدی اپلیکیشن اینستاگرام را دارد.نسخه لایت 

خود فیس بوک پنج سال است که در سطح جهانی عرضه شده است.
بر اساس گزارش رویترز، علاوه بر نسخه سبک اینستاگرام، فیس بوک سرویس 
اکسپرس وای فای را برای فراهم کردن دسترسی به اینترنت در حدود 2۰ کشور 

در آفریقا، آسیا و آمریکای جنوبی طراحی کرده است.

 بیت کوین در آستانه 6۰ هزار دلاری شدن؟
بیت کوین در ادامه روند صعودی خود موفق به عبور از تراز 5۶ هزار دلاری شد. 
به نقل از سی ان بی سی، شرکت آرگو بلاک چین که یکی از شرکت های بزرگ 
استخراج ارزهای دیجیتالی به شمار می رود در قراردادی که کمتر نظیر آن وجود 
داشته است 32۰ هکتار زمین در غرب ایالت تگزاس آمریکا خریداری کرده که قرار 
اســت در آن تجهیزات استخراج ارزهای دیجیتالی نصب و فعال شوند. انتظار می 
رود برق مورد نیاز فعالیت این مزرعه عظیم چیزی در حدود 2۰۰ مگاوات باشد که 

آن را تبدیل به کی از بزرگ ترین مراکز استخراج جهان خواهد کرد.  
یک بانک آلمانی به نام دونر- رویشل که در هامبورگ مستقر است،   به نخستین 
بانک این کشور تبدیل شد که امکان خرید و نگهداری ارزهای دیجیتالی را برای 
مشتریانش فراهم کرده است. همچنین شرکت نروژی اکر اسا که بیشتر در حوزه نفت 
و گاز فعال است هم اعلام کرد 58 میلیون دلار در بازار ارزهای دیجیتالی سرمایه 
گذاری و یک واحد مخصوص به این ارزها را هم در شرکت خود ایجاد خواهد کرد.

در ادامه ورود شــرکت های سرمایه گذاری به بازار ارزهای دیجیتالی، کمپانی 
چینی میتو نیز اعلام کرد 4۰ میلیون دلار در این بازار سرمایه گذاری کرده است. 
از ایــن مبلــغ ۱۷.۹ میلیون دلار صرف خرید بیت کوین و 22.۱ میلیون دلار هم 
صرف خرید اتریوم شده است. شرکت کوین فلیپ نیز در آمریکا اعلام کرد که امکان 
پشتیبانی از رمزارز دوج کوین در خودپردازهای این شرکت فراهم شده است. پیش 

از این حدود ۱8۰۰ دستگاه این شرکت از بیت کوین پشتیبانی می کردند.  
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر ۱۷4۰ میلیارد دلار 
برآورد می شــود که این رقم نسبت به روز قبل 3.52 درصد بیشتر شده است. در 
حال حاضر ۶5 درصد کل بازار ارزهای دیجیتالی در اختیار بیت کوین و ۱2 درصد 
در اختیار اتریوم است. بیت کوین ۱2 سال پیش توسط گروه گمنامی از معامله گران 

بر بستر بلاک چین ایجاد شد و از سال 2۰۰۹ معاملات اولیه آن شکل گرفت.  

 آغاز عرضه میوه های تنظیم بازار
وزیر صمت با تأکید بر اینکه هیچ مشــکلی در تأمین کالا های اساسی نیست، 
گفت: عرضه میوه، روغن و کالا های نوروزی  آغاز شد. علیرضا رزم حسینی در حاشیه 
جلسه ای مشترک با اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس، افزود: وزارت صمت با همه 
توان با دلال هایی که منجر به گرانی و التهاب در بازار می شوند، مقابله می کند. وی با 
بیان اینکه پول های سرگردان دلال ها متأثر از سایر بازار های موازی همچون بورس، 
سکه، زمین و... هر دفعه وارد یک بازار می شود، گفت: وزارت صمت با هدف کاهش 
قیمت تمام شده، تا حد ممکن حذف دلال ها را در دستور کار قرار داده است. وزیر 
صنعت، معدن و تجارت ادامه داد:  عرضه مستقیم محصولات کشاورزی در میادین 
تره بار و مکان هایی که وزارت صمت و شهرداری مشخص می کنند، با همین رویکرد 

حذف واسطه گری، در دستور کار قرار گرفته است. 

 تخفیف 15 تا 2۰ درصدی جشنواره فروش نوروزی اصناف
رئیس اتاق اصناف تهران با اشاره به مزیت های برگزاری جشنواره فروش نوروزی 
اصناف گفت: از اتحادیه واحدهای صنفی مختلف در تهران، واحدهای صنفی حدود 
5۰ اتحادیه در این جشنواره مشارکت فعالی کرده اند. طبق برنامه ریزی قرار است 
این طرح از 2۰ اسفندماه سال جاری در تهران آغاز شود. قاسم نوده فراهانی با بیان 
اینکه مشارکت برخی از اتحادیه ها در این جشنواره ضروری نیست، گفت: هدف از 
برگزاری این جشنواره فروش کالا و خدمات به قیمت مناسب به مردم در ایام شب 
عید اســت، لذا به تمام اتحادیه های صنفی ابلاغ کرده ایم هر واحد صنفی بخواهد 
می تواند در این جشنواره مشارکت کند و هیچ محدودیتی برای صدور مجوز شرکت 
در این جشنواره قائل نشده ایم. وی بیان داشت:  در این جشنواره واحدهای صنفی 
مشارکت فعالی دارند که مردم برای خرید کالاهای آنها بخصوص در اسفندماه هر 
سال نیاز دارند و هدف ما از برگزاری آن عرضه کالا و خدمات با قیمت مناسب و 

سود کمتر به مصرف کنندگان است. 
فراهانی با بیان اینکه در جشــنواره فروش نوروزی اصناف فقط کالاهای تولید 
داخل به هموطنان عرضه خواهد شد، گفت: با توجه به برنامه ریزی های انجام شده 
در این جشــنواره از فروش کالاهای قاچاق جلوگیری می شود و قرار است در این 
طرح برخی از واحدهای صنفی با تخفیف ۱5 تا 2۰ درصدی  یا برخی دیگر با سود 

کمتر کالاهای خود را به مردم عرضه کنند.

زهرا جعفری  -   ایده روز  | رئیس سازمان 
صنعت، معدن و تجارت )صمت( استان تهران 
وعده داد قیمت مرغ متعادل شود، میوه گران 
نشــود و از انعقاد تفاهم نامه ای بین سازمان 
صمت استان تهران، اتحادیه باغداران دماوند 
و اتحادیه بارفروشــان تهران با حداقل سود 
و از طریق شــبکه ای توزیع و اعضاء اتحادیه 

خبر داد. 
یدالله صادقی درباره مســائل مطرح شده 
در جلسه تنظیم بازار استان تهران، گفت: به 
منظور کوتاه کردن دست واسطه ها در عرضه 
میوه ایام پایانی ســال و نوروز ۱4۰۰، تفاهم 
نامه ای بین ســازمان صمت اســتان تهران، 
اتحادیه باغداران دماوند و اتحادیه بارفروشان 
تهران منعقد شد که در آن مقرر شد اتحادیه 
باغداران، ســیب باغداران را با حداقل  سود 
و اتحادیه بارفروشــان و فروشــندگان میوه 
و ســبزی نیز محصولات خــود را از طریق 
شــبکه ای توزیع و اعضاء اتحادیه به صورت 

مستقیم توزیع بین مردم توزیع کنند.
وی با بیان اینکه براساس توافقات  انجام 
شده واحدهای صنفی منتخب به عرضه سیب 
درختی با حداقل سود و تحت نظارت اتحادیه 
و بازرســان ســازمان صمت اقدام می کنند، 
اظهار کرد: برای تنظیم بازار میوه و مرکبات 
ایام پایانی سال براســاس تصمیمات ستاد 

تنظیم بازار دراستان تهران بالغ بر 4۰ هزار 
تن پرتقال و سیب نیز با قیمت های مصوب 
آماده توزیع است.این مقام مسئول همچنین 
از تشدید فعالیت گشت های نظارت و بازرسی 
برای تنظیم بازار میوه و سایر کالاهای اساسی 
خبر داد و با بیان اینکه میزان ذخیره سازی و 

موجودی  پرتقال و سیب در انبارها و سردخانه 
ها به مقــداری کافی صورت گرفته، تصریح 
کرد: افزایشی در قیمت میوه نخواهیم داشت.

رئیس سازمان صمت تهران در ادامه اعلام 
کرد که شیوه تامین قراردادی مرغ در تهران 
اجرایی می شــود و گفت: در شــیوه تامین 

قراردادی مرغ، دو تا سه زنجیره تولید وظیفه 
تامین مرغ تهران را عهده دار شده و نهاده های 
مورد نیاز آنها را تامین می کنند. در کنار این 
روش، افزایش توزیع مرغ منجمد و نظارت و 
بازرسی، منجر به متعادل شدن قیمت مرغ 
می شود. صادقی همچنین تولید روغن خانوار 

در بهمن ماه را 32 هزار تن عنوان کرد و گفت: 
تقاضا برای خرید روغن طی روزهای گذشته 
افزایش یافته و کمبود کالا براساس تقاضای 

کاذب بازار است.      
 در هفته هــای گذشــته قیمت هر کیلو 
گوشــت مرغ به حدود 3۰ هزار تومان و هر 
شانه تخم مرغ به بیش از 4۰ هزار تومان هم 
رسید. این در حالی است که نرخ مصوب هر 
کیلــو مرغ 2۰ هزار و 4۰۰ و هر شــانه 3۰ 
عددی تخم مرغ 34 تا 35 هزار تومان است. 
مســئولان وزارت صمت علت گرانی مرغ و 
تخم مرغ را کمبود عرضه عنوان می کنند که 
مسئولیت آن متوجه وزارت جهاد کشاورزی 
اســت. برای مثال اخیرا عباس قبادی، دبیر 
ستاد تنظیم بازار کشور گفته که  روزانه 4۰۰ 
تن گوشت مرغ گرم وارد میدان اصلی تهران 
می شــود و در برخی روزها این رقم به ۷۰۰ 
تن هم می رسد، بازار تهران روزانه به۱2۰۰ 
تا ۱5۰۰ تن مرغ نیاز دارد. گرانی میوه نیز در 
هفته های اخیر و آستانه شب عید انتقاداتی به 
همراه داشته که در نهایت مقرر شد میوه های 

ذخیره شده توزیع شود.
در زمینــه روغن نیز،  اخیرا فروش روغن 
جامد با کارت ملی خبرساز شده و مشاهدات 
میدانی نشان می دهد همچنان تامین روغن 

جامد در بازار با مشکل مواجه است.

رئیس سازمان صمت وعده داد:

میوه گران نمی شود

قیمت بلیت گران نمی شود
وزیر راه و شهرسازی با تاکید بر اینکه مردم در شرایط 
کنونی شیوع ویروس کرونا، بهتر است از انجام سفر نوروزی 
خود صرف نظر کنند اعلام کرد: به هیچ وجه قیمت بلیت 
هواپیما و قطار در ایام نوروز افزایش نمی یابد و برای تغییر 

قیمت بلیت اتوبوس نیز تصمیمی نگرفته ایم. 
در ایام نوروز امسال با وجود اعلام نظر وزارت بهداشت 
مبنی بر عدم انجام سفرهای نوروزی و ممنوعیت سفر به 
پنج کلانشهر و کلیه شــهرهای قرمز و نارنجی، تاکنون 
دستورالعملی برای منع تردد وسایل حمل ونقل عمومی 
برون شهری صادر نشده است. البته وزارت راه وشهرسازی 
نیز پیش از این اعلام کرده بود که افزایش ناوگان و برنامه 
های فوق العاده سفر در نوروز ۱4۰۰ نداریم و ظرفیت های 

جابه جایی در این ایام افزایش نیافته است.
امــا نکته ای که در این زمینــه وجود دارد اینکه طی 

روزهای گذشته زمزمه هایی مبنی بر افزایش قیمت بلیت در 
بخش های هواپیمایی، ریلی و جاده ای به گوش می رسد و 
تشکل ها و صنوف تخصصی حمل ونقل برای آن درخواست 

خود را مطرح کرده اند.
محمد رجبی - رییس انجمن صنفی شرکت های حمل 
و نقل ریلی- پیش از این اعلام کرده بود: با توجه به حجم 
مشکلاتی که این صنعت با آن در سال های گذشته درگیر 
بوده، کرونا بر شدت این معضلات افزوده و دولت نیز هیچ 
گونه کمکی به ما نکرده است، درخواست داریم برای سال 

آینده قیمت بلیت قطار افزایش یابد.
وی افزود: در شرایطی که قیمت تمام شده و هزینه های 
صنعت عدد مشخصی را نشان می دهد و بسیاری از نیازهای 
ما مانند روغن موتور داخلی بیش از 3 برابر افزایش یافته 
است و کالاهایی که وارداتی بوده و با دلار رابطه مستقیمی 

دارد نیز به همین میزان رشد کرده اند، نمی توان قیمت 
بلیت قطار را افزایش نداد، چرا که تنها منبع درآمد صنعت 
ریلی فروش بلیت است. البته می توان برای افزایش نیافتن 
قیمت بلیت قطار تسهیلاتی برای آن قائل شد تا صنایع 
ریلی که در دوران شیوع ویروس کرونا بیشترین آسیب را 
دیده اند و بارها از سوی مراجع ذیصلاح بابت اجرای دقیق 
پروتکل های بهداشتی مورد تقدیر و تشکر قرار گرفته اند، 

به آستانه توقف فعالیت کشانده نشوند.
این درحالی اســت که محمد اســلامی وزیــر راه و 
شهرســازی با تاکید بر اینکه در شرایط کنونی کشور از 
نظر شیوع ویروس کرونا مردم باید سفرهای نوروزی خود 
را لغو کنند، در این باره اظهار کرد: به هبچ وجه افزایش 
قیمتی برای  بلیت قطار و هواپیما نداریم اما برای اتوبوس 
در طول سالیان گذشــته با توجه به اینکه در ایام نوروز 

سفرهایشان عمدتا به صورت یکسر خالی انجام می شود، 
درصــدی را اعمال می کردیم و پس از ایام نوروز آن را به 
حالت قبل بازمی گرداندیم. البته درباره افزایش موقت بلیت 
اتوبوس برای سفرهای نوروزی هنوز تصمیمی گرفته نشده 

و در حال بررسی است.
وی افزود: مردم در شرایط کنونی کشور از نظر شیوع 
ویروس کرونا و با توجه به هشدارها و توصیه های وزارت 
بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی بهتر است از انجام 
سفرهای نوروزی و غیر ضروری در ایام باقی مانده امسال 

خودداری کنند.
وزیر راه و شهرســازی تاکید کرد: ضوابط، مقررات و 
پروتکل های بهداشتی برای همه حوزه های حمل و نقل 
برنامه ریزی و ابلاغ شده است و اگر هر کسی در اجرای این 
مصوبات ابلاغی کوتاهی کند، قطعا با او برخورد خواهد شد.

تولیــد مرغ کمبود ندارد اما مســأله این اســت که 
تولیدکنندگان و فروشندگان زیربار قیمت مصوب 2۰ هزار 
و 4۰۰ تومان برای هر کیلو مرغ نمی روند. تولیدکنندگان 
و فروشندگان می گویند هزینه تولید و تجارت تحت تأثیر 
شــرایط اقتصادی بالا رفته به همین دلیل آنها حاضر به 
فروش مرغ با قیمت مصوب نیســتند. به همین دلیل در 
بازار، فروش مرغ »چندقیمتی« شکل گرفته که موجب 
بهم ریختگی این بازار پرتقاضا در روزهای پایانی ســال 

شده است.
تجربه شکست خورده فروش گوشت چندقیمتی در 
بازار مرغ تکرار شــده است. سال ۹۷ افزایش نرخ ارز بر 
قیمت بیشتر کالاها اثر گذاشت. گوشت قرمز هم به تبع 
این شــرایط قیمتی بیش از 3 برابر افزایش پیدا کرد. به 
منظور کنترل بازار، گوشت با ارز دولتی وارد و توزیع شد 
اما با چندنرخی شدن گوشت، دلالی و رانت شدیدی در 
بازار گوشت ظهور پیدار کرد و با وجود واردات گسترده، 
قیمت گوشــت نه تنها کاهش نیافت بلکه افزایشی هم 
شد. بعد از آن دولت تصمیم گرفت واردات گوشت با ارز 
دولتــی را قطع کند تا جلو رانت چندنرخی بودن از این 
بازار گرفته شود. حالا تکرار آن تجربه به شیوه های دیگر 
در بازار مرغ را شاهد هستیم. هر چند محمدصادق مفتح، 
قائم  مقام وزیر صمت در امور بازرگانی، می گوید »دولت 
به هیچ وجه قیمت چندنرخی را برای مرغ تعیین نکرده 
است و قیمت مرغ در همه جا باید 2۰ هزار و 4۰۰ تومان 
و در برخی شهرستان ها حتی کمتر باشد.« اما قیمت های 
چند نرخی عملًا در بازار مرغ شــکل گرفته است و دلیل 

آن هم مخالفت تولیدکنندگان با قیمت مصوب است.

 تولید کم نیست
از اســفند سال ۹8 تا پایان بهار ۹۹،  ارز برای واردات 
نهاده های دامی به صورت کامل تخصیص نیافت و تأمین 

نهاده با مشکلاتی مواجه شد. 
بــه این ترتیب تولید مرغ، بتدریج کاهش یافت. اما از 
پاییز و با تخصیص کامــل ارز، متولیان در وزارت جهاد 
کشاورزی اعلام کردند ۱۰۰ درصد تأمین نهاده و عرضه 

به تولیدکنندگان انجام شده است.
ستاد تنظیم بازار هم اعلام کرد برای شب عید به ۱3۰ 
میلیون قطعه جوجه ریزی نیاز اســت. غلامحسین جافر، 
رئیس هیأت مدیره اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 

کشور، از اجرای برنامه ستاد تنظیم بازار خبر داد و گفت: 
در بهمن ماه ۱3۱ میلیون قطعه جوجه ریزی انجام شده 
و از ۱۶ اســفند این میزان مــرغ در حال توزیع در بازار 
است. اما چرا با وجود تولید مناسب، بازار مرغ روزهای پر 
از آشــفتگی را می گذراند. قائم  مقام وزیر صمت در امور 
بازرگانی معتقد است زمانی که بازار پرالتهاب می شود باید 
تولیــد را بالاتر از نیاز ببریم تا آرامش به بازار برگردد اما 
تولید مرغ در حال حاضر به اندازه نیاز است و هنوز تولید 

به میزان بیشتر از نیاز نرسیده است.
رئیس هیأت مدیره اتحادیه سراسری مرغداران گوشتی 
کشور اما با تأیید تأمین نهاده ها می گوید: هزینه تولید فقط 
نهاده نیست هزینه های دیگر مانند واکسن،دارو، حمل و 
نقل و... بشدت بالا رفته و به همین دلیل تولیدکنندگان 

حاضر نیستند مرغ را با قیمت مصوب بفروشند.

 فروش مرغ با چند قیمت
برای خرید مرغ بــا قیمت مصوب، مصرف کنندگان 
ناچارنــد به میادین توزیع در بازارهــای میوه و تره بار و 
فروشگاه های منتخب مراجعه کنند و در صف های طولانی 
بایستند، یا اینکه مرغ را با قیمت بیشتر از خرده فروشی ها 
خریداری کنند.محمد یوســفی، رئیس انجمن پرورش 
دهندگان مرغ گوشتی درخصوص چندنرخی بودن مرغ 
گفت: »قیمت مرغ در میادین 2۰ هزار و 4۰۰ تومان است 
اما در مناطــق مختلف تهران مرغ قیمت مختلفی دارد. 

در مرکز و جنوب شــهر قیمت ها در سطح خرده فروشی 
ممکن اســت همان قیمت مصوب باشــد اما در مناطق 
شــمالی قیمت مرغ تا 35 هزار تومان هم بالا رفته است. 
می توان گفت متوسط قیمت مرغ در سطح شهر هر کیلو 

25 هزار تومان است.«
تنظیم بــازار، توزیع و نظارت در بازار شــب عید به 
وزارت صمت واگذار شــده است. مسئولان وزارت جهاد 
کشاورزی که متولی تولید هستند علت آشفتگی بازار مرغ 
را مشکل توزیع و نظارت می دانند. آنها می گویند کالا به 
مقدار زیاد وجود دارد، اما نظام توزیع مشکل دارد، دلیل 
آن هم این است که در یک نقطه از تهران قیمت ها یک 
عدد و در منطقه دیگر از این شهر قیمت ها چیز دیگری 
اســت اما بر اساس قانون وظیفه وزارت جهاد کشاورزی 
فقط تولید است. عباس قبادی، دبیر ستاد تنظیم بازار نیز 
مشکل نظارت و توزیع تولیدات کشاورزی را قبول دارد. 
او می گوید: »بحث فروش و توزیع محصولات کشاورزی  
برعهده وزارت صمت است، اما زمانی که تولید گران تمام 
می شود چه باید بکنیم؟ در عرضه محصولات کشاورزی 
دلالی وجود دارد، اما زمانی که امکانی برای ذخیره سازی 
محصولات کشاورزی برای تولید کننده وجود ندارد مجبور 

است آن را به دلال بدهد.«
قائــم مقام وزیر صمت در امور بازرگانی نیز به همین 
مشکل اشاره می کند. او می گوید: »حلقه های مختلف تولید 
مرغ تخلفات گسترده دارد و این تخلف از زمانی که مرغ 

از مرغداری به کشتارگاه برده می شود، بسیار بیشتر است. 
به نظر می رســد حلقه های تأمین از قوانین فرمانبرداری 
نمی کننــد. نظارت بر حلقه های محتلف تأمین مرغ باید 
افزایش یابد. در تأمین علوفه در حال حاضر هیچ مشکلی 
نداریم اما مشکلات بازار مرغ از کشتارگاه شروع می شود. 
بــرای کاهش تخلفات باید نظارت بر بازار عرضه و توزیع 
بیشتر و شدیدتر باشد. به گفته مفتح، »دولت اصلًا مرغ 
چندنرخی را برنمی تابد و قیمت مرغ یکسان و 2۰ هزار 

و 4۰۰ تومان است.«
امــا رئیس انجمن پرورش دهندگان مرغ گوشــتی، 
می گوید فقط تولیدکنندگانی که برای تحویل مرغ تولیدی 
به وزارت جهاد کشــاورزی تعهد دارند، مرغ را با قیمت 
مصوب درب مرغداری می فروشند و سایر تولیدکنندگان 
بــرای جبران هزینه های خود مــرغ را با قیمتی بالاتر از 
قیمت مصوب می فروشــند. به گفته یوسفی، »در سطح 
فروشگاه ها و خرده فروشی ها هم همین طور است. برخی 
فروشگاه ها که فروش روزانه خوبی دارند، مرغ را با افزایش 
قیمت کمتر می فروشند چون سود خود را کسب می کنند 
اما فروشــگاه هایی که فروش روزانه کمتری دارند برای 
جبران هزینه های تجارت که به خاطر تحریم بشدت بالا 
رفته است، مرغ را با قیمت بالاتری می فروشند. در واقع 
فروشندگان هم هزینه تجارت و زندگی خود را با بالا بردن 

قیمت جبران می کنند.«

 فروش مستقیم از امروز
افزایــش قیمــت و چند نرخی شــدن باعث حضور 
پررنگ تر دلالان در بازار می شود. زمانی که بازار آرامش 
دارد سودجویی هم به حداقل می رسد و دلالان هم نقش 
کمتری در جابه جایی کالا دارند. در این بین ساختارهای 
سنتی نظام توزیع موجب تشدید مشکلات و بیشتر شدن 

حضور دلالان در بازار می شود.
به گفته رئیس هیأت مدیره اتحادیه سراسری مرغداران 
گوشــتی، »این روزها واسطه گری و دلالی در بازار مرغ 
اوج گرفته است. برای مثال روزانه 25۰ تن مرغ از استان 
گلســتان برای عرضه در میــدان بهمن در تهران حمل 
می شود اما فقط ۱۰۰ تن آن در این میدان توزیع می شود 
و مابقی از بازار آزاد و خرده فروشی ها سر درمی آورد که در 
این مراکز با قطعه بندی، مرغ 2۰ هزار و 4۰۰ هزار تومانی 

را حتی 5۰ هزار تومان هم می فروشند.«

دلایل چندگانه نابسامانی بازار مرغ

رئیس کل بانک مرکزی: میزان ذخایر ارزی کشور افزایش یافته است
رئیس کل بانک مرکزی، با تأکید بر اینکه هشدارهای 
لازم را در خصوص روند بازار سرمایه داده بود، گفت: بانک 
مرکزی در حد توان خود از بازار ســرمایه حمایت کرده 
که بخشــی از تشدید رشد نقدینگی هم از آن سرچشمه 
گرفته است و حتی بانک مرکزی در سیاست های پولی خود 
به دلیل برخی ملاحظات از جمله بازار سرمایه از افزایش 

نرخ سود پرهیز کرده است.
به گزارش بانک مرکزی، عبدالناصر همتی در نشست 
پایان سال با مدیران بانک مرکزی با بیان اینکه دو سال و 
نیم گذشته جزو سخت ترین و بی سابقه ترین شرایط کشور 
از نظر فشارهای اقتصادی و حتی سیاسی بوده است، گفت: 
زمانی متوسط درآمد نفتی کشور بین 4۰ تا ۶۰ میلیارد 
دلار بود، اما درآمد نفتی مجموع دو سال گذشته کمتر از 
2۰میلیارد دلار بوده و مخارج ارزی کشور با آن اداره شده 

است. وی افزود: بخش زیادی از این منابع نیز در دسترس 
نبوده که به سختی و روش های مختلف امکان دسترسی 

به آنها ایجاد شده یا می شود.
همتی تصریح کرد: در حالی که تعهد بانک مرکزی برای 
تأمین ارز در ســال جاری حدود 8میلیارد دلار بود اما ۱۰ 
میلیارد دلار با نرخ ارز ترجیحی تأمین ارز کرده است. وی 
تأکید کرد: بانک مرکزی وظیفه خود را در حوزه ارزی با 

وجود همه مشکلات به خوبی و درستی انجام داده است.
همتی گفت: نرخ های کنونی ارز در بازار نیز ناشی از عدم 

اطمینان و انتظارات است و چنین نخواهد ماند.
رئیس شورای پول و اعتبار ادامه داد: نرخ ارز در شهریور 
۹۷ به حدود 2۰ هزارتومان رسیده بود و اکنون و پس از 
دو سال و نیم و با وجود تداوم تحریم و کاهش درآمدهای 
ارزی، تمام فشارهای تورمی و جنگ روانی دشمن افزایش 

زیادی در نرخ ارز نداشته ایم و در حال حاضر نیز اگر منابع 
ارزی خود بانک در دســترس باشد توان کاهش قیمت و 
ثبات بیشــتر بازار ارز را داریم. رئیس کل بانک مرکزی با 
اشاره به اینکه مقابله با رانت خواری از اهداف بانک مرکزی 
بوده و هست، تصریح کرد: در این مدت یک دلار ارزپاشی 
صورت نگرفته و میزان ذخایر ارزی نیز نسبت به گذشته 

افزایش یافته است.
رئیــس کل بانک مرکزی ادامــه داد: کنترل ریال در 
راســتای مقابله با پولشــویی از افتخارات بانک مرکزی 
اســت که اگر انجام نمی شد و سامانه های مرتبط توسعه 
نمی یافت تخلفات متعدد در حوزه های مختلف انجام و به 
ضرر عموم مردم صورت می گرفت وکنترل بازار ارز بسیار 
مشــکل می شد. همتی افزود: طی سال گذشته و امسال 
همزمانی انتظارات تورمی، رکود ناشــی از کرونا و شوک 

ارزی تصمیم گیری بانک مرکزی در حوزه سیاست پولی 
را بسیار سخت کرد اما بانک مرکزی با اتخاذ تدابیر مناسب 
در پرداخت تسهیلات کرونا و نیز حمایت از صنایع و جهش 

تولید عملکرد موفقی داشت.
وی تصریح کرد: یکی از بزرگ ترین دستاوردهای بانک 
مرکزی در این مقطع این بود که سیاست انقباضی اتخاذ 
نکرد ولی انتظارات تورمی را نیز کنترل کرد. همتی افزود: 
در حال حاضر انتظارات تورمی کنترل شــده که شاخص 
آن کنترل رشــد پول است که از 8۹ درصد به 5۶ درصد 

رسیده است. 
همتی با اشاره به رشد مثبت اقتصادی کشور در ۹ ماه 
ابتدایی ســال جاری تأکید کرد: این شاخص در کل سال 
نیز مثبت خواهد بود که با توجه به وقوع کرونا و مقایسه 

با وضعیت سایر کشورها قابل قبول است.
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 ستاره تازه وارد آماده جدایی از چلسی
 عملکرد درخشان تیمو ورنر در سال های اخیر در ترکیب لایپزیش باعث شد 
بسیاری از تیم های بزرگ اروپا برای خرید این ستاره جوان اقدام کنند. اگرچه 
در ابتدا به نظر می رســید لیورپول مقصد بعدی تیمو ورنر باشد، اما در نهایت 

این آبی های لندن بودند که موفق به جذب این بازیکن شدند.
با این وجود ستاره آلمانی تیم در این فصل از فرم فوق العاده خود دور بوده 
و به نوعی نتوانســته انتظارات هواداران چلســی را برآورده کند؛ این در حالی 
اســت که به نظر می رسید ورنر بعد از انتقال به اســتمفوردبریج به گلزن اول 
چلســی تبدیل شود اما این بازیکن در 2۷ بازی در لیگ برتر انگلیس تنها پنج 
گل برای آبی های لندن به ثمر رســانده است. از طرفی بعد از برکناری فرانک 
لمپارد از هدایت چلسی و روی کار آمدن توماس توخل اوضاع کمی برای ستاره 
آلمانی بهبود یافته است اما در عین حال Football Insider یک ادعای عجیب 
را در رابطه با تیمو ورنر مطرح کرده است. این منبع مدعی شده مهاجم آلمانی 
که روزهای خوبی را در اســتمفوردبریج پشــت  سر نمی گذارد حالا آماده ترک 
چلسی است و اصلا بعید نیست که در نقل و انتقالات تابستانی پیش رو راه او 

و باشگاه انگلیسی خیلی زود از یکدیگر جدا شود.

 رفیق و هم پا ؛ مثل رونالدو و مسی!
دو فوق ســتاره دنیای فوتبال در دو دهه اخیــر این روزها حداقل در لیگ 
قهرمانان شــرایط خوبی را ســپری نمی کنند و هیچدام قــادر به راهیابی به 
مراحل پایانی نیستند. دیشــب یوونتوس علیرغم از دست دادن موقعیت های 
فراوان نتوانست از سد پورتو عبور کند و در نهایت در مرحله یک هشتم نهایی 
با لیگ قهرمانان وداع کرد تا کریســتیانو رونالدو مانند ســال گذشته حذف در 

این مرحله را تجربه کند.
اما شــرایط برای لیونل مسی و بارســلونا نیز متفاوت نبود. بارسا نیز امشب 
علیرغم خلق موقعیت های فراوان، ۱-۱ در خانه پاری ســن ژرمن متوقف شد 
تا خبری از این تیم و لیونل مســی نیز در یک چهارم نباشــد. مسی علیرغم به 
ثمر رساندن یک گل تمشایی، یک ضربه پنالتی و یکی دو موقعیت خوب را از 
دست داد تا در حذف زودهنگام تیمش نقش آفرینی بکند. حالا برای اولین بار 

از فصل ۰5-2۰۰4، نه مسی و رونالدو در این مرحله حضور ندارند.
جالب اینجاست سه سال قبل و در جام جهانی 2۰۱8 روسیه نیز همین اتفاق 
رخ نداد و تیم های ملی آرژانتین و پرتغال در فاصله ای چند ساعته و در مرحله 
یک هشتم برابر فرانسه و اوروگوئه شکست خوردند تا مسی و رونالدو دوشادوش 
یکدیگر روســیه را ترک کنند. جالب اینجاست کیلیان امباپه و ارلینگ هالند، 
دو ستاره نوظهور دنیای فوتبال هر دو در مرحله بعد حضور دارند. همانطور که 
آمار نشان می دهد آخرین بار در سال 2۰۰۶ هیچکدام از این دو فوق ستاره در 

مرحله یک چهارم نهایی لیگ قهرمانان اروپا حاضر نشده بودند.

 فهرست خرید تابستانی بارسا؛ یک هیولای خوفناک
خوان لاپورتا از یکشــنبه گذشــته رئیس جدید بارسلوناست. او با قاطعیت 
توانســت در انتخابات باشگاه پیروز شود و برای یک دوره 5 ساله ریاست بارسا 
را بر عهده خواهد داشــت. لاپورتا سال 2۰۰3 نیز رئیس بارسلونا شده بود و با 
جذب رونالدینیو و یک ســال بعد با جذب اتوئو، بارســلونایی قدرتمند را روانه 
میادین کرد که منجر به فتح لیگ قهرمانان در ســال 2۰۰۶ شد. او برای بارسا 
ســتاره های بزرگی خریداری کرد و قصد دارد همان روند را در دوره جدیدش 

نیز ادامه دهد.
مشــکل بزرگ اما به بدهکاری های کلان بارســا و وضعیت اقتصادی نا به 
سامان باشــگاه بر می گردد. طبق ادعای رادیو کاتالونیا، لاپورتا برای خروج از 
ایــن بحران، برنامه هایی کوتاه مــدت در نظر دارد و می خواهد از طریق چند 
اسپانسر، مبالغی کلان را به خزانه باشگاه تزریق کند. لاپورتا می داند که یکی از 
راه های بهبود وضعیت اقتصادی باشگاه، داشتن تیمی باکیفیت و مدعی قهرمانی 
چممیپونزلیگ است. بارسا شب گذشته در یک هشتم نهایی این رقابت ها حذف 
شــد تا ۱۰ میلیون یورو را از دست بدهد. در صورت راهیابی به مراحل پایانی، 

مبالغ هنگفت دیگری نیز نصیب این باشگاه می شد.
طبق ادعــای این منبع، خوان لاپورتا روی جــذب ارلینگ هالند به عنوان 
گزینه اول نقل و انتقالاتی خود فکر می کند. ارتباط بین او و مینو رایولا مدیر 
برنامه های هالند بســیار خوب اســت و لاپورتا با خوشــبینی به جذب ستاره 
نروژی دورتموند فکر می کند. دیگر گزینه او دیوید آلابا مدافع اتریشــی بایرن 
اســت که در انتهای فصل به عنوان بازیکن آزاد جدا خواهد شــد و مورد توجه 
رئال هم قرار دارد. دستمزد هر دو بالاست و طبعا بارسلونا باید یکی دو بازیکن 
گرانقیمت فعلی خود را به فروش برساند. در مورد آلابا گفته می شود که به او 
قول تضمینی برای حضور در ترکیب ثابت بارسا را داده اند ولی در رئال به دلیل 
روشن نبودن وضعیت سرخیو راموس و رافا واران، چیزی تضمین شده نیست.

همچنین کار انتقال اریک گارسیا مدافع سیتی هم تمام شده و تنها منتظر 
پایان فصل برای رســمی شدن این انتقال هستند. دیگر گزینه لاپورتا ممفیس 
دیپای اســت. هرچند گفته می شود لاپورتا به ســرخیو آگوئرو مهاجم سیتی 
پیشــنهاد رســمی داده ولی رادیو کاتالونیا معتقد است گزینه اول تقویت خط 
حمله، ممفیس دیپای ســتاره هلندی لیون است. او نیز در پایان فصل بازیکن 
آزاد خواهد بود و مبلغی بابت انتقال او هزینه نمی شــود. احتمال اینکه بارســا 
یک هافبک خوب نیز جذب کند نیز دور از ذهن نیســت. فراتر از همه اینها اما 
تمدید با لیونل مســی اســت. لاپورتا اطمینان دارد که مسی را ماندنی خواهد 

کرد و تیمی قدرتمند پیرامون او و هالند تشکیل می دهد.

 اتفاق عجیب؛ شهرخودرو دوباره پدیده شد؟
حتی برد مقابل پیکان هم نتوانست ذره ای آرامش به اردوی شاگردان مهدی 
رحمتی تزریق کند و همچنان دعوا بر ســر تعیین مالکیت ادامه دارد؛ در این 
میان تفاهم نامه ای میان مســئولان استانی و فرهاد حمیداوی مالک این باشگاه 
به امضا رســیده که دو طرف برداشت متفاوتی از آن دارند. حمیداوی همچنان 
به دنبال تداوم فعالیت خود و واگذاری امتیاز تیمش با چند شــرط است و در 

طرف مقابل مسئولان استانی امتیاز را در حال حاضر به نام خود می دانند.
معمایی مدیرعامل تازه وارد باشــگاه شهر خودرو که یک روز پس از امضای 
تفاهم نامه منصوب شــد، دربــاره این اختلافات پیش آمــده توضیح داد: آقای 
حمیداوی آمادگی واگذاری امتیاز را دارند، اگر کســی با صلاحیت و با کســب 
تاییدیه از طرف ارگان های امنیتی و پذیرفتن شروط ایشان، آمادگی انتقال امتیاز 
را داریم؛ تا آن زمان من را به عنوان مدیرعامل منصوب کرده اند تا بتوانیم تیم 
را از این شرایط بی سامانی و مشکلاتی که دارد، خارج کنیم و بتوانیم به سمتی 

برویم که هواداران مشهدی راضی باشند.
او در پاسخ به سوال مجری درباره فرض سقوط شهر خودرو و مشکلاتی که 
از این بابت پیش خواهد آمد، گفت: تمام ســعی مان بر این است که این چنین 
نشود، شما برای همه تیم ها می توانید این صحبت را انجام دهید؛ اگر پرسپولیس 
یا اســتقلال بیفتند چه می شود؟ ما می خواهیم با قدرت فعالیت های باشگاه را 
پیش ببریم و اصلا در حال حاضر در موقعیت واگذاری نیســتیم. اگر هر زمانی 
کســی پیدا شد و مالک باشگاه پذیرفت، چرا که نظر ایشان این است که فقط 
بــه بخش خصوصی تیم را واگذار کند، چون بخش های دولتی واقعا توان اداره 
تیــم را ندارند! کدام بخش دولتی توان ورود دارد؟ خود آقایان می گویند آقای 
حمیداوی ۶۰ میلیارد خرج کرده که مستند بیشتر از آن است، همان ۶۰ میلیارد 

کسی الان هست که بدهد؟

  محمود رضایی -   ایده روز  | وقتی قرعه 
کشی رقابت های لیگ قهرمانان اروپا  بعد از 
صعود تیم ها به مرحله حذفی برگزار شــد و 
جلوی قرعه پورتو به عنوان میزبان دیدار رفت 
نام  یوونتوس  نوشته شد، شاید کسی به جز 
ما ایرانی ها موضوع را با لبخند دنبال نکرد. 
چه اتفاقاتی منتظر رونالدو و یارانش است . 
مهدی طارمی  فوروارد دوست داشتنی ایران 
که تنها شش سال از حضور او در سطح حرفه 
ای فوتبــال می گذرد باید به مصاف رونالدو 
و یارانــش برود. مهــدی را هیچ کس اندازه 
ما ایرانی ها خوب نمی شناســد. او ساخته 
شــده برای بازی های بزرگ .شروع طوفانی 
او برابر اســتقلال در دوم آذر ۹3 و رونمایی 
او از خودش تا حضور شــب گذشته او برابر 
یوونتوس در بازه زمانی شش سال اتفاق افتاده 
اســت و او در این فاصله پله های ترقی را با 

سرعتی باورنکردنی طی کرده است.
بــازی رفت در خاک پرتغال با گل دقیقه 
دوم طارمی در نهایت با نتیجه دو بر یک به 
نفع پورتو تمام شد تا تکلیف تیم صعود کننده 
به بازی برگشت موکول شود. بازی برگشتی 
که برای رونالدو خیلی مهم بود . رونالدو که 
لذت قهرمانی در لیگ های انگلستان ،اسپانیا 
، پرتغال و ایتالیا را چشیده است و با منچستر 
یونایتد و رئال مادرید به مقام قهرمانی رقابت 
های لیگ قهرمانان اروپا دست یافته است ، در 
رده باشگاهی به دنبال قهرمانی با یوونتوس در 

لیگ قهرمانان اروپا بود تا کلکسیون افتخارات 
خودش را تکمیل کند. در کنار او پیرلوئیجی 
بوفون دروازه بان بزرگ ایتالیایی با افتخارات 
متعدد باشــگاهی و قهرمانی در جام جهانی 
علیرغم گذشتن سنش از 4۰سال همچنان 
در یوونتوس ماند تا شاید مزه قهرمانی در لیگ 
قهرمانان اروپا را هم بچشد. بازی برگشت در 

تورین در شبی که برای طارمی خوب شروع 
شــد و ادامه آن به تلخ ترین شــکل ممکن 
ادامه یافت ، پایانی دراماتیک برای او داشت 
تا نیمه های شــب گذشته این بار  مردم دو 
کشــور پرتغال و ایران هردو  غرق در شادی 
شوند. مهدی که در کنار سرجیو کونسیسائو 
در کنفرانس مطبوعاتی بازی با رســانه های 

پوشش دهنده بازی به صحبت پرداخت یکی 
از ۱۱مرد اصلی او در میدان بود .او در دقیقه 
ششم مسابقه در دو مرحله موقعیت مناسب 
گلزنی از دست داد و تیردروازه یووه را به لرزه 
در آورد. مهدی ترک عادت نکرد و چند دقیقه 
بعد، از صحنه ای عادی در محوطه هجده قدم 
با زیرکی خاص و هنر منحصر بفردش برای 

پورتو پنالتــی گرفت تا پورتو یک بر صفر از 
حریف نامدارش در خاک ایتالیا جلو بیافتد. 
این پایان کار پســر دوست داشتنی فوتبال 
ایران نبود. ضربه اضافه او به توپ بعد از اعلام 
آفســاید و کارت زرد دوم بــه او دنیا را برای 
طارمی،پورتو و طرفدارانش  و هواداران او در 
ایــران تیره و تار کرد اما نهایتا پورتو ده نفره 
برابر حملات دامنه دار یوونیوسی ها مقاوت 
کرد تا بالاخره با کاشته اولیویرا در وقت های 
اضافه سند حذف رونالدو و یارانش امضا شود. 
حذفی که شاید طرفداران رونالدو در پرتغال 
و ایران را هم خوشــحال کرد تا پسر دوست 
داشــتتنی فوتبال ایران که در پایان بازی به 
شدت احساساتی شده بود و اشک می ریخت 
بــه تیمش  بدهکار نباشــد. این گریه البته 
همه را  یــاد واکنش ناراحت کننده اش بعد 
از موقعیت ثانیه هــای پایانی بازی با پرتغال 
در جام جهانی انداخت.تصاویری که از پایان 
آن بازی به ایران رســیده و قریاد و اشــک 
طارمی در آن جگرخراش است.دیروز یکی از 
هواداران پورتو با انتشار تصویر طارمی گریان 
در آغوش کونسیســائو نوشته بود: وقتی تو 
گریه می کنی من کی باشم که اشک نریزم؟ 
البته طارمــی این لحظه را هم جبران کرده 
و می کند. جبرانی که شاید خیلی زود و این 
بار در مقدماتی جام جهانی 2۰22قطر و در 
برابر بحرین و عراق با هنرنمایی و جادویش 

در زمین فوتبال انجام بپذیرد.

تقدیر ما، اشک ریختن با اوست

بدون برادرم هرگز

آیا سی آر سون به پایان خط رسیده است؟

خبر عجیب این روزهای باشگاه استقلال، انتصاب فرزاد 
مجیدی به عنوان »کمک سرپرست« باشگاه استقلال است؛ 
اتفاقی عجیب که بسیار بعید است جایی غیر از ایران رخ 
بدهد. سرپرست استقلال آقای نصرالله عبداللهی است و لابد 
با توجیه بالا بودن سن ایشان، فرزاد مجیدی به عنوان فرد 
کمک کننده در کنار او قرار گرفته است؛ بنابراین یا حضور 
عبداللهی در این سمت صرفا جنبه تزیینی و تشریفاتی دارد 
یا فرزاد مجیدی فقط به خاطر اینکه برادر فرهاد، سرمربی 
تیم اســت در این جایگاه قرار گرفته تا دستش بند شود؛ 
هیچ کدام از این 2رویکرد هم درســت و حرفه ای نیست. 
این اما فقط برادران مجیدی نیستند که با هم می آیند و 
می روند. باز هم از این نمونه ها در فوتبال ایران داشته ایم.

  محمد دایی؛ تا جهنم با داداش
محمد دایی، یکی از برادران علی دایی است که معمولا 
زمان حضور شــهریار در تیم های مختلــف کنار او قرار 
می گیرد. علی دایی اعتقاد بســیار زیادی به توانایی های 
برادرش دارد، اما عجیب است که دیگر اهالی فوتبال بویی 
از این اعتقاد نبرده اند؛ به طوری که محمد بدون برادرش از 
هیچ تیمی پیشنهاد همکاری دریافت نمی کند. الان 2سال 
اســت که علی آقا بنا به دلایل نامعلوم تیم نمی گیرد؛ در 
نتیجه بیرون ماندن او به خانه نشینی اخوی هم منجر شده 

اســت. در این میان شهریار یکی، دو باری ناچار شده به 
دفاع از قابلیت های برادرش بپردازد، اما استقبال چندانی 
از حرف های او نشده. محمد سال ۹3در آخرین دور حضور 
دایی روی نیمکت پرسپولیس در توضیح اینکه چرا همیشه 
کنار او قرار دارد، گفته بود: »با داداش تا جهنم هم می روم!«

 
  زلاتکو ایوانکوویچ؛ سرجهازی پروفسور

برانکو ایوانکوویچ چنان دوران موفقیت آمیز و درخشانی 

در پرسپولیس داشــت که احتمالا هواداران و مخاطبان 
خیلــی به حضور بی ثمر برادر او ایراد نخواهند گرفت، اما 
به هر حال زلاتکو ایوانکوویچ به او چسبیده و تصور اینکه 
بدون کمک برادرش بتواند موقعیت شغلی برای خودش 
به دســت بیاورد، آسان نیست. البته او یک دوره سرمربی 
برق شیراز هم بود که با شکست استاد همراه شد، اما حتی 
همان دوره هم با ســرمربیگری برانکو در تیم ملی تقارن 
داشت. بعد از پرسپولیس، الان زلاتکو دستیار برادرش در 

تیم ملی عمان است.

  چرا مسئله فرزاد سر و صدا کرد؟
فرزاد مجیدی با استقلال غریبه نیست و سابقه سال ها 
بازی در این تیم را دارد. با این حال اینکه او برای سمت 
گرفتن حتما باید منتظر حضور فرهاد باشد، اتفاق عجیبی 
است. مجیدی دوم شــاید بدون برادرش تنها یک دوره 
در نساجی به عنوان سرپرست سابقه کار داشته باشد؛ در 
غیراین صورت نه خودش خیلی دنبال کار مستقل رفته و 
نه پیشنهاد خاصی به دست او رسیده است. حتی در همین 
مقطع کنونی هم شاید اگر او به جای سمت عجیب و غریب 
»کمک سرپرست« همان سرپرست عادی می شد، داستان 

اینقدر بزرگ نمی شد.

  خارجی ها هم بلدند
از برانکو و زلاتکو ایوانکوویچ گفتیم، اما بقیه خارجی هایی 
هم که به فوتبال ایران آمده اند، بعضا اســتفاده از چنین 
روابطی را بلد بوده اند. به عنوان مثال وینفرد شفر پسرش 
ساشا را با خودش به استقلال آورد که گویا بیشتر از فایده، 
دردسر و جنجال داشت. تونی الیویرا و وینکو بگوویچ هم 
از دیگر مربیان خارجی بودند که پسرشــان را به عناوین 

مختلف به ایران آوردند و مشغول کار کردند.

 پورتو در دیدار برگشت از مرحله یک شانزدهم نهایی 
لیگ قهرمانان اروپا، به شکلی باورنکردنی و دراماتیک موفق 
شد قهرمان ۹ سال اخیر ایتالیا را شکست دهد. عملکرد 
یوونتوس و بخصوص فوق ســتاره پرتغالی این تیم باعث 
شد تا بزرگان دنیای فوتبال از کریستیانو رونالدو در جدال 

با یاران طارمی به شدت انتقاد کنند.
بندرنشینان پورتو بازی را فوق العاده آغاز کردند. ابتدا 
ضربه سر طارمی به تیر دروازه برخورد کرد و سپس این 
مهاجم ارزشمند ایرانی یک خطای پنالتی از مدافعان یووه 
گرفت که سرجیو اولیویرا آن را به تور دروازه شزنی چسباند. 
در ادامه و با اخراج طارمی از بازی، یوونتوس بازی را دو بر 
یک برنده شد اما در وقت های اضافه این پورتو بود که با 
به ثمر رساندن گل دوم خود، با وجود شکست 3 % 2، در 
نهایت به دلیل گل زده در خانه حریف راهی مرحله بعد شد.

گل دوم پورتو روی یک ضربه ایستگاهی توسط سرجیو 
اولیویرا به دست آمد. جایی که این بازیکن از فاصله ای دور 
با یک شوت زمینی که از میان پاهای کریستیانو رونالدو 

عبور کرد، وارد دروازه شد. 
پرش عجیب و غریب رونالدو که او را به زمان شــادی 
هایش پس از گلزنی شبیه کرده بود، باعث شد تا یوونتوس 
از لیگ قهرمانان اروپا کنار برود و همین عملکرد رونالدو 

باعث انتقادات فراوان از او شد.
پس از این بازی، فابیو کاپلو مربی سابق یوونتوس از عدم 
شجاعت رونالدو و رابیوت در دیوار دفاعی تشکیل شده ابراز 
تاسف کرد و همچنین بازیکنان تیم پیرلو را زیر سوال برد 
که پس از چنین نتیجه ناامید کننده ای حاضر به حضور 
در برابر رســانه ها نبودند. کاپلو که به همراه کاستاکورتا 
و دلپیرو در اســتودیوی شبکه اسکای اسپورتس حضور 
داشتند، اعتقاد داشتند رونالدو دیگر آن بازیکن همیشگی 

نیست و او باید در این دو دیدار مقابل پورتو خودش را نشان 
مــی داد ولی این اتفاق رخ نداد. کاپلو درخصوص پریدن 
رونالدو در دیواره خط دفاعی و پشت به توپ ایستادن او 

گفت: »این یک خطای غیرقابل بخشش بود.«
او سپس خطاب به پیرلو سرمربی یوونتوس گفت: »شما 
بازیکنانی را انتخاب کردید که به دیوار رفته بودند و آنها 
نباید از توپ بترســند. آنها از توپ ترسیدند و رویشان را 

برگرداندند و پشت به توپ ایستادند. 
این قابل بخشش نیست. در واقع شما می بینید که فقط 
بازیکنان جوان عملکرد بهتری دارند و در لحظات سخت 
چهره خود را نشان دادند. در این تیم، برخی از پیشکسوتان 
هستند که وقتی برنده می شوند برای گرفتن اعتبار برد 
خودشان را نشان می دهند و در هنگام باخت هیچ کجا 

دیده نمی شوند.«
پیرلو نیز در پاسخ به کاپلو گفت: »ما انتخاب می  کنیم 

چه کسی در دیوار دفاعی بایستد. قبلا چنین اتفاقی نیفتاده 
بود که آنها رویشان را برگردانند. شاید آن ها احساس می 
کردند فاصله زیاد اســت و این شــوت را خطرناک نمی 
 دیدند. این یک اشــتباه بود که معمولا اتفاق نمی افتاد و 

بهایش را دادیم.«
الکس دلپیرو اسطوره باشگاه یوونتوس نیز درخصوص 
عملکرد رونالدو روی گل دوم پورتو گفت: »رونالدو امروز 
چشمگیر ظاهر نشد و بازی سختی را تجربه کرد. او هم 
وظایف خاص خودش را دارد زیرا رهبر تیم است و در همه 
حال این مسئله را نشان داده است. اما این باخت تنها تقصیر 
او نیست.« کاپلو در ادامه گفت: »یوونتوس با آلگری دوبار 
به فینال لیگ قهرمانان اروپا رسید و یک مربی که بعد از 
چند ســال قهرمانی در ایتالیا و رسیدن به دو فینال اروپا 
طبیعی است که انگیزه هایش را از دست بدهد. آلگری با 
فاصله، بهترین مربی یوونتوس در سالهای اخیر بوده است. 

یوونتوس در ایتالیا به قهرمانی عادت کرده بود و به دنبال 
رویای قهرمانی در اروپا بود و به همین دلیل به سراغ رونالدو 
رفت ولی او آن خروجی مدنظر برای یووه را نداشته است.«

دلپیرو نیز در ادامه خواستار تغییراتی در یووه شد. او 
گفت: »یوونتوس بیش از یک ســاعت با یک یار بیشتر 
بازی کرد و می توانست موقعیت های بیشتری خلق کند. 
بعد از امشب، یوونتوس نیازمند تغییر است.« البته اسطوره 
یوونتوس به طور دقیق مشــخص نکرد که منظورش از 
تغییرات در یووه در چه قسمتی است و شاید او به دلیل 
دوستی که با پیرلو سرمربی بیانکونری دارد، انتقاد خاصی 

از او نداشت.
ریو فردیناند و رابی سویج بازیکنان سابق منچستریونایتد 
نیز در اســتودیوی شــبکه BT Sport به انتقاد شدید از 
عملکــرد رونالدو پرداختند. فردیناند به BT Sport گفت: 
»هر سه آن بازیکنانی که در دیواره دفاعی حضور داشتند، 
مقصر بودند. آنها روی خود را از توپ برگرداندند و به بالا 

پریدند. این کاتالوگی از اشتباهات پشت سر هم بود.«
سویج نیز در گفته هایش با انتقاد از رونالدو اعلام کرد 
نمی تواند آن چیزی را که از ستاره سابق منچستریونایتد 
و رئال مادرید دیده است، باور کند. او گفت: »دیواره دفاعی 
را نگاه کنید! دیوار می پرد، توپ از بین پاهای رونالدو عبور 
می کند و او رویش را از توپ برمیگرداند و پشت به توپ 

می ایستد. باورکردنی نیست!«
به هر حال یوونتوس که حدود 25 سال است به دنبال 
قهرمانی در اروپاست، بیش از ۹5۶۰ روز است که در راه 
رسیدن به این عنوان ناکام بوده و آنها با به خدمت گیری 
فوق ستاره پرتغالی امیدوار بودند به روند ناکامی های خود 
در اروپا پایان دهند ولی حداقل این ناکامی برای یک سال 

دیگر تمدید شد.

راموس تمدید کند؛ سرمربی رئال خواهد شد
ســرخیو راموس کاپیتان رئال هفته ها در مذاکره با 
باشــگاه برای تمدید قرارداد بود ولی در نهایت اطلاع 
داد که شرایط جدید برای او پذیرفتنی نیست. راموس 
حاضر نیســت یک ساله بدون افزایش دستمزد تمدید 
کند و به ســران باشگاه گفته است که پی اس جی به 

او پیشنهادی بهتر ارائه داده است
. راموس و فلورنتینو پرز رئیس رئال پیش از عزیمت 
کاروان رئال به برگامو برای بازی با آتالانتا و سپس قبل 
از بازی با رئال سوسیداد فرصتی برای دیدار و گفت و 
گو داشتند. رابطه این دو همیشه خوب و دوستانه بوده 
و در این دو ملاقات البته صحبتی از تمدید قرارداد به 
میان نیامد. پرز پیگیر وضعیت مصدومیت راموس شد 

و محور صحبت ها نیز در این مورد بود.
باشگاه رئال مادرید برای سرخیو راموس ضرب الجل 
تعیین کرده است و او تا پایان ماه مارس یعنی 2۰ روز 

دیگر باید پاســخ نهایی خود در مورد تمدید قرارداد را 
بدهد. یک امر معمول در مذاکرات اینچنینی تا باشگاه 

بداند که برای نقل و انتقالات باید به فکر مدافعی جدید 
باشــد یا خیر. راموس کمی بیش از ســه هفته فرصت 

دارد تا روی تصمیــم نهایی خود فکر کند. او در حال 
حاضــر تمایلی برای پذیرش قرارداد یک ســاله با بند 
تمدید برای یک فصل دیگر را ندارد اما ممکن اســت 
در ادامه نظر او عوض شــود. از نگاه جوزپ پدررول که 
دوستی نزدیکی با فلورنتینو پرز هم دارد، ماندنی شدن 
سرخیو راموس از هر حیث برای وی حیاتی خواهد بود.

او ادعــا کرد که در صورت ماندنی شــدن راموس، 
رئیس رئال برای وی برنامه های خاصی در نظر خواهد 
داشت. به این صورت که اگر راموس پس از بازنشستگی 
همانطور که پیشــتر گفته، وارد دنیای مربیگری شود، 
کارش را از رئال شــروع خواهــد کرد و پرز روی او به 
عنوان سرمربی آینده باشگاه حساب باز کرده است. به 
ایــن ترتیب او نیز مثل زیــن الدین زیدان این فرصت 
را خواهد داشــت تا به عنوان مربی نیز تاریخی جدید 

برای رئال مادرید بنویسد.
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عیادت کرونا از این مصدوم را ببینید!
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امام علی علیه السلام:
فَتَأسََّ بنَِبِیِّکَ الأطَیَبِ الأطَهَرِ 

صلی الله علیه وآله، فَإِنَّ فیهِ اسُوَةً لمَِن 
تأَسَّی وعَزاءً لمَِن تعََزّی وأحَبُّ العِبادِ إلیَ 

اللهِّ المُتَأسَّي بنَِبِیِّهِ وَالمُقتَصُّ لِأثَرَِهِ. ... 
به پیامبرت صلی الله علیه وآله که 

وارسته ترین و پاک ترین) انسان ها( 
است، تأسّی بجوی؛ چرا که در او الگویی 

است برای جویندگان الگو و آرامش 
برای کسی که در پی آرامش است و 

محبوب ترینِ بندگان در نزد خدا، کسی 
است که از پیامبرش الگو بگیرد و در پی 

او حرکت کند. ... 
نهج البلاغة : الخطبة 16۰

 دلار                          242,42۰ 
 یورو                         284,۷5۰ 
 پوند انگلیس             344,۷1۰

 درهم امارات                6۷,81۰   
 لیر ترکیه                     32,6۰۰
 سکه امامی           1۰5,16۰,۰۰۰
 بهار آزادی          1۰2,۹8۹,۰۰۰
 نیم سکه                62,۰۰۰,۰۰۰
 ربع سکه                4۰,۰۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی           22,5۰۰,۰۰۰
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فناوری
 تولید توربین بادی قابل حمل برای تامین برق طبیعت گردان

یک شــرکت تجاری از تولید توربین بادی کوچک و قابل حملی خبر داده 
که در ۱5 دقیقه نصب شده و تأمین برق در نقاط دورافتاده را ممکن می کند.

 به نقل از نیو اطلس، توربین های بادی معمولاً دارای پره ها و سری سنگین 
هستند و معمولاً به صورت ثابت طراحی می شوند. اما شرکت دانمارکی کایت 
ایکس برای اولین بار توربین بادی ساخته که سبک و قابل حمل است و برق 

مورد نیاز طبیعت گردان را تأمین می کند.
ایــن توربین بادی ۱۰ کیلوگــرم وزن دارد و بخش اعظم آن را صفحاتی از 
جنس فایبرگلاس و فوم های پلاستیکی تشکیل می دهد. برای ثابت کردن این 

توربین کوچک از سیم های نایلونی مستحکم استفاده شده است.
پره های این توربین 4 متری بوده و ارتفاع آن به ۶ متر می رســد. برق این 
توربین هم بلافاصله قابل استفاده بوده و هم قابل ذخیره سازی بر روی پاوربانک 
است. هم توربین بادی مذکور در حالت بسته شده در درون یک محفظه کوله 
مانند ممکن است. این محصول در دو مدل 2۰۰ و ۶۰۰ واتی به قیمت ۱۱82 

و ۱۷58 دلار عرضه خواهد شد.

 هوش مصنوعی تحلیل ژنتیک را دقیق تر و سریع تر می کند
محققان دانشــگاه هاروارد و شــرکت ان ویدیا با همکاری یکدیگر از هوش 
مصنوعی برای افزایش دقت و سرعت انجام پژوهش های ژنتیکی استفاده کرده اند.

 به نقل از انگجت، این پژوهشگران یک جعبه ابزار ابداع کرده اند که استفاده 
از آن زمان و هزینه مورد نیاز برای بررسی سلول های مختلف و تحلیل ژنتیکی 

آنها را کاهش می دهد.
این جعبه ابزار که AtacWorks نام دارد، قادر به مداخله در کل ژنوم انسانی 
است و فرایندهای تحقیقاتی که معمولاً طی دو روز انجام می شوند را در عرض 
تنها نیم ساعت به پایان می رساند. افزایش سرعت این فرایند تا حد زیادی مدیون 

استفاده از پردازنده گرافیکی تنسور شرکت ان ویدیا است.
جعبه ابزار یادشده بر مبنای روشی به نام ATAC-seq طراحی شده که برای 
یافتن مناطق باز در ژنوم سلول های سالم و بیمار ابداع شده است. این مناطق باز 
زیرمجموعه های دی ان ای هر شخص هستند که با استفاده از آنها کارکردهای 
خاصی در ســلول های کبدی، خونی یا پوستی فعال می شوند. بررسی سریع و 
دقیق این مناطق مشخص خواهد کرد آیا فرد مستعد ابتلاء به آلزایمر، سرطان، 

بیماری های قلبی و غیره هست یا خیر.
تکمیل روش ATAC-sec تا به حال مســتلزم بررسی ده ها هزار سلول بوده، 
اما جعبه ابزار AtacWorks برای انجام این کار به هوش مصنوعی وابسته است و 
لذا باید تنها چند ده سلول را بررسی کند. این جعبه ابزار از اطلاعات مجموعه 
گسترده ای از سلول های بنیادی تغذیه شده و لذا نیازمند استفاده از روش های 

سنتی نیست.
دستاورد مذکور شناسایی سریع جهش های مشکوک ژنتیک یا نشانگرهای 
زیستی خاصی که خبر از شکل گیری بیماری های خاصی در بدن انسان می دهند 
را تسهیل می کند. از این طریق می توان نحوه پیشرفت و عملکرد بیماری ها در 
بدن انسان را نیز به دقت تجزیه و تحلیل کرد و در نهایت داروهای مناسبی را 

برای درمان بیماری ها یافت.

 چین و روسیه ایستگاه تحقیقاتی در ماه می سازند
چین و روســیه تصمیم دارند با همکاری یکدیگر مجموعه ای از واحدهای 

تحقیقاتی آزمایشی روی سطح ماه یا در مدار آن بسازند.
بــه نقل از ای اف پی، روســیه و چین تصمیم دارنــد با همکاری یکدیگر 

ایستگاهی روی ماه بسازند.
این درحالی است که مسکو سعی دارد قدرت فضایی خود را دوباره احیا کند 

و پکن نیز می خواهد به بلندپروازیهای فضایی خود جامه عمل بپوشاند.
راســکاموس )سازمان فضایی روســیه( در بیانیه ای اعلام کرد قراردادی با 
سازمان فضایی چین امضا کرده تا مجموعه ای از واحدهای تحقیقاتی آزمایشی 

روی سطح یا در مدار ماه بسازند.
سازمان فضایی چین اعلام کرده تمام کشورهای علاقمند و همچنین شرکای 
بین المللی می توانند در این پرژوه شرکت کنند. از سوی دیگر دیمیتری راگوزین 
در توئیتی نوشت از ژانگ کیجان، مدیر سازمان فضایی چین دعوت کرده تا در 
مراســم پرتاب نخستین لندر مدرن ماه روسیه به نام »لونا Luna25(»25( در 
یکم اکتبر شرکت کند. این نخستین لندری است که روسیه پس از سال ۱۹۷۶ 

میلادی به ماه می فرستد.
جزئیات فاش شده از این پروژه بسیار نادر هستند و فقط اشاره شده دو کشور 
برای ایجاد واحدهای تحقیقاتی همکاری می کنند. پیش از این نیز سازمان فضایی 

اروپا نسبت به همکاری با چین درباره مأموریت به ماه اظهار تمایل کرده بود.
 

 یک شرکت دانش بنیان  درخت بادام مقاوم به کم آبی تولید کرد
یک شرکت دانش بنیان از طریق یک روش علمی جدید، درخت بادام ویژه 

خشکسالی تولید می کند.
 به نقــل از معاونت علمی، اصغر زارعی چاهوکی مدیرعامل این شــرکت 
دانش بنیان گفت: این شــرکت از ابتدا توسط چند نفر از اعضای هیئت علمی 
مرکز تحقیقات گیاهان و دانشگاه، تأسیس شد تا بتواند به نیازمندی های کشور 
در حوزه گیاهان، آب و خشکسالی پاسخ دهد و واحد تحقیق و توسعه شرکت 

در این زمینه فعال است.
وی ادامه داد: این واحد تحقیق و توسعه، نیازهای مختلف کشاورزان را بررسی 
کرد و بر اساس آن تلاش شد تا محصولات و خدمات فناورانه عرضه شود. یکی از 
این محصولات، طرح کاشت درخت بادام مقاوم در برابر خشکسالی و کم آبی است.

این فعال دانش بنیان گفت: درختان بادام در مناطق کوهســتانی و مرتفع 
رویش دارند و با توجه به خشکســالی بــرای این محصول نیز در برخی نقاط 
کشــور، معضلاتی به وجود آمده است. بر این اساس نوعی از کشت بادام طرح 
ریزی شد که به جای آنکه نیاز باشد آن را هر 3۰ روز یکبار، آبیاری کنید، این 
بازه زمانی به سه ماه افزایش یافته است و این درخت در طول 3 ماه، تنها نیاز 

به یک واحد آبیاری دارد.
وی افزود: این نوع از کشت با استفاده از بسترسازی مناسب برای کاشت نهال 
بادام صورت می گیرد و این بستر مناسب باعث می شود تا آب کمتری هدر رود. 
یکی دیگر از محصولات این شرکت، گیاه دارویی کور است. این گیاه بسیار مفید 
در همه مناطق از جمله حاشیه کویر، زمین های سنگلاخی و دیگر زمین های 

ناهموار، امکان رویش دارد.
زارعی چاهوکی با تاکید بر لزوم استفاده از اقلام بهینه کشاورزی، برای مقابله 

بــا کم آبی گفت: این گیاه دارویی در موارد مختلفی از جمله در صنایع غذایی 
کاربرد دارد و از ظرفیت صادراتی خوبی برخوردار است. در آینده نیز تلاش داریم 
تا محصولات بیشتر و متنوع تری را به سبد محصولات این شرکت اضافه کنیم.

وی بیان کرد: در حال حاضر در تلاش هســتیم با جذب تســهیلات دامنه 
فعالیت ها را توسعه دهیم، با توجه به این موضوع که انجام پژوهش و کار علمی 
در حوزه محصولات کشاورزی دیر بازده هستند، باید تسهیلات تخصیص یافته 

به این حوزه نیز از دوره بازپرداخت و تنفس طولانی برخوردار باشد.

 نصب تجهیزات آزمایشی مرکز پایش شبکه ملی اطلاعات به 
اتمام رسید

مجری پروژه ملی »مشاوره و نظارت بر پیاده سازی مرکز رصد و پایش شبکه 
ملی اطلاعات« گفت: مراحل نصب و راه اندازی تجهیزات پایلوت این سامانه به 

اتمام رسید.
 به نقل از پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، مهندس حســین پور 
مجری پروژه ملی »مشــاوره و نظارت بر پیاده سازی مرکز رصد و پایش شبکه 
ملی اطلاعات« گفت: به عنوان بازوی مشاور و تیم نظارتی در پروژه ملی »ایجاد 

مرکز رصد و پایش شبکه ملی اطلاعات« نقش کلیدی دارد.
وی با بیان اینکه این پروژه در راستای تحقق اهداف و مأموریت های شبکه ملی 
اطلاعات کشور و توسعه توانمندی های زیرساختی این شبکه در بخش ارتباطات 
و اطلاعات در حال انجام است، ادامه داد: پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات 
در این زمینه به عنوان بازوی مشاور و تیم نظارتی از مراحل آغازین این فعالیت، 
نقش کلیدی را در هدایت و راهبری پروژه، در دو مرحله طراحی و پیاده سازی، 

در تعامل با سازمان فناوری اطلاعات، ایفا کرده است.
حسین پور در خصوص دستاوردهای مهم این پروژه گفت: پروژه مذکور با 
بهره گیری از توانمندی ها و تخصص پژوهشــگران داخلی و با هدایت سازمان 
فنــاوری اطلاعات، در دو بخش دولتی و خصوصی از مهمترین پروژه های ملی 
کشــور بوده و رهگیری و پایش مؤثر کلیه اطلاعات مربوط به تبادل داده های 
ترافیکی زیرساخت های ارتباطی و اطلاعاتی و ارزیابی عملکرد کیفی شبکه در ارائه 
خدمات کاربردی و محتوایی فراهم شده در بستر این شبکه، از دستاوردهای مهم 
ایجاد مرکز رصد و پایش است که قطعاً تأثیر شگرفی در صنعت ارتباطات اینترنتی 

داخل کشور و تبادلات داده ای و کسب و کارهای داده محور خواهد گذاشت.
وی ادامه داد: مراحل امکان سنجی، مطالعات اجرایی، تأمین، نصب و راه اندازی 
تجهیزات پایلوت سامانه رصد و پایش شبکه ملی اطلاعات به اتمام رسیده است.

حسین پور گفت: در حال حاضر، تیم اجرایی در قالب برنامه ای دوساله، در 
حال نهایی سازی طرح معماری و پیاده سازی مرکز رصد و پایش بوده و از سامانه 
پایلوت برای تعریف و انجام سناریوهای آزمون به منظور توسعه و ارتقا سامانه به 

یک مرکز رصد و پایش شبکه ملی اطلاعات بهره برداری می کند.

 محقق ایرانی فناوری جدید جداسازی نفت از آب را ابداع کرد
محقق ایرانی پست دکترای دانشگاه کارولینای شمالی موفق به کشف باکتری 

شده که به جداسازی آلودگی های نفتی از آب کمک شایانی می کند.
 جدا کردن نفت از آب معمولاً مستلزم استفاده از فناوری هایی گران قیمت 
و پرهزینه است. اما زهرا اشرفی یک محقق ایرانی مقیم آمریکا با استفاده از یک 

غشای بیوفیلم باکتریایی توانسته این روند را تسهیل و تسریع کند.
باکتری ها برای حفاظت از خود در برابر خطرات و آلودگی های زیست محیطی 
و از جمله نفت اغلب مواد لغزنده ای به نام بی و فیلم تولید می کنند که معمولاً 

بر روی سطوحی مانند کاشی حمام و حتی دندان افراد قابل مشاهده هستند.
این لایه های بی و فیلم معمولاً برای انسان ها مزاحمت ایجاد می کنند و لذا 
افراد برای از بین بردنشان تلاش می کنند. اما برای مقابله با آلودگی های نفتی، 

بی و فیلمها به کمک متخصصان آمده اند.
 Gluconacetobacter hansenii بر اســاس پژوهش مذکور باکتری به نــام
می تواند بی و فیلمی تولید کند که متشکل از سلولزهایی برای ایجاد دیواره های 

سلولی در اشکال کریستالی است.
به گفته دکتر اشرفی این اشکال کریستالی از جمله پاک ترین اشکال کریستالی 
موجود در جهان محسوب می شوند و ساختار مناسب و دوستدار آب بودن آنها 

باعث می شود بتوان از این باکتری برای جدا کردن نفت از آب استفاده کرد.
استحکام و مقاومت بالا در برابر آلودگی های نفتی مزیت دیگر این ساختارهای 

کریستالی محسوب می شود. 
به بیان دیگر کریستال های یادشده در عین دوستدار آب بودن به شدت ضد 

نفت بوده و این ماده را در صورت ورود به آب پس می زنند.
افزودن باکتری یادشــده به آب آلوده به نفت باعث می شود بتوان آلودگی 

مذکور را با دقت زیادی پاک کرد، حتی اگر میزان آلودگی بسیار شدید باشد.

 تسلا باتری 1۰۰ مگاواتی می سازد
یک زیرمجموعه تســلا مشغول توسعه باتری عظیم ۱۰۰ مگاواتی در ایالت 

تگزاس آمریکا است.
 به نقل از الجزیره، ایلان ماسک قصد دارد با کمک یکی از زیرمجموعه های 
شرکت تسلا باتری عظیمی بسازد که به شبکه برق ایالت تگزاس متصل می شود.

این درحالی اســت که در اواســط ماه فوریه، تندباد به طور موقت در نیمی 
از واحدهای تولید برق اختلال ایجاد کرد. این امر ســبب شــد قیمت برق ۱۰ 

برابر بالا رود.
زیرمجموعه تسلا »گامبیت انرژی استوریج« نام دارد و درحال ساخت یک 
مخزن ذخیره ۱۰۰ مگاواتی در آنگلتون تگزاس اســت. باتری با چنین سایزی 
می تواند برق 2۰ هزارخانه را در یک روز گرم تابســتانی تأمین کند. کارگران 
حاضر در محل ساخت باتری تا حد ممکن سعی دارند تجهیزات را مخفی نگه 
دارند. اما لوگوی تسلا روی کلاه ایمنی کارگران وهمچنین اسناد محلی نشان 

از فعالیت های این شرکت در محل دارد.
برای ذخیره برقی که با انرژی بادی و خورشیدی تولید می شود به باتری های 
بزرگ نیاز است. اما علاوه بر آن، چنین باتری هایی فرصت های تجاری ایده آلی 
فراهم می کنند. هنگامیکه قیمت ها و تقاضا برای برق اندک است، می توان مازاد 
آن را ذخیره کرد و بعداً هنگام افزایش قیمت، به شبکه های توزیع برق فروخت.

طبق اطلاعات موجود تاریخ عملیاتی شــدن این پــروژه، یکم ژوئن اعلام 
شده است.

هرچند تسلا به عنوان تولید کننده خودروهای برقی شناخته شده، اما این 
شرکت سال ها صرف گسترش زیرمجموعه »تسلا انرژی« خود کرده است. ماسک 

و مدیران ارشد این شرکت انرژی را بخش اصلی از فرایند رشد خود می دانند.

فرودگاه دبی مشــغول آزمایش اسکنر عنبیه در فرودگاه است. این فناوری 
طی چند ثانیه چشم فرد را اسکن می کند.

 به نقل از دیلی میل، ایده کنترل افراد برای پروازهای فرودگاهی با کمک 
چشمان آنها کمی عجیب به نظر می رسد، اما قرار است در دبی به طور واقعی 

اجرا شود.
فرودگاه دبی مشــغول آزمایش اسکنر عنبیه چشمان است که به مسافران 

اجازه می دهد در هواپیما سوار شوند. آزمایش این فناوری نوآورانه از ماه گذشته 
آغاز شــد و به این ترتیب هنگام ورود یا خروج از کشــور امارات متحده عربی 

نیازی به برخورد میان انسان ها وجود نخواهد داشت.
اســکنرهای عنبیه پس از مرحله »چک -این« نصب شده اند و در حقیقت 
جایگزین بلیت های کاغذی یا اپلیکیشــن موبایل شده اند. وب سایت فرودگاه 
دبی ادعا می کند کل فرایند اسکن فقط چند ثانیه طول می کشد. در توضیحات 
آن نیز آمده اســت: کافی است مســافر تصویر پاستورتش را روی اسکنر قرار 
دهد، وارد گیت شود، اسکن چشم را انجام دهد و از گیت خارج شود. کل این 

فرایند چند ثانیه خواهد بود.
طی ســال های اخیر فرودگاه های سراســر جهان اســتفاده از فناوری های 

شناسایی صورت را برای کنترل پروازهای مسافران گسترش داده اند.
اما اسکنر عنبیه که در فرودگاه دبی نصب شده قابلیت گیت های اتوماتیک 
معمول را ارتقا می دهد. این فناوری اطلاعات عنبیه چشم را به مخزن شناسایی 
صورت مرتبط می کند. به این ترتیب نیازی نیســت مسافر اسناد شناسایی یا 

کارت پرواز خود را نشان دهد.
البته استفاده از این فناوری سوالاتی درباره نظارت گسترده در افراد در این 
کشــور را به وجود آورده است. کارشناسان معتقدند امارات متحده عربی یکی 
از کشورهایی اســت که تعداد دوربین های نظارت آن به ازای سرانه جمعیت 

بسیار زیاد است.

فرودگاه دبی هویت افراد را با اسکنر عنبیه تایید می کند

تحویل واکسن کووید-۱۹ با پهپاد

به نظر می رســد تشکیل حیات و بقای آن در زمین از اقبال خوش ما بوده 
است. بر طبق بررسی های جدید تاریخچه ی کهکشان راه  شیری، بهترین زمان 
و مکان برای تشکیل حیات اکنون و اینجا نیست بلکه شش میلیون سال پیش 

در حاشیه کهکشان بوده است. 
 به نقل از ســاینس آلرت، این موقعیت خاص در فضا و زمان، بهترین یک 
دنیای قابل سکونت را داشته و مقاومت زیادی در برابر انفجارهای پرتو گاما و 

ابرنواختر که فضا را با اشعه های کشنده منفجر کرده اند، داشته است.
حدود 4 میلیارد سال پیش بخش های مرکزی کهکشان که شامل منظومه ی 
شمسی نیز می شود به نسبت حاشیه های کهکشان امن تر شده و برای تشکیل 
حیات مناســب شدند. ریکاردو اســپینلی)Riccardo Spinelli(، ستاره شناس 
دانشگاه اینســوبریا)Insubria( و موسسه ی ملی اخترشناسی ایتالیا می گوید: 
مطالعات ما نشان می دهد که تا شش میلیارد سال قبل به جز مناطق پیرامونی 
کهکشان راه شیری که سیارات کمی داشته اند، سایر سیارات دائما در معرض 

انفجارهایی بودند که می تواند باعث انقراض های عظیم شود.
انفجارهای کهشــکانی موضوعی جدی است و انفجار پرتو گاما و اشعه های 
کهشــکانی دیگری که در اثر انفجار ابرنواختر ایجاد می شــود به حدی شدید 

است که می تواند باعث از بین رفتن حیات شود.
زمیــن نیــز از این موضوع در امــان نبوده اســت و انقراض های بزرگ در 
طــول تاریخ در اثر همین ابرنواخترهاســت. مانند انقراضــی که باعث پایان 
دوره ی)Pliocene( پلیوســن در 2.۶ میلیون سال قبل شد و همچنین انقراض 
دوونین)Devonian( در 35۹ میلیون ســال قبل. انفجارهای پرتو گاما که نادر 
هســتند از تشعشــعات ابرنواخترها قوی تر و ویرانگرتر هســتند. هردوی این 
رخدادها به چرخه ی زندگی ستارگان مربوط می شوند. ابرنواختر زمانی اتفاق 
می افتد که یک ستاره بزرگ به پایان چرخه ی زندگی می رسد و یا مواد تشکیل 

دهنده ی یک کوتوله ی سفید ناپایدار می شود.
تصور می شود انفجار پرتو گاما در اثر تبدیل ستاره ها به ستاره های نوترونی 
و یا ســیاه چاله ایجاد می شود و ما می دانیم هنگامی که ستاره های نوترونی به 
یکدیگــر می پیوندند نیز این انفجار رخ می دهد. ما هیچ گاه چنین انفجاری در 
کهکشان راه شیری ندیده ایم و انفجارهایی که تاکنون تشخیص داده ایم متعلق 

به کهکشان هایی بودند که میلیون ها سال نوری از ما فاصله دارند.
دانشــمندان معتقدند که انفجار پرتو گاما 45۰ میلیون ســال پیش باعث 
انقراض در دوره ی اردویســین)Ordovician( دوره ای پیش از عصر دایناسورها 
شده است. جانکارلو گیرلاندا)Giancarlo Ghirlanda( ستاره شناس موسسه ی 
ملی اخترشناسی ایتالیا می گوید: انفجار ابرنواختر بیشتر در مناطقی که ستاره ها 

تشکیل می شوند رخ می دهد. در مقابل انفجار پرتو گاما بیشتر در مناطقی رخ 
می دهد که سرشار از عناصر سنگین هستند.

گروه تحقیقاتی برای تشــخیص امن ترین مناطق برای حیات، تاریخ تکامل 
کهکشان راه شیری را مدل سازی کردند و بر روی مناطقی که بیشترین انفجار 

پرتو گاما و ابرنواختر در آن ها رخ می دهد تمرکز کردند.
بر طبق مدل آن ها بخش های مرکز کهکشان ها زودتر از بخش های حاشیه ای 
شکل گرفتند و بنابراین کهکشان راه شیری هم در تشکیل ستاره و هم در رخ 
دادن انفجارهــای کیهانی فعال تر بوده اســت. با گذر زمان فعالیت بخش های 

مرکزی کم شد و فعالیت قسمت های خارجی افزایش یافت.
هنگامی که جهان در ســال های نخســتین خود بود عمدتا از هیدروژن و 
هلیوم ســاخته شده بود. ستاره های اولیه از این گازها ساخته شده اند. عناصر 
سنگین تر از همجوشی هسته ای ستاره ها ساخته شدند و هنوز هم این عناصر 
از انفجار ابرنواختر به وجود می آیند. با تشــکیل و از بین رفتن ستاره ها بخش 
مرکزی کهکشــان راه  شــیری از نظر عناصر و فلزات سنگین غنی تر شد. این 
موضوع باعث کاهش انفجار پرتوی گاما و امن تر شدن منطقه ی مرکزی شد.

اســپینلی می گوید: مطالعات ما نشان می دهد که فشار تکاملی در هر دوره 
تحت تاثیر انفجار پرتو گاما است. اگر چه این رویداد به نسبت انفجار ابرنواختر 

کمتر رخ می دهد اما می تواند باعث انقراض های بزرگ شود.

زمین بهترین مکان برای تشکیل حیات نبوده است!

هواپیماهای بدون سرنشین واکسن کووید-۱۹را به مناطق دور افتاده آفریقا 
تحویل می دهند و وقتی به مقصد مورد نظر می رسند، محموله را در منطقه ای 
از پیش تعیین شده آزاد می کنند تا واکسن ها با چتر روی زمین فرود بیایند. 
بــه نقل از نیــو اطلس، از اوایل ماه مارس، اولین تحویل واکســن کرونا با 
هواپیماهای بدون سرنشــین در کشور آفریقایی غنا آغاز شد. یک پهپاد 25۰ 
دوز از واکسن کووید-۱۹ را با کمک یک چتر برای یک مرکز بهداشت روستایی 
فرســتاد و اولین محموله از 3۶ محموله واکســن مورد نظر را در روز اول به 

سلامت به دست مردم رساند.
شــرکت تحویل پهپادی »زیپ لاین«)Zipline( چندین ســال است که در 
کشورهای مختلف آفریقایی فعالیت می کند و زیرساخت های تحویل محموله 
با پهپاد را برای کمک به حمل و نقل تجهیزات پزشکی حیاتی به مناطق دور 

افتاده آماده کرده است. تحویل کیسه های خون با هواپیماهای بدون سرنشین 
در ســال 2۰۱۶ در کشور رواندا توسط این شــرکت آغاز شد و به سرعت به 

کشورهایی از جمله تانزانیا گسترش یافت.
هواپیمای بدون سرنشین این شرکت که به صورت سفارشی طراحی شده 
است، یک ســفر رفت و برگشت ۱۶۰ کیلومتری را با حداکثر ۱.۷5 کیلوگرم 
بار انجام می دهد. این هواپیماهای بدون سرنشین بال ثابت می توانند به حداکثر 
ســرعت ۱28 کیلومتر در ساعت برسند و با ســرعت ثابت ۱۰۱ کیلومتر در 

ساعت پرواز کنند.
جدیدترین خدمت این شرکت تحویل واکسن با هواپیماهای بدون سرنشین 
شامل اولین واکسن های کرونا است که به عنوان بخشی از توافق نامه جهانی 
موسوم به »کوواکس«)COVAX( در آفریقا توزیع می شود که یک ابتکار بین المللی 
برای کمک به دسترسی عادلانه به واکسن های کووید-۱۹ در همه جهان است.

اکنــون پس از چند ماه برنامه ریزی، ۶۰۰ هزار دوز واکســن آکســفورد/ 
آسترازنکا در پایتخت غنا فرود آمد. در تاریخ 2 مارس اولین پهپاد از »مپانیا« 
در منطقه اشانتی در جنوب مرکزی غنا به پرواز درآمد. پس از 34 دقیقه پرواز، 
وارد »آسوفوا« شد که در حدود ۷۰ کیلومتری آن قرار دارد. یک جعبه کوچک 
عایق بندی شده حاوی 25 ویال واکسن کووید-۱۹ با چتر نجات در آنجا رها 
شــد و فرود آمد و در عرض پنج ساعت 25۰ نفر واکسینه شدند. تا پایان آن 
روز هم 35 مورد دیگر تحویل پهپادی به مرکز بهداشتی »آسووفوا« انجام شد.

با حمایت چندین بنیاد و دولت غنا چندین شــعبه از شرکت »زیپ لاین« 
در سراسر این کشور ایجاد شده است. تخمین زده می شود که در حال حاضر 
حدود ۱۰۰۰ مرکز بهداشــتی در این کشور توسط این سرویس تحویل آماده 

خدمت رسانی باشند.
»کیتلین برتون« از شرکت »زیپ لاین« معتقد است که این سیستم توزیع، 

امکان انتقال دقیق و سریع واکسن ها به مناطق دورافتاده را فراهم می کند.


